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۱3، ۱۴ ســال پیش وزارت ارشــاد مملکــت، معاونی 
داشــت کــه وظیفــه اش روی کاغــذ حداقــل، رتــق و 
فتق امور مطبوعات کشــور بــود. معاونــی که وقتی 
به تحریریه یکــی از روزنامه های کشــور رفتــه بود تا 
پــای صحبــت  آدم هــای متخصــص شــاغل در آن 
روزنامــه بنشــیند و از درددل ها و احتمــالاً گلایه ها 
و پیشنهادهایشــان بشــنود، در جــواب نقــدی که 
یکــی از روزنامه نــگاران بــه نادرســت بودن ادعاهای 
او دربــاره وضعیــت مطبوعات کــرده بود، پاســخی 
عجیــب داده بود. معــاون مطبوعاتی وزارت ارشــاد 
گفته بود در این تحریریه یک مشت 
دلقک جمع شــده اند و بایــد با آنها 
برخــورد شــود. )احتمالاً تا حســاب 
کار دست شــان بیاید که یاد بگیرند 
در برابر مســئول مملکت کــه از آنها 
می خواهد حرف گوش کن و سربه راه 
باشــند، چگونــه حــرف بزننــد!( از 
آن روزهــا ســال ها گذشــته و آن آدم 
صاحب منصــب، ایــن روزهــا از 
مغضوبیــن و طردشــدگان عرصــه 
سیاســت شــده اســت. مطبوعــات کشــور اگرچه 
هنوز پابرجا هســتند و نیمه جــان کارشــان را پیش 
می برند، اما برخوردها و رویکردهایی از این دســت 
باعث شــد تــا ایــن روزهــا بخــش زیــادی از مصرف 
فرهنگی و خبری مردم از رسانه هایی باشد که خارج 
از کشور مســتقرند.  یعنی همان کسانی که بر سر 
مطبوعات زدند و آنها را غربزده و فریب خورده و مروج 
فرهنگ غربی معرفی کردند، در نهایت باعث شدند 
رسانه های مورد اعتماد مردم، رسانه های انگلیسی و 

آمریکایی باشد! طنز تلخ و گزنده ای که نشان می دهد 
چطور سیاست گذاری اشتباه و برخورد نادرست با 
داشته های داخلی می تواند خسارت بار شود. او که 
می خواست مطبوعاتِ به  زعم خودش غربزده وطنی 
را از میدان به در و به جای آنها رسانه های تراز انقلابی 
را بنشاند، در نهایت بی بی ســی و صدای آمریکا را 
فربه کرد. هم بــا مهاجرت نیــروی متخصص و هم 
با نحیف و لاغر کردن توان رســانه های داخلــی و در 
نهایت روی گرداندن مردم از داخلی ها و روی آوردن به 

نمونه های خارجی... 
حالا روح اله دهقانــی فیروزآبادی کــه معاون علمی 
و فنــاوری رئیس جمهــور اســت، گفتــه: »هویــت 
فرهنگی اکوسیستم فناوری و اکوسیستم کارآفرینی 
اســتارتاپی که عمومــاً در حــوزه اقتصــاد دیجیتال 
فعالیــت می کنــد، تفاوت هــای جــدی دارد. برخــی 
از شرکت های اکوسیســتم کارآفرینی اســتارتاپی، 
ناهنجاری هــای جــدی فرهنگــی دارنــد.« او دلیــل 
عمده این امر را جنس ورود اســتارتاپ ها به کشــور 
در سال های گذشته عنوان کرده که به گفته او همراه 
با جریان های خارجی-غربــی و فرهنگ غربی بوده 
و به بــاور او یکــی از راه  حل هــای این معضــل ایجاد 
رقبای قوی بــرای اســتارتاپ ها از ســوی جریان های 
اصیل و انقلابی است.  ناگفته پیداست که فارغ از 
برچسب های تلخی که گفته های آقای معاون دارد، 
نتیجه موفقیت چنیــن دیدگاهی در اکوسیســتم 
استارتاپی در سال های آینده چه خواهد بود؟ کافی 
اســت داســتان »محمدعلی رامیــن« و تلاش های 
سوپرانقلابی اش را یک بار دیگر در عرصه مطبوعات 

کشور مرور کنید.

INTROسرآغاز

آخر و عاقبت نگاه حذفی به استارتاپ های کشور 
ً روشن است از همین حالا کاملا

تفاوت فرهنگی
از معاون مطبوعاتی تا معاون علمی

اینجا هیچ مأموری معذور نیست
هفتــه گذشــته نام هــای آشــنایی ســرتیتر اخبــار بودنــد؛ 
کســب و کارهایی که مهم ترین نیاز مشــتری های امروزی را 
شــناختند و با همه ناملایماتی ها و ســختی ها توانستند با 
ساخت یک سفر مشتری خاص تأثیری ولو اندک در گستره 

کسب و کارهای نوپای کشور داشته باشند.
دیجی کالا، طاقچه و ازکی هفته گذشــته هر کدام به ســبب 
آنچه هنجارشــکنی در رابطه با حجاب عرفی کشور عنوان 
شــد، روزهایی را در تعلیق و پلمب ســر کردند. آنچه در این 
میان اهمیت داشت، نوع برخورد با این کسب و کارها نیست 

که این موضوع واکاوی مفصلی را می طلبد، بلکه 
اقدام نهادهایی است که ورودشــان به این لایه 
از موضوعــات بــا حــرف و حدیث های بســیاری 
همراه بود. نمونه بارز آن اقدام پیش دستانه بیمه 
مرکزی در تعلیق فعالیت کارگــزاری برخط ازکی 
بود که به استناد عبارت »طبق قانون و مقررات 
جمهوری اســلامی ایران« و اســتناد به کارگروه 
صیانت که تا پیش از این کمتر کسی اسمی از 

آن شنیده بود، انجام شد.
اینکه نهادی تنظیم گر و نظارت گر بر رویکردهای 
بیمه گــری خــود را ذی حــق در میــدان اعمــال 

محدودیت ها بداند، بزرگ ترین ســؤالی است که این روزها 
ذهن فعــالان صنعت بیمه کشــور را به خود مشــغول کرده 
است. آیا بیمه مرکزی اختیار ورود به این موضوع را داشت؟ 
یک؛ عمر آشــنایی جامعه ایرانی با واژه هایــی مانند قانون، 
حقوق و آزادی چند ســالی بیش از یک قرن نیســت. ســال 
۱۲83 وقتــی زین العابدیــن مراغــه ای کتاب »ســیاحت نامه 
ابراهیم بیگ« را بدون نام، با ترس و لرز آن هم خارج از کشور 

چاپ و منتشــر کرد تــا در بقچه مســافران به کشــور قاچاق 
شود، ناچار شد میانه داستان، فصلی مفصل را به تعریف 
حق، انواع حقوق، تفاوتش با هنجار و دامنه آزادی های فردی 

و اجتماعی و حقوق ملت و حاکم و... اختصاص دهد.
حتی دو ســال بعد کــه انقــلاب مشــروطه رخ داد و به گفته 
بسیاری همین سیاحت نامه ضربه نهایی این رویداد بزرگ 
بود، رهبران خود مشروطه نیز تصور دقیقی از مجلس ملی 
و فرایند قانون گذاری نداشتند و فکر می کردند پارلمان جایی 
شبیه دادگستری است که قرار است جمعی در آن در جایگاه 
وکیل ملت، عوامل فساد را تنبیه کنند. بعد به 
تکاپوی تدوین دفترچه ای به نام قانون اساســی 
افتادند که قرار بود مثل باطل السحری یک شبه 
تمام خرابی ها را آباد کند و فاســدان را به ســزای 
عمل شــان برســاند و ملت را به بزرگی و شکوه و 

کرامت برساند.
آن روزها اگــر از یــک ایرانی می پرســیدی آزادی 
چیست و کسی که آزاد است چه حقوقی دارد؟ 
پاسخ می داد من که در زندان نیستم، آزادم و حق 
من این اســت که به حاکم خراج دهم. بماند که 
وقتی مجلس اول شکل گرفت، چنان قوانینی 
وضع شــد و چنان مباحثی در گرفت که تعجب و تحســین 
روزنامه های آن روز جهان را برانگیخت. با این همه منطقی 
اســت اگر بگوییم »قانون« هنوز هم در جامعه ما پدیده ای 
نوخاسته و نحیف و جوان است و سال ها طول خواهد کشید 
تا یک قانون گــذار بدانــد کار او دقیقاً چیســت و یک مأمور 

بفهمد چگونه باید قانون را اجرا کند.
ادامه در صفحه ۵

گزارش عملکرد سال 1۴۰1 اسنپ منتشر شد

رکورد بیش از چهار میلیون سفر در یک روز
اسنپ گزارش عملکرد سال ۱۴۰۱ خود را با اعلام رکوردهای 
خود در ســالی که گذشــت منتشــر کرد. آن طور که اســنپ 
در ایــن گــزارش اعــلام کــرده، بیــش از 9۰ درصد ســهم بازار 
تاکسی های اینترنتی به این شرکت تعلق دارد و یک میلیارد 
و 9۵ میلیون و ۱۱6 هزار و 3۵۰ سفر به واسطه این اپلیکیشن 

در سال گذشته انجام شده است.
اســنپ حدود 63 میلیون کاربــر دارد که تقریبــاً ۱۰ میلیون 
آنها ســال گذشــته به این اپلیکیشــن پیوســته اند. در واقع 
تعداد کاربران نســبت به ســال گذشــته ۱9.6 درصد رشــد 
داشــته  اســت. خودرو، پیک، موتــور، وانت، اسباب کشــی، 
ثبت نام راننــدگان، غــذا، پــرواز، قطــار، اتوبــوس، هتــل، 
فروشــگاه، داروخانه، پزشــک و مشاور، ســرویس اعتباری، 
ســوپرمارکت های تحویــل فــوری و تخفیــف بیشــتر، 
ســرویس های ایــن سوپراپلیکیشــن هســتند. از میــان این 
سرویس ها ســوپرمارکت با 3۰۵ درصد رشد، اسباب کشی 
بــا ۱67 درصد رشــد،  قطار بــا ۱۵۵ درصد رشــد، فروشــگاه با 
۱39 درصد رشد و پرواز خارجی با ۱۰۱ درصد رشد بیشترین 
میزان رشد را در بین سرویس های اسنپ داشتند. خودرو،  
غذا، سوپرمارکت و پزشک و مشاور هم در سالی که گذشت، 

بیشترین کاربر را به خود جذب کرده اند.
بنــا بــر اعــلام اســنپ، 9 ســال از فعالیت اســنپ بــه عنوان 
تاکســی اینترنتی می گذرد و ایــن مجموعه توانســته رکورد 
بیش از چهار میلیون سفر در یک روز را ثبت کند. آن طور که 
اسنپ می گوید، 9۰ درصد سهم بازار هم برای اسنپ است. 
تعداد سفرهای اســنپ در سال ۱۴۰۱ نســبت به سال قبل 
33 درصد رشد کرده اســت. در ادامه گزارش درآمد ماهانه 
راننده های اسنپ بررسی شده است؛ بنا بر آمارهای موجود 

راننده های تمام وقت ماهانه ۱6 میلیون تومان درآمد دارند و 
میانگین درآمدی راننده های پاره وقت ماهانه چهار میلیون و 
۵۰۰ تومان برآورد شده است. بیشترین درآمد در سال ۱۴۰۱ 
به ع.ن از تهران اختصاص دارد که با 8993 سفر مبلغ ۴۰9 

میلیون و ۵6۴ هزار و ۵۰۰ تومان درآمد کسب کرده است.
آن طــور کــه گــزارش  اســنپ از ســال ۱۴۰۱ نشــان می دهــد، 
ســرویس اســنپ باکس در ســالی کــه گذشــت میزبــان ۵6 
میلیون سفر بود و ۵۵ میلیون بسته را به سراسر کشور حمل 
کرد. تعداد ســفرهای این ســرویس نسبت به ســال ۱۴۰۰، 
رشد ۲6درصدی را تجربه کرد. اسنپ فود پنج میلیون کاربر 

و ۱3۵۰۰ نفر راننده مختص خودش را دارد. 
سوپرمارکت اسنپ در سال ۱۴۰۱ موفق شد تأمین کنندگان 
خود را نسبت به سال قبل ۴۲ درصد افزایش دهد و کابران 
خــود را ۵۰ درصد بیشــتر کنــد. این ســرویس در ۱۲۰ شــهر 
کشور فعال اســت. اســنپ بیمه در ســال ۱۴۰۱ موفق شده 
به ۴8 درصــد از کاربران بــرای اولین بار بیمه بدنه بفروشــد. 
۵3 درصد از کاربران اســنپ بیمه به  جای نسخه کاغذی از 
نسخه دیجیتال استفاده کرده اند. اسنپ تریپ نسبت به 
سال ۱۴۰۰، ۴7 درصد رشد کرد و موفق شد در بخش فروش 
بلیــت پــرواز خارجــی ۱۵6 درصــد، در بخــش فــروش بلیت 
اتوبــوس 88 درصــد، در فروش بلیــت قطار ۱۵۵ درصــد و در 

بخش هتل خارجی 99 درصد رشد فروش را تجربه کند. 
اســنپ پی، بــازوی مالی گروه اســنپ اســت که ســال ۱398 
فعالیتــش را آغــاز کــرده و خدمــات اعتبــاری بلندمــدت و 
کوتاه مدت در اختیار کاربران قرار می دهد. میزان رشد مبلغ 
خرید اعتباری در سال ۱۴۰۱ رقمی معادل ۵۰6 درصد برآورد 
شــد و کاربران ســرویس اعتباری ۱۵۲ درصد بیشتر شدند. 
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رفع تعلیق ازکی
پلتفرم خریدوفروش آنلاین بیمه 
ازکی دهم مردادماه بعد از گذشــت دو روز 
رفع تعلیق شد. هشتم مردادماه خبرگزاری 
تسنیم از تعلیق مجوز ازکی به دلیل مسئله 

حجاب کارمندان شرکت خبر داده بود.

 رفع پلمب دیجی کالا
اول مردادمــاه بــود کــه دو دفتــر 
اداری دیجــی کالا در تهــران توســط اماکن 
فراجــا پلمــب شــدند. ۱۲ مردادمــاه هر دو 
دفتر رفع پلمب شدند و مشکل دیجی کالا 

نیز حل شد.

عرضه سهام توسن تکنو
طبق اطلاعیــه ســازمان فرابورس 
ایران، عرضه اولیه ســهام شــرکت توسعه 
فن افزار توســن بــه دلیل تعطیلــی روزهای 
چهارشنبه و پنج شــنبه، به تعویق افتاد و 
به دوشنبه ۱6 مردادماه ۱۴۰۲ موکول شد.

برگزاری رویداد اینوتکنیک
اولین رویداد از سلسله رویداد های 
اینوتکنیک با موضوع هوش مصنوعی روز 
۲۲ مرداد توسط شــرکت ملی انفورماتیک 

برگزار می شود.

محمدجعفــر نعنــاکار معتقد اســت که در اجــرای قانون 
برای تعلیق مجــوز ازکی و فیلتــر طاقچه مجــازات فراتر از 
چیزی که باید، اعمال شــده و در اجرای قانون ســلیقه ای 
عمل شده است. به گفته این وکیل پایه یک دادگستری 
از آنجــا کــه پیش بینــی ای بــرای این اتفــاق در نظــر گرفته 
نشده، به  تبع آن مرجع قانونی هم برای آن وجود نداشته 
و اکنون دادستانی باید به عنوان مدعی العموم به پرونده 

ورود و احقاق حق کند، زیرا که اشخاص ثالث 
نیز در این اتفاق متضرر شده اند.

کســب و کار؛  چنــد  بــرای  گذشــته  هفتــه 
دیجی کالا، ازکی، طاقچه )به علت عدم رعایت 
حجاب( مشکلاتی رخ داد که منجر به پلمب، 
تعلیــق و فیلتــر آنهــا شــد و در نهایــت بعد از 
گذشت چند روز پلتفرم خریدوفروش آنلاین 
بیمه ازکــی رفع تعلیق شــد و طاقچــه نیز پس 
از تعهــد قضایــی رفــع مســدودی شــد و دفتر 

دیجی کالا نیز رفع پلمب شد.
محمدجعفر نعناکار، وکیل پایه یک دادگســتری و فعال 
حقوق فناوری در خصوص ابعاد حقوقی ماجرای این سه 
کســب و کار توضیحاتی ارائه داد. به گفته نعناکار اتفاقی 
که رخ داده از چند منظر تلقی شــدن ایــن اتفاق به عنوان 
جــرم، نحــوه برخــورد بــا آن، ضمانــت اجــرا و چگونگــی 

مسئولیت کیفری آن قابل  بررسی است.

نعناکار با اشــاره بــه این موضــوع که نباید اقدام شــخص 
را بــه کســب  و کار نســبت داد، گفــت: »قوانیــن کشــور و 
مجــازات اســلامی و مدنــی ایجــاب می کند که اشــخاص 
حقیقی و حقوقــی وظایف شــان را در قبال قانــون رعایت 
کنند و هرکس اگــر از لحاظ کیفــری اقدامــی انجام دهد، 
شخصاً باید به آن پاسخگو باشد و نمی تواند آن را به فرد 
دیگری تعمیــم دهــد. همچنین ایــن مســئله را نمی توان 
بــه کســب و کار تعمیــم داد. ایــن موضــوع 
گویای آن اســت کــه اگر فــردی مرتکــب جرم 
شــود، نمی تــوان آن را به شــرکت تعمیــم داد 

و بالعکس.«
او با بیان این موضــوع که مجازات نباید فراتر 
از قانون باشــد، ادامه داد: »از طرفی مجازات 
حتمــاً بایــد جــزو قانــون باشــد و فراتــر از آن 
انجام نشود. همچنین نباید در اجرای قانون 

سلیقه ای عمل کرد.«
ایــن وکیــل پایه یــک دادگســتری ادامــه داد: 
»اتفاقی که اخیراً برای کسب و کارها رخ  داده از دو جنس 
است؛ اول آنکه کارکنان شرکتی مثل طاقچه عمل خلاف 
شرعی را بدون اطلاع شــرکت انجام داده اند که مطابق با 
قانون مجازات اســلامی مــاده 638 برای هــر فعل حرامی 
مجازاتــی وجــود دارد. ایــن مــاده از قانــون، تبصــره ای در 
خصوص بانــوان دارد که اگــر بانوان کشــف حجاب کنند 

و آن را هم اشــاعه دهند، جریمه مالی می شــوند. اتفاقی 
که در طاقچه رخ  داده نشان از آن دارد که این اتفاق خارج 
از اراده مســئولان شــرکت بــوده اســت؛ پــس در نتیجــه 
اشــخاص مقصــر در این مســئله بایــد شناســایی و طبق 
قانون مجازات شــوند و این اتفاق نباید به شرکت تسری 
پیدا کند چراکه شرکت در این اتفاق سهیم نبوده است.«

او ادامــه داد: »دومیــن موقعیــت مربوط به شــرکت ازکی 
اســت. روابــط عمومــی ایــن مجموعــه فیلمی از شــرکت 
تهیه و منتشــر کرده که مطابق با ماده 638 قانون و قانون 
مســئولیت مدنــی، عــلاوه بــر کارکنــان، کســب و کار از آن 
جهت که مروج یک عمل حرام شرعی و غیرقانونی بوده، 

باید پاسخگو باشد.«
به گفته محمدجعفر نعناکار، مسئله تعلیق شرکت ازکی 
یا فیلتر طاقچــه از منظر قانونــی جای تأمــل دارد؛ چراکه 
قانونی در مواجهه با این اتفاق مدنی، مبنی بر اینکه اگر 
این مسئله رخ داد، قانون گذار می تواند مجوز کسب و کار 

را تعلیق کند، وجود ندارد.
او ادامه داد: »ما قبول داریم که کاری خلاف شــرع انجام  
شــده اما این تعلیق برحســب کدام ماده از قانون صورت 
گرفته و آیا در پروانه کســب وکار ازکی درباره این مســئله 
پیش بینی صورت گرفته بوده؟« بــه اعتقاد محمدجعفر 
نعنــاکار در اجــرای ایــن قانون بــرای شــرکت ازکــی اعمال 

سلیقه  اتفاق افتاده است.

در گفت و گو با محمدجعفر نعناکار
ابعاد حقوقی تعطیلی برخی 

کسب و کارها بررسی شد

تعلیق و فیلتر 
بر حسب

 کدام ماده
 از قانون؟

رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت اعلام کرد

اعمال محدودیت راه حل درستی نیست
رئیس جمهــور در ارتباط با مشــکلات اخیر ایجادشــده 
برای برخی از کسب وکارهای آنلاین، ۱۱ مرداد در جلسه 
هیئت دولت گفــت: »برخورد با تخلف ضروری اســت، 
اما اعمال محدودیت بــرای این ســکوها راه حل صحیح 

مواجهه با تخلفات نیست.«
رئیس جمهــور تصریح کرد: »مشــکلات ایجادشــده در 
ارتباط با این سکوها می بایست از طریق مراجع ذی ربط 
با همراهــی معاونــت علمــی ریاســت جمهوری و وزارت 

ارتباطات پیگیری شود.«
عیســی زارع پور نیز در حاشــیه نشســت هیئــت دولت 
بیــان کــرد کــه مســدود کــردن پلتفرم هــا نــه خواســت 
رئیس جمهور اســت و نــه خواســت دولــت. او در ادامه 
افــزود: »مســدود کــردن هیــچ پلتفرمــی نــه خواســت 

رئیس جمهور اســت و نه خواســت دولــت؛ از این رو هر 
فردی تخلف کرد، نباید با آن پلتفرم برخورد شود. باید با 
افراد متخلف و مدیران پلتفرم ها و هنجارشکنانی که از 

قانون تمکین نمی کنند برخورد شود.«
عمومــی  روابــط  رئیــس  خرامیــد،  محمد احســان 
وزارت ارتباطــات نیــز در یــک توییــت اعــلام کــرد: »بــا 
تأکیــد پلتفرم ها بــر رعایــت قوانین و درخواســت بخش 
خصوصی برای پادرمیانــی وزیر ارتباطــات، طاقچه رفع 

فیلتر شده است.«
محمداحســان خرامیــد در ادامــه پیــام خــود نامــه 
امیرحسین لطیفی، مدیر طاقچه را مبنی بر درخواست 
رفع فیلتــر این پلتفرم منتشــر کــرده اســت. مدیرعامل 
طاقچه ضمــن بیــان توضیحاتــی در خصــوص اتفاقات 

اخیــر ایــن پلتفــرم درخواســت رفع فیلتــر اپلیکیشــن و 
سایت طاقچه را از وزیر ارتباطات داشته است.

همچنین رئیس ســازمان نظــام صنفی رایانه ای اســتان 
تهران با ارسال نامه ای به عیســی زارع پور، ضمن تأکید 
بر این مطلب که کلیه پلتفرم های بزرگ کشــور به قانون 
کشور ملتزم هستند و هیچ نابهنجاری ای را برنمی تابند، 
از زارع پــور خواســت در شــرایط کنونــی بــرای رفــع ایــن 
مشــکل پادرمیانی و بــرای حل مشــکلات به وجودآمده 
بــرای برخــی پلتفرم های کشــور اقــدام کنــد. در پــی این 
درخواســت ها، وزارت ارتباطــات درخواســت تشــکیل 
جلســه فوق العاده با »کارگروه تعیین مصادیق محتوای 
مجرمانه« را داد و با همراهی اعضای دولتی این کارگروه، 

پلتفرم طاقچه رفع فیلتر شد.

زهرا قربانی  

Zahraghorbani
19991999

@gmail.com
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کسبوکار
B U S I N E S S

 تفاهم نامه پادرو و سداد

اتصال ۳۰۰۰ 
پذیرنده سداد به 

پادرولند
تفاهم نامــه همــکاری یک ســاله بیــن 
شــرکت پرداخــت الکترونیــک ســداد 
و پادرو بــرای اتصال ســه هــزار پذیرنده 
پرداخت الکترونیک سداد به پادرولند 
جهــت اســتفاده از امکانــات متنوع در 

این اکوسیستم منعقد شد.
پشــوتن پورپزشــک، مدیرعامل پادرو و 
محمدحسین کاشی، مدیرعامل سداد 
طی جلســه ای با تبــادل تفاهم نامه ای، 
متنــوع  تــا خدمــات  کردنــد  توافــق 
پادرولنــد شــامل ایجــاد زیرســاخت 
یکپارچه فــروش آنلاین، ارائــه خدمات 
لجســتیک یکپارچــه، پرداخــت امــن و 
امانــی، خدمــات ارســال اختصاصــی و 
اعطــای دســتگاه های پرداخت و ســایر 
محصــولات و خدمــات ســداد و پــادرو 
بــرای کاربــران هــر دو مجموعــه فراهــم 
شــود و بتواننــد بــا همــکاری یکدیگــر 
زیرســاخت های لازم بــرای اتصــال 
فضای فروش آنلاین و آفلاین را در بازار 
خرده فروشــی و کســب وکارهای خــرد 

فراهم کنند.
پورپزشــک دربــاره شــکل گیری ایــن 
اکوسیســتم گفت: »پادرولند به عنوان 
یــک شــبکه گســترده و تعاملــی بــرای 
ارتباط و اتصال همه ارائه دهندهندگان 
خدمات به کســب وکارها ساخته شده 
و می توانــد همــه  حفره های خالــی برای 
ســاخت یک اکوسیســتم کامل جهت 
رشد و توسعه کسب وکارهای کوچک و 
متوسط در هر دو فضای آفلاین و آنلاین 

را پر کند.«
او درباره همکاری با ســداد توضیح داد: 
»شــرکت های پرداخــت الکترونیک به 
واســطه ارتبــاط مــداوم و روزمــره ای کــه 
بــا کســب وکارهای خــرد آفلایــن دارند، 
حلقه مؤثــری در ســاخت اکوسیســتم 
پادرولند هستند. پذیرندگان سداد نیز 
می تواننــد به راحتــی از اولیــن خدمــات 
ایــن اکوسیســتم یعنــی فروشگاه ســاز 
لجســتیک  خدمــات  و  پادروشــاپ 
پادروپیــن اســتفاده کننــد. همچنیــن 
فروشــگا های پادروشــاپی نیــز امــکان 
استفاده آســان از ســرویس های سداد 
را خواهند داشــت. بــه زودی حلقه های 
بیشــتری بــه ایــن اکوسیســتم متصــل 
می شــوند و دسترســی ایــن کاربــران به 
خدمات گسترده تری میسر می شود.«

NEWSخبر

ابر دراک، شرکت  فناوری های ابری، اخیراً از هویت بصری 
جدید خــود رونمایی کــرد. تغییرات در هویــت بصری ابر 
دراک زمانی اتفاق افتاده که یک سال از جذب سرمایه این 
شــرکت از شــرکت خدمات انفورماتیک می گذرد. جذب 
سرمایه از سوی نهادهای بزرگ همیشه برای استارتاپ ها 
نگرانی هایــی به همــراه داشــته که یکــی از ایــن نگرانی ها 
تغییراتی اســت که نهاد ســرمایه گذار می تواند به عنوان 
ســهام دار در ماهیت اســتارتاپ و روش های راهبردی آن 

به وجود آورد.
میثم سلیمانی، ســردبیر رســانه های دیجیتال راه کار، در 
گفت وگویی با فرشاد خونجوش،  رئیس هیئت مدیره ابر 

دراک در برنامــه »اتاق آبی« اســتودیو راه کار در خصوص 
تجربه بعد از جذب سرمایه این استارتاپ پرسیده است. 
از ســوی دیگــر خونجــوش در ایــن گفت وگــو از تأثیــرات 
اختــلال در اینترنت طی ماه های اخیر بر این کســب وکار 

می گوید.

 بازطراحی برند، همســان با شخصیت ابر 
دراک

خونجوش در ابتدا درباره چرایی بازطراحی برند و هویت 
بصــری ابــر دراک توضیــح داد و گفــت: »زمانی کــه ما در 
خصوص اســتارتاپ ابــر دراک و نام گــذاری آن شــروع به 

تصمیم گیــری کردیم، بیشــتر به فکــر محصــول بودیم و 
اینکه چگونه خــود را در یک محیط فناورانــه ارائه دهیم. 
پس در ابتدا یــک بک گراند کامپیوتری بــرای لوگوی خود 
انتخاب کردیم زیــرا خیلی در قیــد رنــگ و چگونگی لوگو 
نبودیم، اما بعــد از آن بحث جذب ســرمایه اتفاق افتاد و 
توانستیم تغییراتی اساسی در ارائه خود داشته باشیم.«
در ادامه خونجــوش بازطراحی هویت بصــری ابر دراک را 
مناسب با شخصیت استارتاپ دانســت و گفت: »پس 
باید در وب ســایت خود تغییراتــی به وجــود می آوردیم و 
رنگ های هویت بصری ابر دراک را مناسب با شخصیت 
خود ابر دراک انتخاب می کردیم؛  بنابراین تصمیم گرفتیم 

گفت وگو با فرشاد خونجوش، رئیس هیئت مدیره ابر دراک

 اختلالات اینترنت
جلوی رشد ما را گرفت
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اینجا هیچ مأموری معذور نیست

POINT OF VIEWدیدگاه

پس قانــون، حتــی قانونــی بی  نقص بــه خودی 
خــود معجــزه نمی کنــد، بلکــه فرهنــگ و عمــر 
تمریــن قانون مــداری اســت کــه تعیین کننــده 
است؛ نشان به آن نشــان که انقلابی به بزرگی 
مشــروطه و دســتاورد بزرگــی مثــل مجلــس و 
قانون اساسی بلافاصله به استبدادی بزرگ تر 

انجامید.
حسن قاضی مرادی در »خودمداری ایرانیان« 
می نویســد: »در ایــران هیــچ مأمــوری معــذور 
نیســت.« ایــن یعنــی منشــاء قانــون هــم در 
یک نقطــه متمرکــز نیســت، بلکــه همه مــا نه 
مأمــور، بلکــه حاکمانــی کوچــک هســتیم کــه 
قوانیــن نانوشــته خود را اجــرا می کنیــم، قانون 
نوشته شــده را تفســیر می کنیم و به هر میزان 
و هر روشــی که دل مان خواســت، آن را به اجرا 
می رســانیم و در یــک کلام ایــن ما هســتیم که 
مرز هنجــار و قانون را بــر هم می زنیم یــا به هم 
می بافیم؛ آن هم نه فقط هنجاری که مقبولیت 
عــام دارد، بلکه هنجار روســتای ما و گــروه ما و 

حزب ما و نحله ما و محله ما. 
برخــوردی که ایــن روزها بــا مفهوم نــام حجاب 
می شود و رفتاری که از مأموران قانون در رابطه 
بــا کســب و کارها، مؤسســات و افــراد در ایــن 
زمینــه ســر می زنــد، به خوبــی نشــان می دهــد 
کــه »مأمــوران« همچنــان معــذور نیســتند؛ 
یکــی دفتــری را پلمب می کنــد و دیگــری حکم 
تعلیــق فعالیــت می دهــد. یکــی داشــته و 
نداشــته کســب و کاری فرهنگی را یک شــبه به 
بــاد می دهد و فــرداروزی هیــچ نهــادی ماجرا را 
گــردن نمی گیــرد. بعــد هم بــدون آنکــه بدانیم 
از چه ســمتی و از چــه ســویی، محدودیت ها و 

توقیف ها برداشته می شوند و تمام! 
دو؛ وقتــی جامعه به وضعیتی رســید که در آن 
هیچ مأموری معذور نبود، قانون ولو قانون خوب 
هم به ابزار تبدیل می شود و این عین بی قانونی 

است و در جامعه بی قانون و آشفته بازار کسی 
می تواند دســت بالا را بگیرد که به اندازه کافی 
قدرت، رسانه، ثروت و جاه طلبی داشته باشد؛ 
معادلــه ای کــه اکثریــت جامعــه از آن برکنــار 
می ماننــد، زیرا اگــر قانون خوبی نوشــته شــود 
و مأمور معــذوری آن را اجرا کنــد، جامعه از آن 

برخوردار می شود. 
ســه؛ دســت مــا کــه بــه آمارهــای محرمانــه 
نمی رسد، اما مســئولان محترم و مأمورانی که 
هیچ گاه معــذور نبوده و نیســتند، ســری بزنند 
بــه آمــار کــوچ شــهرک های صنعتــی اصفهان 
بــه ترکیــه. کــرج و آذربایجــان و تهــران و فارس 
پیشــکش، عمــان و قطــر و امــارات و کویت هم 
هیچ. فقط به آمار کوچ شهرک های صنعتی با 
ده ها شرکت و کارخانه به ترکیه مراجعه کنید. 
به کــوچ شــرکت های دانش بنیان و اســتارتاپی 
دقــت بفرماییــد. اینجــا کشــوری 9۰ میلیونــی 
است با نیروی انسانی شاخص و توسعه یافته؛ 
چیــزی کــه ثــروت اصلــی و موتــور محــرک هــر 
جامعــه ای اســت، امــا حیــف کــه وامانده ایــم 
از نگهداشــت ایــن نیــروی انســانی چابــک و 

ایده پرداز. 
چهــار؛ به جــای برخوردهــای حذفی و توســعه 
ناامیــدی و شــتاب دادن بــه رونــد مهاجــرت 
کارآفرینــان، بنشــینیم و مــرز قانــون و هنجــار 
را از هــم تفکیــک کنیــم. بعــد اگــر بــه قانونــی 
رسیدیم، آن را دست مأموری بدهیم که معذور 
باشــد. فــرد خاطــی را بــا پروتکلــی مشــخص 
دســتگیر کنیم یا مؤسســه ای را ببندیم. اینکه 
کســب و کاری اســتارتاپی فیلتــر شــود و ماجــرا 
مدام کش پیدا کند و آخر هم معلوم نشود چه 
نهادی و چــه مرجعی با چــه دامنــه اختیاراتی 
دســت بــه ایــن اقــدام زده، می شــود همــان که 
یوســف عمــو در ســیاحت نامه گفــت: »قاپان 

قاپان است، چاپان چاپان است...«

پروژه ری برندینگ ابر دراک را آغاز کنیم که شش ماه هم 
طول کشید.«

 تأثیر جذب سرمایه بر ابر دراک
ســلیمانی در ادامــه دربــاره چگونگــی جــذب ســرمایه و 
فعالیت هــای بعــد از آن در ابــر دراک پرســید. خونجوش 
نیز در پاســخ توضیح داد: »جذب ســرمایه ما در اســفند 
ســال ۱۴۰۰ با شــرکت خدمات انفورماتیک اتفاق افتاد و 
مبنای آن خرید سهام ابر دراک بود. بعد از آن اتفاقی که 
افتاد این بود که می خواستیم زیرساخت های ما مبتنی بر 
خود ابر دراک باشد؛ یعنی به جای اینکه از بقیه سروری 
دریافت کنیم، زیرســاخت ها در دســت خودمان باشــد. 
پس تعداد زیادی سرور خریداری کردیم. طبق قول مان به 
شــرکت خدمات بیش از ۵۰ درصد از جذب سرمایه باید 

صرف خرید تجهیزات می شد.«
او اضافه کرد: »خرید تجهیزات البته خوبی هایی داشت 
و آن هم این بــود که پروســه خرید تجهیــزات در مقیاس 
بزرگ تــر را یــاد گرفتیــم و منابــع خریــد تجهیــزات را پیدا 

کردیــم و نهایتــاً تأثیــری که در 
فرهنــگ ســازمانی ابــر دراک 
گذاشــته شــد، این بــود کــه به 
نقطــه ای رســید کــه فهمیدیم 
اســکیل کردن در ابــر دراک 

ممکن است.«
یکی از مشکلات اســتارتاپ ها 
در جذب سرمایه همان مسئله 
مســتقل مانــدن در روش هــای 
راهبــردی و تصمیمــات دربــاره 
اســت.  اســتارتاپ  مســائل 
سلیمانی در ســؤالی مطرح کرد 
که آیا پــس از جذب ســرمایه از 
شــرکت خدمــات انفورماتیک، 
ابر دراک دچار محدودیت هایی 
در تصمیم گیری مســتقل شد 

یا نه؟
خونجوش نیز در پاسخ گفت: 

»ما ایــن دغدغــه را داشــتیم که بــا آمــدن یک ســهام دار 
بزرگ به ابــر دراک، او بخواهد نظرات خود را بــه ابر دراک 
تحمیــل کنــد یــا نقشــه راه مــا را تصحیــح کنــد یــا تغییر 
دهد. آن سیاســتی که ما و شــرکت خدمات به آن پایبند 
هســتیم، عــدم دخالــت در نحــوه مدیریــت و نقشــه راه 
شرکت ابر دراک اســت. به این معنی که شرکت خدمات 
به عنوان یک سهام دار استراتژیک برای ما با این تفکر وارد 
ســرمایه گذاری شــد که هم ابر دراک کســب وکار عمومی 
خــود را ادامــه دهــد و در بــازار به یــک بازیگر امــن تبدیل 
شود و از طرف دیگر ما بتوانیم در حوزه مالی که مورد نیاز 
شــرکت خدمات اســت کمک کنیم و در بحث دیجیتال 
ترنسفورمیشــن کــه قــرار اســت در شــرکت خدمــات 
انفورماتیک انجام شــود، ما به عنوان بازوی ابری شــرکت 
خدمات انفورماتیک نقش داشــته باشیم. خوشبختانه 
شــرکت خدمات انفورماتیک هم روی قول خود مبنی بر 

دخالت نکردن در راهبری شرکت پایبند بود.« 

 اختــلالات اینترنــت و تأثیــرات آن روی 
شرکت های فناوری ابری

اختــلالات اینترنتــی، به خصــوص اختلالاتــی کــه ســال 
گذشــته شــکل گرفــت، بــرای بســیاری از کســب وکارها 
پیام آور سختی  یا در بســیاری از موارد نشان نابودی بود. 
تأثیر اختلالات اینترنت البته روی ابر دراک نیز کم نبوده 
اســت. خونجوش در این مورد با اشــاره به اینکــه اوضاع 
می توانســت به گونه ای دیگــر رقم بخورد، گفت: »شــاید 
مســائل می توانســت به گونه دیگــری اتفاق بیفتــد که با 
چالش های کمتری به این نقطه برسیم. البته لازم به ذکر 
است که ســال گذشته شــرایط کشور یک شــرایط عادی 

نبود و این شرایط به مقدار زیادی در روند رشد شرکت ها 
تأثیــر گذاشــت. از طرفــی نگرانی هــا در حــوزه اینترنــت و 
ســرویس دهی به افراد عادی کشــور وجود داشت و عملاً 
اینترنــت از مفهــوم خــود در حــال خالــی شــدن بــود و از 
ســوی دیگر ما چون در چرخــه ارائه سرویســی بودیم، در 
برخی موارد ممکن بود برخی به اشــتباه فکــر کنند که ما 
در این چرخه در حال جلوگیری از سرویس دهی به افراد 

هستیم.«
او در ادامــه در خصــوص آســیب های اختــلال اینترنــت 
گفت: »آســیبی که به ما وارد شــد در دو جهت بود؛ یکی 
اینکــه جلوی رشــد مــا را به شــدت گرفت و دیگــری بحث 
اعتمــادی بــود کــه افــراد عــادی نســبت بــه شــرکت های 
تکنولوژیــک از دســت می دادند. ایــن شــرکت ها مجبور 
بودند افراد را به نوعــی متقاعد کنند که مــا در این چرخه 
نه تنهــا نمی خواهیــم جلــوی خدمــات را بگیریــم، بلکــه 
می خواهیم کمــک کنیم تا اطلاعات به راحتــی در اختیار 
شما قرار گیرد، زیرا اعتقاد ما جریان اطلاعات به صورت 

آزاد است.«

 وی پی ان هــا دلیــل 
حمله هــای  اصلــی 

دیداس
خصــوص  در  ســلیمانی 
شــفافیت گزارش منتشرشده 
از ســوی ابــر دراک در زمان اوج 
اختــلالات اینترنتــی پرســید. 
خونجوش با اشاره به شفافیت 
در دیتــای گــزارش ابــر دراک 
گفــت: »شــاید هــدف مــا در 
گزارش خود ابتدا ایــن نبود که 
بخواهیم افراد را متقاعد کنیم 
کــه مــا در آن شــرایط کوشــش 
می کردیــم تــا اطلاعــات بــه 
دست شما برسد و بگوییم که 
ایــن اتفاقــات خــارج از کنتــرل 
ماســت، اما دوســت داشــتیم 
افراد بدانند چه اتفاقی در حال رخ دادن اســت. دوســت 
داشــتیم افــراد بداننــد اختــلالات به وجودآمــده از منبع 
دیگــری اســت و مــا را هــم دچار مشــکل کــرده اســت. به 
این معنی که ما هم در حال ســرویس دادن هســتیم، اما 
ناگهــان یــک پیکربندی جدیــد اتفــاق می افتاد کــه عملاً 
اجازه سرویس دهی به ما نمی داد. تمام سعی ما این بوده 
کــه بتوانیم دیتــای بــدون فیلتــر را در اختیار کاربــران قرار 
دهیم. علت آن هم این اســت که اســتفاده از وی پی ان ها 
بسیار زیاد شده است. بسیاری از وی پی ان هایی که اکنون 
در کشور زیاد شــده به لحاظ امنیتی اشــکالاتی به وجود 
خواهد آورد که نه تنها برای کاربر اســت، بلکــه برای تمام 

کسانی است که در این حوزه کار می کنند.«
او در ادامــه دربــاره تأثیــر منفــی فیلترشــکن ها توضیــح 
داد: »مــن فکــر می کنــم بســیاری از مشــکلات امنیتی و 
حمله های دیداسی که در کشــور در حال رخ دادن است، 
حاصل وجــود وی پی ان هاســت. هــر دســتگاه موبایل که 
یــک وی پــی ان داشــته باشــد می توانــد بــه ســرورهای ما 

حمله کند.«
خونجوش در خصوص مســئله فیلترینــگ توضیح داد: 
»من فکر می کنم مشــکل خیلی در حــوزه ارائه دهندگان 
شرکت های اینترنت نیست. اینها هیچ اقدامی در بحث 
فیلترینگ ندارنــد. از طرف دیگر شــرکت های ابری صرفاً 
یک ســرویس ارائــه می دهند کــه مبتنــی بــر پرداخت بر 
اســاس اســتفاده اســت. مفهوم کلودینگ همین است. 
تعریف سرویس ابری این است که کاربر راحت تر خدمات 
دریافت کند. شــرکت های ابری ورودی به بحث اینترنت 
نمی کنند، بلکه از شــرکت های ســرویس دهنده اینترنت 
استفاده می کنند تا بتواند دیتا را به راحتی جابه جا کند.«

 من فکر می کنم 
بسیاری از مشکلات 
امنیتی و حمله های 

دیداسی که در کشور 
در حال رخ دادن 

است، حاصل وجود 
وی پی ان هاست. هر 

دستگاه موبایل که یک 
وی پی ان داشته باشد 
می تواند به سرورهای 

ما حمله کند
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بر اساس آماری که رصدخانه مهاجرت ایران در هفته گذشته اعلام کرد، ۶۷ درصد نیرو های کلیدی و متخصص 
شرکت های دانش بنیان، وارد فرایند مهاجرت شده اند. این آمار تکان دهنده در حالی اعلام می شود که اغلب شرکت های 

دانش بنیان، به ویژه در حوزه فناوری اطلاعات و کسب وکارهای نوآور همین حالا نیز با چالش کمبود منابع انسانی 
متخصص مواجه هستند. شرکت های داخلی با توجه به شرایط اقتصادی و پایین آمدن ارزش ریال توان رقابت با 

شرکت های خارجی را در زمینه پیشنهادهایی که به نیروهای کار داخلی از سوی آنان داده می شود، ندارند. از سویی دیگر 
گسترش ناامیدی در میان جامعه روند مهاجرت نخبگان را افزایش داده است. کارنگ برای بررسی شرایط کسب وکارهای 

نوآور در سایر استان های کشور در زمینه منابع انسانی و همچنین جذب سرمایه گذار به سراغ چند تن از فعالان حوزه 
فناوری رفته و نظر آنان را درباره این موضوع جویا شده است.  

گفت وگو با بنیان گذار لیروفا درباره چالش های کسب وکارهای 
نوآور در استان خراسان شمالی

بخش خصوصی به حوزه فناوری اعتماد ندارد

INTERVIEWگفت وگو

عادل اصغــرزاده، بنیان گذار لیروفا که 
در شهر بجنورد فعال است، وضعیت 
منابع انســانی متخصص در اســتان خراسان 
شمالی را با کلمه »فاجعه« توصیف می کند و 
می گویــد: »ایــن وضعیــت مختــص حــوزه 
دیجیتال و کسب وکارهای نوآور نیست و ما در 
ســایر حوزه های کاری نیــز با چنین مســئله ای 

روبه رو هستیم.«

 او می افزایــد: »اغلب افــرادی که برای 
یک موقعیت شغلی مراجعه می کنند، 
توانایی لازم برای قرار گرفتــن در آن موقعیت را 
ندارند. برای حل این مسئله در بخش هایی که 
امــکان دورکاری وجــود دارد، از نیروهــای 
متخصص خارج از ایران یا نیروهای متخصص 
که در شهرهای دیگر زندگی می کنند، استفاده 

می کنیم.«

 عادل اصغرزاده با اشاره به اینکه اخیراً 
بــرای راه انــدازی یــک پــروژه در حــوزه 
فناوری اطلاعــات به بخش هــای دولتی و پارک 
علم و فناوری مراجعه کرده، امــا هیچ حمایتی 
صورت نگرفته، اظهار می کند: »در استانداری 
خراســان شــمالی آماری به من ارائه شــد که از 
جنبه هــای مختلــف باعــث تأســف اســت. بر 
اساس آمار ارائه شده امســال تنها ۴۰ میلیارد 
تومان بودجه به طرح های توســعه این اســتان 
اختصاص داده شده که برای یک استان مبلغ 

بسیار کمی است.«

 او ادامه داد: »از سویی دیگر کارمندان 
اســتانداری می گوینــد کــه با گذشــت 

چند ماه از سال جدید، توانسته ایم کمتر از دو 
میلیارد تومان از این بودجــه را پرداخت کنیم. 
این یعنــی طرحی نیامــده که بــرای انجام کاری 
درخواســت حمایــت داشــته باشــد. از طرفــی 
دریافــت چنیــن حمایت هایی شــرایط بســیار 
سختی دارد و اگر کســی بخواهد در این زمینه 
اقــدام کنــد، بایــد ضامــن و ســند فراهــم کنــد. 
همچنیــن فــرد متقاضی در شــش مــاه اول آن 
بعــد از طــی دوره هــای آموزشــی می توانــد ۱۵ 
میلیون تومان دریافت  کند. متأســفانه در این 
کــه  اســت  گونــه ای  بــه  برخوردهــا  حــوزه 
مراجعه کننــده ســرخورده می شــود و ترجیــح 
می دهــد کــه بی خیــال چنیــن حمایتی شــود. 
همان طــور کــه اشــاره کــردم مــردم هــم چندان 

به دنبال ارائه طرح های خلاقانه نیستند.«

 به گفته اصغرزاده، بخش خصوصی 
با اینکه دارای سرمایه است و می تواند 
به عنــوان ســرمایه گذار وارد عمــل شــود، امــا 
همچنان اعتمــاد و اعتنایــی به حــوزه فناوری، 
اقتصــاد مــدرن و شــیوه های خلاقانــه نــدارد و 
ترجیــح می دهــد ســرمایه خــود را بــه بازارهای 
ســنتی طــلا و املاک ببــرد که خــود ایــن ماجرا 

باعث بروز مشکلات تورمی شده است. 

 او اضافه می کند: »ما شــاهد هستیم 
کــه رقم هــای بالایــی در ایــن حوزه هــا 
جابه جا می شــود، اما ســایر صنایع کاملاً راکد 
نشــان دهنده  مــواردی  چنیــن  هســتند. 
و  هســتند  مــا  اقتصــاد  ناســالم بودن 
کســب وکارهای نــوآور در ایــن میــان ســردرگم 

هستند.«

یادداشتی از مهدی دریایی 
پژوهشگر فناوری درباره شرایط 

کسب وکارها در استان های کشور

کلان شهرها؛ رقیب 
مناطق کم برخوردار 

بــرای پرداختن به وضعیت منابع انســانی در شــهرهای دور 
از مرکز، ابتدا باید از خودمان بپرســیم استان های کشور چه 
مزیت های رقابتی با تهران و کلان شهرها می توانند ارائه دهند. 
اگر چنین فاکتوری را اصل قرار دهیم، به این موضوع می رسیم 
که هرچه از تهران فاصله بگیریم، چالش  کمبود فرصت های 
شغلی بیشتر نمایان می شــود. در این خصوص استان های 
شــمالی شــاید به دلیــل مســافت کمتــر بــا تهــران و راه هــای 
دسترسی بهتر و امکان شرکت متخصصان در کنفرانس ها و 
دورهمی های علمی از شانس بهتری برای میزبانی فریلنسرها 
و دیجیتال نومدها برخوردارند و در نهایت می توانند گروه های 
کوچک علمی خــود را داشــته باشــند. نکته مهــم دیگر این 
اســت که گاهی حضور یک نیروگاه، پالایشــگاه یا یک مرکز 
صنعتی بــزرگ دانش بــر می توانــد به تجمــع متخصصان و 
تکثیر آنها، ناشــی از ســرریز دانش کمک کند، اما همچنان 

 نیروی متخصص استان ها
به دنبال فرصت های مرکز

 نگاهی به شرایط کسب وکارهای دور از مرکز 
در یادداشتی از حسین واثقی، بنیان گذار اسپوهلث

مهاجرت
و ناامیدی جمعی از آینده

در اکوسیستم استارتاپی استان ها چه می گذرد

بحث منابع انسانی از دو جهت در شهرهای دور از مرکز 
مطرح است؛ اول اینکه ســازمان های کوچک و تیم های 
اســتارتاپی کــه لزومــاً نمی تواننــد به دلیل کمبــود منابع 
مالی تعــداد نفرات شــان را افزایش دهند و دست شــان 
هم برای استخدام زیاد باز نیست، باید سعی کنند تیم 
را بر اســاس چگالی اســتعداد ببندنــد و آدم هایــی را در 
تیم خود قرار دهند که استعدادهای مختلف را کنار هم 

داشته باشند. البته فشــار کار روی این افراد بالا خواهد 
رفت، ولی تجربه نشان داده که اگر تیم فرهنگ سازمانی 
درستی داشته باشد، می تواند با کارایی بالایی رشد کند. 
 بخش دوم مشــکل، مهاجرت نیروهای انســانی ماهر و 
متخصص به تهران یــا شــرکت های بین المللی خارج از 
کشور است که باید آن را به عنوان یک واقعیت پذیرفت. 
ایــن موضــوع در شهرســتان ها کــه تعــداد شــرکت های 
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دانش بنیــان یــا اســتارتاپ ها نیز نســبت به مرکــز کمتر 
اســت، بیشــتر اســت و باعث شکســت و متوقف شدن 

کسب و کار شده و جبران پذیر نیست. 
نیروهــای بااســتعداد به دلیــل تمرکــزی کــه در بحــث 
»فرصــت  ســازی شــخصی« و »شبکه ســازی« در مرکز 
وجود دارد، معمولاً ترجیح می دهند وارد بازار بزرگ تری 
شوند و منابع  بیشــتری را به دســت بیاورند؛ چیزی که 
در شهرســتان ها معمــولاً در یک بــازه زمانــی طولانی تر 
اتفاق می افتــد. در نتیجــه نیروهای متخصــص ترجیح 
می دهند مرکــز را برای کار انتخــاب کنند. ایــن در حالی 
است که اگر زیرساخت لازم وجود داشته باشد، انتخاب 
آنهــا »مانــدن« اســت. بخــش خصوصــی هــم در حال 
تکرار اشــتباهات دولت در اکوسیستم اســت. از جمله 
این اشــتباهات تجمع منابع در نقاط خــاص به ویژه در 
مرکز، ســرازیر کــردن منابع فقط برای یــک طیف خاص 

و عدم توجه به  توزیع منطقه ای و آمایشــی 
ظرفیت هــا به منظــور ســرمایه گذاری 

زیرســاخت های  ایجــاد  نیــز  و 
لازم بــرای رشــد اســتارتاپ ها 

و کســب و کارهای کوچــک 
در ســایر مناطــق اســت. 
بی توجهــی  دیگــر  نکتــه 
و  خصوصــی  بخــش 
ســرمایه گذاری است که به 

مشــکلات جــدی در بخــش 
منابع انسانی کسب وکارهای 
شهرستانی منجر شده است. 

مــا در هــر کــدام از شهرســتان ها 
کســب و کارهای بومــی داریــم کــه ظرفیــت 

بین المللی شدن دارند، اما توان عملیاتی، نیروی انسانی 
و سرمایه لازم برای پیاده سازی را ندارند. در نتیجه با یک 
ویزای استارتاپی و اعطای سهام بالا فرایند »مهاجرت« 
را شــروع می کنند. این در حالی اســت که کسب وکارها 
در مقیاس بزرگ می توانند به صورت بخشی ورود کرده 
و برای مثال در جاهایی که ظرفیت کشاورزی وجود دارد، 
از کسب و کارهای کشاورزی و در جاهایی که گردشگری 
می توانــد موفــق باشــد، از کســب وکارهای گردشــگری 
حمایــت کنند. در حــوزه خدمــات نیز در شهرســتان ها 
ظرفیت های خوبی وجود دارد که سرمایه گذاری برای آن 

صورت نگرفته و فقط به تهران اکتفا شده است.  

 چالش های فعلی کسب وکارها 
ناامیدی جمعــی از آینده نزدیــک، نبود چشــم انداز در 
توسعه کشور و عدم دسترسی به حداقل های لازم برای 
توسعه کسب وکار، مانند اینترنت و امنیت کسب وکار 
به عنــوان دغدغه هــای دلســوزان اکوسیســتم همیشــه 

مطرح شــده، اما با بادکردن آمار و نشان دادن وضعیت 
وارونه همیشه با بی تفاوتی و بی توجهی سیاست گذاران 
روبه رو شده است. شکننده ترین بخش یک کسب وکار 
هم نگهداشت نیروی انســانی ماهر است که این روزها 

دیگر به یک ابرچالش تبدیل شده است. 
زندگی کسب وکاری در کشورمان به زندگی روی لبه های 
تیز یا دندانه دار یک چاقو شــبیه شــده که انگار دســتی 
ما را روی آن گذاشته و راهی به جز رفتن تا انتها نداریم، 
اما ای کاش بدانند که »ســاختن«، ســخت ترین کار در 
دنیاست. اینکه بتوانی یک ارزش واقعی بسازی، خیلی 
زیبا، اما دشوار است و سال ها زمان می برد. این در حالی 
اســت که امکان دارد در یک دقیقه نابود شود. ای کاش 

زندگی کسب وکارها را فقط در یک دقیقه  نبینیم. 

 وضعیت جذب سرمایه
اول بایــد بپذیریــم کــه بعــد از یــک مــوج 
کوچــک ســرمایه گذاری در فــاز اول 
دیگــر  اســتارتاپی  اکوسیســتم 
بــه  ســرمایه گذاری  شــاهد 
معنای واقعــی نیســتیم و در 
حــال حاضــر بیشــتر تأمین 
قالــب  در  مالــی  منابــع 
و  پژوهــش  صندوق هــای 
فناوری در حال انجام است 
و وی ســی ها نیز بیشــتر روی 
پروژه هــای کوتاه مــدت تمرکــز 
کرده انــد و حتــی دیگــر تمایلــی 
بــرای ســرمایه گذاری روی پروژه هــای 
بلندمدتــی ماننــد حــوزه ســلامت ندارنــد. 
از طــرف دیگــر متأســفانه وقتــی بــه فــاز جذب ســرمایه 
می رســد، همیــن وی ســی ها اســتارتاپ را بــا معیارهــای 
استیشــن اف پاریس ارزشــیابی موشــکافانه می کنند و 
قراردادی را جلوی بنیان گــذاران می گذارند که اگر امضا 
کند، نتیجه اش »دخالت سرمایه گذار در کسب وکار« و 
»پایان استارتاپ« می شــود. در واقع ما نتوانسته ایم به 
یک تعادل گفتمانی در این بخش برسیم و به نظرم نیاز 

داریم تا تمرین بیشتری کنیم. 
نکته بعدی تغییر رویکرد سرمایه گذاران در اکوسیستم 
است. تحرکات سرمایه گذاری طی ســال گذشته نشان 
داد که ســرمایه گذاران در شــرایط عدم ثبات اقتصادی، 
نــوآوری و افزایش ســبد خــود را اولویــت آخــر می دانند 
و تمرکــز خــود را بیشــتر روی کســب وکارهایی کــه قبــلاً 
ســرمایه گذاری کرده انــد، می گذارند. حال ایــن امر برای 
استارتاپ های دور از مرکز که دسترسی آسانی به شبکه 
سرمایه گذاران ندارند، مشــکلات را دوچندان می کند و 

انگیزه تیم را برای ادامه کار می گیرد.  

کیفیت زندگی و ســطح درآمد از اهمیت ویژه ای برخوردار 
اســت. بــرای اســتان های کم برخــوردار، مهم تریــن رقیب 
برای جذب نیروهــای متخصص، البته قبل از کشــورهای 
خارجی، کلان شــهرهای مجــاور هســتند. بنابراین برنامه 
مدون شــهری برای نگهداری متخصصــان در این مناطق 

اهمیت ویژه ای دارد. 
طبیعتاً با مهاجرت نیروی متخصص جایی برای توسعه 
اکوسیســتم متصــور نیســتیم، امــا به طــور کلــی زمانــی 
می توانیم از جذب سرمایه حرف بزنیم که زیرساخت های 

حیاتی برای توســعه فضــای کارآفرینی وجود داشــته 
باشــد. فضــای کار اشــتراکی )حمایت هــای دولــت 
محلی(، حضور شرکت های بزرگ و اتمسفر بانشاط 
و پویا برای شبکه ســازی کمک قابــل ملاحظه ای به 

ایجاد زیرساخت می کند. 

کیفیت زندگی و ســطح درآمد از اهمیت ویژه ای برخوردار 
اســت. بــرای اســتان های کم برخــوردار، مهم تریــن رقیب 
برای جذب نیروهــای متخصص، البته قبل از کشــورهای 
خارجی، کلان شــهرهای مجــاور هســتند. بنابراین برنامه 
مدون شــهری برای نگهداری متخصصــان در این مناطق 

طبیعتاً با مهاجرت نیروی متخصص جایی برای توسعه 
اکوسیســتم متصــور نیســتیم، امــا به طــور کلــی زمانــی 
می توانیم از جذب سرمایه حرف بزنیم که زیرساخت های 

حیاتی برای توســعه فضــای کارآفرینی وجود داشــته 
باشــد. فضــای کار اشــتراکی )حمایت هــای دولــت 
محلی(، حضور شرکت های بزرگ و اتمسفر بانشاط 
و پویا برای شبکه ســازی کمک قابــل ملاحظه ای به 

کنید سکن  ا

«شاید موافق �با�ید!»

هر شنبه، تحلیل خبرهای 
اکوسیستم با رضا جمیلی
بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها 

را به شما � دهند چیز زیادی از واقعیت 
ماجراها نصیب تان ن� کند. اگر در دام 

نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای 
خودشان � سازند هم بیفتید که تأکید اول 
و آخرشان این است که «ما خوبیم» یا «همه 

عالم سر ناسازگاری با ما دارند...» یک چاه ویل 
دیگر است. سردبیر کارنگ � گوید در این 
برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را 
ورای خبرها و اهداف منتشرکنندگان آنها با 

شما در میان بگذارد. 

عبور از تراژدی، ورود به کمدی

در برنامه این هفته 
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بازار
M A R K E T

نشســت خبری ســالیانه گــروه دی ان ای 
یونیون روز سه شــنبه دهم مردادماه 
در ساختمان این گروه برگزار شد. 
در این نشست خبری گزارش 
تحقیقاتــی »در ســبد خرید 
خانوار ایرانی چه خبر است؟« 
ارائــه شــد. در ایــن گــزارش 
وضعیــت خریــد خانوارهــای 
ایرانی، نوســانات قیمتــی و قدرت 
خرید مصرف کنندگان شش کالای اساسی 
مورد بررسی قرار گرفته است. در این نشست ناصر پاشاپور، 
دارنده نشــان عالی کارآفرینــان و مدیرعامل گــروه دی ان ای 
یونیون؛ محمد موسوی، مدیرعامل شــرکت ارتباط تصویر 
اشاره و عضو هیئت مدیره گروه و کامیار امامی، مدیرعامل 
شرکت پژوهش بازار رسانه امروز )EMRC( حضور داشتند. 
لازم بــه ذکــر اســت دی ان ای یونیون متشــکل از ۱۱ شــرکت 
است و بر حوزه مارکتینگ، تحقیقات و تبلیغات بازار تمرکز 
دارد.    باید اشاره کرد که گزارش تحقیقاتی »در سبد خرید 
خانوار ایرانی چه خبر است؟« کاری از EMRC و اپلیکیشن 
مارکت کابینت است. شــرکت پژوهش بازار رســانه امروز، 
بــازوی تحقیقاتــی دی ان ای یونیــون اســت. کابینــت یــک 
اپلیکیشن فناوری بازاریابی است که اطلاعات خرید خانوار 
را جمع آوری و به بررســی روندهــای خرید مصرف کنندگان 
کمک می کنــد. این گــزارش دو بــازه زمانی بهــار ۱۴۰۱ و بهار 
۱۴۰۲ را بــا هم مقایســه می کنــد و داده هایی در مــورد رفتار 
مصرفی ۲۲۰۰ نفر از ساکنان شــهر تهران ارائه می دهد.  در 
ابتدای این نشست ناصر پاشاپور، مدیرعامل گروه دی ان ای 
یونیون ضمن اشــاره به اتفاقات شــهریور ۱۴۰۱ و مشکلات 
متعاقــب آن بــرای اســتارتاپ ها توضیــح داد: »به عنــوان 
مســئولیت اجتماعــی ای که داشــتیم، تصمیــم گرفتیم به 
استارتاپ ها کمک کنیم. کمک های ما در قالب ارائه مشاوره، 

سرمایه گذاری و امکانات تعریف شد. یکی از استارتاپ هایی 
که به آن کمک کردیم، کابینت بــود. کابینت توانایی زیادی 
داشت، اما تمام فناوری اش بر بستر اینترنت بود و در نتیجه 
مشکلات اینترنت آن را با بحران جدی مواجه کرد. ما تصمیم 
گرفتیم روی کابینت ســرمایه گذاری کنیم.« پاشــاپور ادامه 
می دهــد: »کابینت اهمیت زیــادی در صنعــت مارکتینگ 

دارد. خانواده هــا در کابینــت عضو می شــوند و 
بارکد خرید روزانه شــان را اسکن می کنند و این 
ســامانه اینکه چه کســی چه چیــزی را و از کجا 
خریــده، ثبــت و ضبــط می کنــد. ارتبــاط اینکه 
چه چیزی خریده می شود، با اینکه چه چیزی 
تبلیغ می شود، ارتباط افزایش خرید یک کالا با 
کاهش خرید کالای دیگر یا جایگزینی کالاها با 
همدیگر، از مواردی است که کابینت آن را نشان 

می دهد.«  

 تغییر سبد خرید
بر اســاس این گــزارش متوســط قیمت خرید هــر محصول 
در بهار ۱۴۰۲ نســبت به بهار ۱۴۰۱ کاهش یافته است؛ زیرا 
خانوارها محصولات ارزان قیمت و بسته بندی های کوچک 
خریــداری می کننــد. در همین بــازه تعــداد کل محصولات 
خریداری شــده و تعداد ســبد خریــد افزایش یافته اســت. 
دلیل این اتفاق هم خرید بسته بندی های کوچک است که 
در نتیجه خانوارها مجبور می شوند با فاصله زمانی کمتری 
خرید کنند و این موضوع به افزایش تعداد سبد خرید منجر 
می شود. متوسط تعداد محصول در سبد خرید و  متوسط 

قیمت هر سبد خرید نیز به ترتیب کمتر و بیشتر شده اند.

 مصــرف کــدام محصــولات کمتــر و کــدام 
محصولات بیشتر شده است؟

طبق داده های این گزارش، خرید شــربت های آمــاده و پودر 

شــربت )9 درصد(،  ســاندویچ های آماده )۴ درصد(، کنسرو 
و غذاهــای آمــاده )8 درصد(، کیک و شــیرینی بســته بندی 
)39 درصــد(، کــره بادام زمینــی )۲ درصــد(، ســبزیجات 
بسته بندی شــده و یــخ زده )۴ درصــد( و  قــارچ )۴6 درصــد( 
توســط خانوارهایی که در کابینت ثبت نام کرده اند، بیشتر 
شده است.  مصرف تمیزکنندگان خانگی  مثل شیشه شور 
و جرم گیر )6 درصد(، گوشت فرآوری شده مثل 
سوسیس و کالباس و همبرگر آماده )6 درصد(، 
انواع اسنک مانند چیپس و پفک )۱۲ درصد(، 
بیســکویت و ویفــر )۱۲ درصــد(،  لواشــک )36 
درصــد(،  عســل )8 درصــد(، غــلات صبحانــه 
)۲۵ درصد(،  قهــوه )۴8 درصد(، پــودر کیک )۱7 
درصد(، پاستیل )۴۱ درصد(، دسر )37 درصد(، 
کرم ضدآفتاب )7 درصد(،  دستمال کاغذی )۴۱ 
درصد(، نرم کننده مو )37 درصد(، غذای کودک 
)۴3 درصد(،  شیر خشک )۱۰ درصد(، خیارشور 
)۲۰ درصد( و عصاره مرغ، گوشــت و سبزیجات )۱6 درصد( 

کاهش داشته است. 

 تغییر رفتار خرید محصولات 
این گزارش در ادامه به محصولاتــی می پردازد که در حال 
جایگزین شــدن با هم هســتند. برای مثال مصرف عسل 
8 درصــد کاهــش داشــته، امــا مصــرف کــره بادام زمینــی 
حــدود ۲ درصــد افزایــش یافتــه اســت. بــه نظر می رســد 
خانوارهــا در حــال جایگزین کــردن عســل بــا بادام زمینی 
هســتند. به عــلاوه،  فرآورده های گوشــتی مثل سوســیس 
و کالبــاس )6 درصد کاهش( با ســاندویچ آمــاده )۴ درصد 
افزایش(، پودر کیک )۱7 درصد کاهش( با کیک و شیرینی 
بسته بندی )39 درصد افزایش( و نوشابه و دوغ )۱۴ درصد 
کاهش( با نوشــابه انــرژی زا )۲7 درصــد افزایــش( در حال 

جایگزین شدن هستند. 

در نشست سالیانه دی ان ای یونیون مطرح شد

چه خبر از سبد خرید 
خانوارهای  ایرانی؟

بررسی تغییرات مصرف 
کالاهای اساسی در رفتار 

مصرف کنندگان

حذف گران ترها
گــزارش تحقیقاتــی »در ســبد 
خریــد خانــوار ایرانی چــه خبر 
اســت؟« روز سه شــنبه دهــم مــرداد در 
نشست ســالیانه گروه دی ان ای یونیون 
ارائــه شــد. ایــن گــزارش کــه بــه رفتــار 
مصرف کننــدگان و ســبد خریــد آنهــا 
داده هــای  اســاس  بــر  می پــردازد، 
جمع آوری شــده از ۲۲۰۰ نفر تهیه شده 
است. باید اشاره کرد این نمونه گیری بر 
اساس طبقه اجتماعی خانواده ها انجام 
شده است. این افراد از ۲۲ منطقه تهران 
نســبت  بــه  نمونه گیــری  و  هســتند 
جمعیت هر منطقه انجام شــده است. 
این گــزارش علاوه بــر کاهــش و افزایش 
مصــرف محصــولات، تغییــرات ســبد 
خرید و تغییر رفتار خرید محصولات، به 
افزایــش و کاهــش مصــرف کالاهــای 
اساســی نیــز پرداختــه اســت. طبــق 
داده هــای جمع آوری شــده در گــزارش 
مذکور، مصرف چــای )۱6 درصد(، روغن 
)۱۵ درصد(، پاستا و ماکارونی )۲۱ درصد( 
کاهش و مصرف برنج )۵ درصد( افزایش 
داشــته اســت. بــر اســاس ایــن گــزارش 
گوشــت قرمز به دلیل افزایــش قیمت با 
گوشت سفید )ماهی و میگو( جایگزین 
شــده اســت. افــزون بر ایــن، بــا توجه به 
افزایــش خریــد هواپز و کاهــش مصرف 
روغــن می تــوان گفــت ایــن دو در حــال 

جایگزینی با یکدیگر هستند.   

و  کــم  تحقیــق  ایــن  البتــه   
کاستی هایی هم دارد. به گفته 
ناصر پاشاپور، مدیرعامل گروه دی ان ای 
بارکــد  بایــد  خانواده هــا  یونیــون، 
محصولات را در پلتفرم کابینت اسکن 
کننــد. پــس اگــر محصولــی بخرنــد که 
بارکــد نداشــته باشــد، مســئله کمــی 
پیچیــده می شــود. به عــلاوه برخــی 
بارکدها استاندارد نیستند و تشخیص 
داده نمی شوند. افزون بر مسئله بارکد، 
مصــرف لبنیــات هــم در ایــن گــزارش 
بررسی نشــده بود. البته پاشاپور دلیل 
ایــن موضــوع را عــدم تفــاوت و نوســان 
چشــم گیر مصــرف لبنیــات در بــازه 
انتخابی عنوان کرد. نکته دیگر افزایش 
مصرف برنج با وجود افزایش قیمت آن 
است. مدیرعامل گروه دی ان ای یونیون 
در این باره توضیح داد: »این مسئله به 
تحقیــق دیگــری نیــاز دارد و کابینــت 

نمی تواند دلیل آن را بگوید.«
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 W O M E N

آیا اشتباه کرده ایم؟

جایگاه متزلزل زنان
سال هاست که در صدر افتخارات انقلاب 
اســلامی یــک جملــه  زیبــا می درخشــد؛ 
»ارزش دادن بــه زنان و پیشــرفت آنــان در 
تحصیلات و کســب و کار«. این حقیقتی 
انکارناپذیر اســت که زنــان ایرانــی، پس از 
انقلاب به فرصت های بســیار خوبی برای 
کسب ســواد و توســعه  فردی و همچنین 
تحصیلات دانشگاهی دست پیدا  کردند. 
بســیاری از زنان نیز توانســتند به بازار کار 
قدم بگذارند و وارد دنیای کسب و کار شوند.
اگرچــه بخشــی از ایــن فرصــت، معلــول 
گذشت زمان و پیشــرفت فناوری در همه  
 جهان نیز هست، اما وقوع انقلاب اسلامی 
و شعار توسعه  جایگاه زنان، باعث شد این 

مهم با سرعت بیشتری رشد کند.
امــا بــا اتفاقاتی کــه امروز در کشــور مــا رخ  
می دهد، صدایی خفیف در گوش همه  ما 
زنان یا شاید سیاست گذاران  زمزمه می کند 
کــه »نکنــد ایــن کار از ابتدا درســت نبود؟  
شاید اگر سعی بر این بود که جایگاه زنان و 
سواد زنان را به همان اندازه  ۴۴ سال پیش 
نگه  می داشتیم، امروزه مشکلات کمتری 

داشتیم؟«
در مورد سیاســت گذاران نظری ندارم، اما 
به عنوان فــردی از جامعــه زنــان، می توانم 
درک کنــم کــه در اتفاقات اخیر، همیشــه 
پــای زنــان در میــان اســت. همیــن اتفــاق 
پلمب کســب و کارها، صرف نظــر از اینکه 
هم جنــس مــن چــه پوششــی را برگزیــده 
یا اصلاً چــه قانونــی را زیــر پا گذاشــته، به 
نظر می رســد کســب و کاری که کارمند زن 
ندارد، کلاً دردســری هم نــدارد. یعنی این 
همه ســال تلاش برای ارتقای جایگاه زن و 
این همه مطالعات تعادل جنسیتی و این 
همه افتخــارات و تأثیــرات مثبت زنــان در 
کسب وکارها را می توان  دریک لحظه خط 
زد. اصلاً کسب و کاری که باید بین وجود و 
تعطیلی، یکی انتخاب را کند، چه اهمیتی 

دارد که کارمند زن داشته باشد؟ 
حــالا همیــن دومینــو را بــه عقــب ادامــه 
دهیــد. اگر قــرار اســت شــرکتی بــه خاطر 
پوشش زنی تعطیل شود، پس بهتر است 
کارمند زن نداشــته  باشــد. در کشوری که 
کســب و کارها جایــی بــرای زنــان ندارنــد، 
پــس تحصیلات دانشــگاهی زنــان به چه 
کار می آیــد؟ دانشــگاهی کــه قرار نیســت 
مســیر موفقیت از آن عبور کند، شــرکت 
در کنکورش چه لزومی دارد؟ دبیرســتانی 
که انتهای مسیرش بن بســت است، چه 

تلاشی احتیاج دارد و الی آخر!
زمــان  بــه  برمی گردیــم  درســت 
مادر بزرگ هایمــان کــه »همیــن کــه دختر 
خواندن و نوشتن بداند، کفایت می کند«.
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گفت و گو با شیدا جعفری؛ مهندس هوافضایی که دوره های توسعه فردی را طراحی و 
اجرا می کند

مهارت مهمی که اولویت نیست

نوآوری گاهی در روش هاست و گاهی 
در کشف موضوعات جدید، اما در 
این شــماره کارنگ با زنی آشنا 
می شــویم که نــوآوری اصلی 
کارش دیــدن و تشــخیص 
چیزی اســت کــه در ذهن 
همه  ما بدیهی است و حس 
می کنیــم مثل هــوا وجــود دارد 
و اصــلاً لزومــی نــدارد در مــورد آن 
صحبت کنیم. دکتر شیدا جعفری، 
زنی که با سرسختی، مسیرهای تحصیلی و شغلی کاملاً 
متضــادِ هم را طــی کــرده تــا بتواند کشــف کند کــه دقیقاً 
چه چیز باعث می شــود که ما در توســعه فردی شکست 

بخوریم؟
مگر کتاب هــا و آموزش ها و رشــته های تحصیلی پیرامون 
توسعه فردی و مهارت های ارتباطی و مدیریت بازخورد و 
کنترل تنش و خشم و... وجود ندارد و بسیاری از ما در این 
دوره ها آموزش نمی بینیم؟ پس چه چیزی باعث این همه 
تعارض در سطح سازمان و گروه ها یا حتی خانواده است؟ 
این حجم از توسعه نیافتگی در سطح اشخاص و ارتباطات 

بین انسانی عجیب است!
شیدا در سال ۱3۵8 در کاشان متولد شــده و توانسته در 
اولویت اول انتخابی خودش یعنی مهندســی هوافضای 
دانشگاه شریف مشغول به تحصیل شــود. این رشته را 
که علاقه اصلی او بوده، تا مقطع کارشناســی ارشد ادامه 
داده و در بخــش تحقیق و توســعه  یکــی از ســازمان های 
مربوطه به مدت ۱۰ سال به فعالیت پرداخته است. ادامه 

این مصاحبه مسیری است که او برای خلق دوره  آموزشی 
توسعه  فردی طی کرده  است.

او توانسته این دوره  آموزشی، مهارتی، همراه با برنامه ریزی 
شخصی را جمع آوری کند که به افراد این فرصت را می دهد 
که زمینی که قرار است در آن بذر توسعه فردی خاص خود 
را بکارند، آماده سازی کنند و از حاصلخیز بودن این زمین 
اطمینان یابنــد و ابزارهای موجود برای برداشــت بهترین 

نتیجه را به دست آورند.

 مهندس هوافضایی که مدیریت منابع 
 انسانی خوانده، کمی عجیب است، لطفاً برایمان 
توضیح دهید که چه اتفاقی افتاد که این مســیر را 

انتخاب کردید؟
حقیقت این اســت که من بعد از اتمام تحصیلاتم مانند 
هر مهندس دیگری حس می کردم برای حضور در فضای 
کار آماده ام. هم حل مسئله می دانستم، هم نمراتم خوب 
بود و هم کار  کردن بلد بودم، اما وقتی وارد فضای کار شدم 
بــه چالش هایــی برمی خوردم کــه اطرافیــان آن را حاشــیه 
می نامیدند. اینکه گاهی نمی توانســتم ارتباط را درســت 

مدیریت کنم یا از طرحم دفاع کنم!
اما از دید من مسئله مهم تر بود؛ این اتفاقات وقتی بیشتر 
گریبان گیر شــد که من ارتقا یافتم و سرپرســت گروهی از 
افراد شدم. همین امر باعث شد که فکر کنم نمی شود به 
این راحتــی از چالش ها و معضلات ارتباطــی در مدیریت 
افراد گذشــت و حتمــاً به دلیل اینکــه من فقــط در فضای 
مهندسی بودم، این چالش ها را تجربه می کنم. باید راهی 
باشــد و احتمــالاً علم مدیریــت پاســخی برای آن داشــته 

باشــد. همین شــد کــه تصمیــم گرفتــم تحصیلاتــم را در 
رشــته مدیریت منابع انســانی ادامه دهم، وارد دانشگاه 
تهران شدم و اکنون فردی بودم که از فضای بسیار متفاوت 
مهندسی صرف از دانشگاه شریف وارد فضای مدیریتی و 

متفاوت دانشگاه تهران شده  بود.

 بنابراین راه حل را پیدا کردید و به همین 
دلیل وارد حوزه مدیریت منابع انسانی شدید؟

نه! راه حل صرفاً علــم مدیریت نبود. مدیریــت نیز مانند 
هر فــن دیگری ســاختارهای مختلف دارد. اپلیکیشــن ها 
و ابزارهــای مختلفی وجــود دارد و اگرچه ایــن فوت وفن ها 
بســیار اثر گذار اســت، اما کمــاکان حل کننده  مشــکلات 
نیســت. مــن در مدیریــت منابــع انســانی بــا حــوزه  رفتار 
سازمانی و مهارت های رفتاری آشنا شده و تازه متوجه شدم 
که این شایستگی ها، پارامترهای بسیار مهمی هستند که 
لزوماً با خواندن و گذراندن واحدهای درســی و کارگاه های 
آموزشــی قابل دستیابی نیســتند. مســئله چیزی فراتر و 
زیربنایی تر اســت. وجود دانش لازم اســت، ولی به تغییر 

شایستگی نمی انجامد!

 پــس راه حــل چیســت؟ یعنــی مســیر 
آکادمیکــی بــرای موفقیــت در ایــن مهارت هــای 

اساسی وجود ندارد؟
مدیریت می تواند دانش شــما را ارتقا دهــد، اما این همه 
عدم توسعه  فردی، به دلیل این است که ما یک مرحله  مهم 
را نادیده می گیریم. شاید بتوان این مرحله را »مدیریت بر 
خویش« نام گذاشت؛ چیزی که می توان آن را بستر توسعه 

I N T E R V I E W



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰7
۱۵ مــــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

11

زناننوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

فردی دانست، بســتری که یکسری شایســتگی ها در آن 
رشــد می کند. به طور مثال حل مســئله، یک شایستگی 
اســت کــه صرفــاً بــا گذرانــدن هیــچ دوره  آموزشــی، قابــل 
اکتســاب نیســت یا شایســتگی کار تیمی بــا تحصیلات 
قابل دستیابی نیست. این شــد که من از مدیریت منابع 
انســانی نیز عبور کــردم و وارد حوزه ای به نــام مهارت های 

رفتاری شدم.

 بــه نظــر می رســد در انتهــا بــه راه حلــی 
رسیدید. این راه حل همان محصولی است که اکنون 

کسب و کار خود را پیرامونش تعریف کرده اید؟
بلــه، مــن روی مهارت هــای رفتــاری متمرکــز شــدم و طــی 
سال هایی که به مشاوره سازمان ها در حوزه منابع انسانی 
مشغول بودم و دوره های رفتار سازمانی، انگیزش و رهبری را 
تدریس می کردم، به صورت تخصصی و مجزا به جمع آوری 
مطالعات، تحقیقات، تمارین و برنامه ریزی های مختلف در 
حوزه مهارت های رفتاری پرداختم تا توانستم دوره ای به  نام 
»برنامه ریزی توسعه فردی IDP« را جمع آوری و اجرا کنم.

 ایــن دوره دقیقاً چیســت و چگونه اجرا 
می شود؟

ایــن دوره به صــورت اســتاندارد، پرکــردن و 
چک کــردن یــک فهرســت بــرای افراد اســت؛ 
فهرســتی که شــامل اهــداف و زمان بندی ها و 
خواســته ها و ناخواســته های افــراد می شــود. 
البته تکمیل این فهرست ممکن است به زمان 
بســیار اندکی احتیاج داشته باشــد، اما اصل 
ماجرا جای دیگری است و آن شناسایی و رفع 
موانع رســیدن به اهــداف و رشــد مهارت های 
رفتــاری در فرد اســت. اصــل ماجرا شــناخت 
دلایلی اســت که موجب می شــود ما هرگز به 

اهدافی که در نظر داریم، نرسیم. مثل اینکه چرا آن شنبه  
موعود نمی رسد و ما کاری را آغاز نمی کنیم، یا چرا کارها را 
نیمه رها می کنیم. این مباحثی اســت که دوره IDP به آن 
می پردازد. این دوره شامل یکسری آموزش  و تمرین است 
که ما را در هدف گذاری صحیح و شناخت دایره  توانایی های 
خود یاری می دهد. متأسفانه ترندهای اشتباه اجتماعی 
به همه ما القــا کرده اند که هر کســی هــر کاری را بخواهد، 
می تواند انجام دهــد، در حالی که وظیفه اصلی مــا در راه 
توسعه این است که بدانیم چه کارهایی را نمی توانیم انجام 

دهیم تا برنامه ریزی توسعه ای 
خویش را بر آن پایه بنا کنیم. 

در مســیر گــذران ایــن دوره، 
شــامل  تکمیلــی  مطالعــات 
کتاب ها، ویدئو ها و پادکست ها 
وجــود دارد کــه بــه افــراد در 
ایجــاد  راســتای اســتمرار و 
عادت کمک می کند و در انتها 
هدف گــذاری و مســیر تحقــق 
اهــداف و عوامــل نگه داشــتن 
انگیزه  طی مســیر، دستاوردی 
است که افراد علاوه بر شناخت 
خود و شــناخت مسیر توسعه 

فــردی خــود بــه آن دســت می یابنــد. ایــن دوره یــک دوره 
یک ماهه است که دو جلســه یک روزه حضوری و یک ماه 

مطالعه و پیگیری بین دو جلسه دارد.

 مخاطب این دوره چه کسانی هستند؟ 
آیا فقط این دوره در سطح سازمان و مدیران برگزار 

می شود؟ و آیا این دوره مشابه خارجی نیز دارد؟
ایــن دوره بــرای بســیاری از افــراد مؤثــر و مفیــد اســت. از 
دانش آموزان دبیرستانی تا فردی که در ۵۰سالگی تصمیم 
دارد تغییری در مســیر رســیدن بــه اهدافش ایجــاد کند. 
علاوه بر سازمان ها، افراد به صورت شخصی هم می توانند 

در ایــن دوره هــا شــرکت کننــد و در نتیجــه چــه به صورت 
سازمانی و چه به صورت فردی دستاورد و برنامه ریزی نهایی 
به صورت فردبه فرد، متفاوت و شخصی سازی شده است. 
این دوره با این ترکیب در خارج از کشــور وجــود ندارد، اما 

با ترکیب های مختلف و متفاوتی در دنیا انجام می شود.

 فکر می کنیــد اگر قــرار بود در سیســتم 
آموزشی ما چنین چیزی تعبیه شود، افراد باید در 

چه سن و سالی این دوره را می گذراندند؟
البته در هر ســنی که بتوان زمینه را برای رشد مهارت های 
رفتاری آماده کرد، بسیار خوب است، اما با توجه به اینکه 
دختر بزرگ من در سنین نوجوانی است، حس می کنم در 
ســنین پایان دبیرســتان این دوره می تواند برای نوجوانان 
بسیار راهگشا باشد و آینده زندگی آنان را تحت تأثیر قرار 
دهد. البته متأســفانه برگزاری آن مشــکل اســت؛ چراکه 
اولویت نــدارد و این ســال های حیاتی با فشــار و اســترس 

کنکور سپری می شود.

 چه چشــم اندازی برای این کســب و کار 
دارید؟

حقیقت این است که جدای از کسب و کار خودم، دوست 
دارم افراد درک کنند که مهارت های ارتباطی، 
زمینه سازی توسعه شخصی، شناخت خود، 
شناســایی موانع و محرک ها برای هر شخص 
چقدر مهم است. همواره ســعی دارم به همه 
افراد یادآوری کنم که حتماً در کنار تحصیلات 
آکادمیــک و فن آموزی بــه تقویــت زمینه های 
اساســی رشــد فــردی نیــز بپردازند. تلاشــم را 
می کنم که این دوره را به افراد بیشتری معرفی 
کنم تا افراد بیشــتری ایــن آمــوزش را دریافت 

کنند.

 چه مشکلاتی در مسیر توسعه  این دوره 
دارید؟

اصلی ترین مشــکل این اســت که افــراد اصلاً نیــاز به این 
دوره را حس نمی کنند، چراکه گویا این مسئله قابل دیدن 
نیست، یعنی افراد به راحتی درک می کنند که دوره ای برای 
مارکتینگ و ICDL بگذرانند، اما درکی نسبت به اهمیت 
دوره  توسعه   فردی ندارند. این امر باعث می شود هم برای 
زمان بندی و هم برای پرداخت هزینه سخت گیرتر باشند. 
دوم اینکه هماهنگ شدن افراد 
برای دوره هایی که زمان طولانی 
مثل یک یــا دو روز کامل دارند، 
سخت است و این هماهنگی ها 
گاهــی دوره را تحــت تأثیــر قرار 
می دهــد. اینکــه افــراد بتوانند 
زمان خالــی خارج از ســازمان را 
به ایــن امــر اختصــاص دهند، 
مشــکل اســت. اگرچــه وقتــی 
ایــن دوره در ســازمان برگــزار 
می شــود، مشــکل هماهنگــی 

رفع می شود. 

 توصیه تــان بــه زنانی که شــبیه خودتان 
هستند، چیست؟

کوتاه نیامــدن و از پاننشســتن چیــزی اســت کــه در همــه  
جوانــب زندگی فعلــی ما، بســیار حیاتــی اســت. همه ما 
می دانیم شرایط سخت است و هزاران نقطه برای ناامیدی 
و متوقف شدن وجود دارد و اشکالات ساختاری و سازمانی 
و فرهنگی بسیاری در اطراف ماست، ولی هیچ کدام مجوز 
کاری نکردن و توقف کردن نیست. به شخصه دوست دارم 
وقتی چندین ســال بعــد به عقب نــگاه می کنم بــه خودم 
بگویم که »تو همه  تلاشت را کرده ای«. لطفاً همه تلاش تان 

را بکنید و کوتاه نیایید.

درباره جورجیا ملونی

جوان، سرسخت و عجیب!

INTRODUCTIONمعرفی

فعلــی  نخســت و زیر  ملونــی«،  »جورجیــا 
ایتالیاســت؛ زنی جوان، سرســخت و عجیب! او 
در سال ۲۰۲۲ در فهرســت زنان قدرتمند جهان 

قرار گرفته است.
جورجیــا، زنی کــه در جامعــه  اروپایی ســه کلمه  
»خــدا، وطــن، خانــواده« را شــعار اصلــی خــود 
برگزیــده، در ۱۵ ژانویــه ۱977 در رم بــه دنیــا آمد. 
پــدرش مشــاور مالیاتــی و مــادرش رمان نویــس 
بود. پــدرش هنگامی که او یک ســاله بــود آنها را 
ترک کرد. ملونی در منطقه کارگری گارباتلا در رم 
بزرگ شــد. وقتی نوجوان بود خانه ای که پدرش 
برای آنان گذاشته بود، در آتش سوخت و ویران 
شــد. کودکی فقیرانه ای داشــت و تحصیلاتش 
را در یک آموزشــگاه فنی به پایان برد؛ مؤسســه 
مهمانــداری کــه مــدرک هتلــداری و پرســتاری 
بچه را ارائــه می داد، اما جورجیا از این مؤسســه 
مدرک زبان گرفت و این امر کماکان برای بسیاری 
در ابهام اســت کــه تحصیــلات جورجیــا دقیقاً 
چیســت؟ اما نکتــه مهم این بــود کــه او در همه 
فعالیت های سیاســی مهم دانشــجویی ایتالیا 
نقش پررنگی داشت. سرسختانه و شجاعانه در 
همه رویدادها شرکت داشــت و همواره مواضع 
خاص خودش را داشت و شاید همین امر باعث 

تمایز او شده بود.
جورجیا مخالف شدید فمینیسم فعلی است و 
معتقد است ارزش زنان توسط فمینیسم مدرن از 
بین می رود. ولی همواره از پرچم داران فمینیست 
تشــکر می کند که موجب شکستن سقف های 
شیشــه ای شــدند و زمینــه را فراهم کردنــد که او 
اکنــون اولیــن نخســت وزیر زن ایتالیــا باشــد. او 

همه جا خود را یک فرد مذهبی معرفی می کند.
مســیر رســیدن به این مقام پر از اتفاقات بغرنج 
در جامعــه  سرســخت ایتالیــا بــود، امــا جالــب 
اینجاست که جورجیا همیشه رأی خود را داشته 
و گویا ترندها و جوهای سیاسی، تأثیر خاصی بر 
تصمیمات او نداشته اســت. به طور مثال وقتی 

هجمــه و اتهامــات زیــادی متوجــه برلوســکونی 
نخســت وزیر قبلی ایتالیا بود، جورجیا به عنوان 
وزیر جوانان ایتالیا از او دفــاع می کرد و می گفت 
باید با ملاحظه و صبر به این اتهامات رسیدگی 
 شــود، ولی در دفاع از لوایحی که بــرای وزارتخانه  
خود به دولت ارائه می داد، همواره با برلوسکونی 

در جدال بود. 
در کارنامــه  او فرازوفرودهــای سیاســی بســیاری 
وجــود دارد کــه مؤیــد ایــن نکتــه اســت کــه از 
شکســت ها نترســیده و همواره به جلــو حرکت 
کــرده اســت. در بحــث سیاســی، بســیاری از 
اوقــات زنــان بــا یکــی، دو شکســت ســنگین، از 
زمین سیاســت عقب نشــینی می کننــد و فضا 
را مردانه تــر از تحمل خــود، توصیــف می کنند، 
اما جورجیا سرســختانه ادامه داده و به واسطه  
ســنش احتمال اینکــه کمــاکان در ســمت های 
سیاســی ایتالیا و اروپا و حتی جهان بدرخشــد، 

وجود دارد.
نکته عجیب دیگر اینکــه او با سرســختی تمام 
جلوی ترند های موجود می ایستد. به طور مثال 
مخالــف ســقط جنیــن اســت و می گویــد بایــد 
آموزش ها و روش های پیشگیری به صورت کامل و 
گسترده وجود داشته باشد. او در همهمه دفاع از 
هم جنس گرایان، سرسختانه مخالف قانون های 
حمایتی از آنان است. او حتی در زمینه  مطالعات 
جنسیتی نیز معتقد است این امر لزومی ندارد و 
نقش سنتی زنان باید متعلق به خودشان باشد.

شاید می توان گفت جورجیا رفتار مردانه ای برای 
رشــد و کســب مقامات بالا را برای خود انتخاب 
کرده اســت. امــا به هرحال تأکیــد او بر مــادری و 
داشتن فرزند کمی این نظر را خدشه دار می کند. 
جالب تر اینکه با همه دفاع سرسختانه ای که از 
خانواده و مذهب دارد و ایتالیایی ها او را راســت 
افراطــی می خواننــد، امــا بعــد از چندیــن ســال 
زندگی مشترک با همسرش و داشتن یک فرزند، 
هنوز حاضر نشده به صورت رسمی ازدواج کند.
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طالبی پور  

Fatima.pour
@gmail.com

 افراد به راحتی درك 
می کنند که دوره ای 
برای مارکتینگ و 

ICDL بگذرانند، اما 
درکی نسبت به اهمیت 

دوره  توسعه   فردی 
ندارند
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گردشگری
T O U R I S M

از چــه زمانــی وارد حــوزه آمــوزش در 
صنعت گردشگری شدید؟

آموزش در حوزه گردشگری سابقه نسبتاً طولانی در ایران 
دارد. من از اواخر دهه 7۰ شمســی وارد این حوزه شــدم. 
حوزه آموزش در حوزه اکوتوریسم که حوزه تخصصی من 
نیز هست، از سال ۱38۲ با دوره های آموزشی راهنمایان 
طبیعت گردی در ایران بنا نهاده شد. من هم از همان سال 
وارد این حوزه شدم. هدف این آموزش این است که مردم 
را با ارزش هــای طبیعت آشــنا کنیــم تا به نحوی کســانی 
که در این دوره های آموزشی شــرکت می کنند، مفسرین 

طبیعت باشــند. این دوره ها برای راهنماهای 
طبیعت گــردی در نظــر گرفتــه شــده اســت. 
افرادی کــه در ایــن دوره هــا شــرکت می کنند، 
مدرکــی زیــر نظــر وزارت میــراث فرهنگــی و 
گردشــگری دریافــت می کننــد کــه به وســیله 
آن می تواننــد به عنــوان راهنمــای گردشــگری 

شاغل شوند. 

نــوع  چــه  اکوتوریســم   
مؤلفه هایــی دارد؟ آیــا هــر ســفری در 

طبیعت را می توان در این حوزه دسته بندی کرد؟ 
اکوتوریسم در واقع یک نوع مسافرت خردمندانه است 
و کسانی که این نوع مســافرت را انتخاب می کنند، قصد 
دارند مســئولانه ســفر کنند. از مهم ترین اصول این نوع 
ســفر این اســت که گردشــگر تلاش کند کمترین آسیب 
را به طبیعــت برســاند و حتی بــرای طبیعــت و همچنین 

ارتقای کیفیت زندگی جوامع محلی مفید باشد. 

 ارتبــاط اکوتوریســم بــا طبیعت گــردی 
پایدار چیست؟

مفهــوم گردشــگری پایــدار نیــز بــه اکوتوریســم نزدیــک 
اســت، امــا اکوتوریســم شــاخص های بســیار جدی تری 
دارد. در واقع این شــاخه از گردشــگری مجموعه اصولی 
دارد که مربوط به اکوسیستم اســت و هر کس که به آنها 
توجه نکنــد، نمی تواند ادعا کنــد که در حال انجام ســفر 
اکوتوریســم اســت. برای مثال در اکوتوریســم مشــارکت 
جامعه محلی برای گردشــگر مهم اســت و اگر قرار است 
در جایی اقامت کند، آن اقامتگاه باید دارای شاخص های 
سبز و با محیط زیست سازگار باشد. در مورد گردشگری 
پایدار اما هر ســفری با هر هدفی و در هر مکانی می تواند 
بــه شــاخص های گردشــگری پایــدار نزدیــک 
شود. برای مثال یک هتل چندستاره با رعایت 
نکات محیط زیستی و فرهنگی به گردشگری 
پایدار نزدیک می شــود یــا یک وســیله نقلیه 
که بــرای ســفر مــورد اســتفاده قــرار می گیرد، 
می تواند با داشتن ویژگی های محیط  زیستی 

به گردشگری پایدار کمک کند. 

 شــرایط اکوتوریســم و گردشــگری 
پایدار در ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟

تــا زمانــی کــه آمــاری در این بــاره در دســت نباشــد و کار 
پژوهشــی انجــام نشــود، خیلــی نمی تــوان به این ســؤال 
جواب دقیقــی داد، امــا آنچــه می توانم بر اســاس تجربه 
زیســتی خود بیــان کنــم، ایــن اســت کــه مفهومی کــه تا 
پیش از اوایل دهه 8۰ وجود نداشت، در آن برهه از زمان 
موجودیت پیدا می کند و به رســمیت شناخته می شود. 
در ادامه برای این مفهوم منابع درســی تعریف می شــود 
و افــرادی دوره هــای آموزشــی مربوط بــه این حــوزه را طی 
می کننــد و وارد بــازار کار می شــوند و برخی از آنهــا اقدام 
به کارآفرینــی می کنند. در مجموع اثــرات مثبت آموزش 

بررسی شرایط گردشگری پایدار؛ از آموزش تا کسب وکار
در گفت وگو با افسانه احسانی، مدیر آموزش مؤسسه آوای 

طبیعت پایدار

محیط  زیست در دهه های گذشته به یکی از مسائل اصلی جهان تبدیل شده و کشورهای جهان به ویژه آنها که 
توسعه یافته تر هستند، متوجه این موضوع شده اند که بدون توجه به این مسئله مهم در بلندمدت با مشکلات عدیده و 
جبران ناپذیری مواجه خواهند شد. از همین رو یکی از مهم ترین مؤلفه های اقتصاد پایدار، میزان توجه به موضوع محیط 
 زیست و حفظ منابع طبیعی است. امروزه در عرصه های مختلف بحث های مرتبط با این حوزه مطرح می شود و جهان با 

توجه به ضرورت ها به دنبال جایگزینی روش های سنتی با رویه های سبز است. حوزه گردشگری نیز به عنوان یکی از صنایعی 
که با طبیعت در ارتباط نزدیک است، با ایجاد مفاهیمی مانند گردشگری پایدار، اکوتوریسم و تغییر در صنایع هتلداری و 
حمل ونقلی به دنبال کاهش آسیب به محیط زیست و فرهنگ های بومی است. در این میان آموزش و فرهنگ سازی برای 
توسعه گردشگری پایدار از اهمیت ویژه ای برخوردار است. افسانه احسانی، رئیس هیئت مدیره و مدیر آموزش مؤسسه 

«آوای طبیعت پایدار»، نزدیک به ۲0 سال است که در حوزه آموزش گردشگری فعالیت می کند. او همچنین کتابی با عنوان 
«اکوتوریسم؛ راهی برای گردشگری پایدار» تألیف کرده است. کارنگ در گفت وگو با این فعال حوزه گردشگری به بررسی 

شرایط آموزش در این صنعت پرداخته است. 

بوم گردی
از رسمیت تا پلمب

افزایش تمایل برای ارتباط عمیق تر با جوامع بومی

 رشد گردشگری احیاکننده پس از کویید ۱۹

REPORTگزارش

این روزها در جهان، »گردشــگری احیاکننده« 
حــال  در   )Regenerative Tourism (
افزایش اســت؛ زیــرا مــردم به دنبال بازگشــت 
بــه مکان هایــی هســتند کــه در آن بتواننــد بــا 
طبیعت و همچنیــن مردم بومی ارتبــاط برقرار 
کننــد. در گردشــگری احیا کننده، گردشــگران 
از مصــرف بیــش از حد فاصلــه می گیرنــد و به 
ســمت گردشــگری پایــدار متمایل می شــوند. 
ایــن رویکــرد باعــث می شــود همــه ذی نفعــان 
در روند گردشــگری منتفع شــوند. گردشگری 
احیاکننــده ایده ای اســت که علاوه بــر کاهش 
آسیب ها به یک مقصد، تأثیرات مثبتی بر آن 
و جوامع محلی دارد. با تعریف نیویورک تایمز، 
گردشــگری احیاکننده یعنی بازگشــت از یک 
مکان، بهتر از زمانی که به آن وارد شده اید. در 
واقع گردشگری احیاکننده، گردشگری را فراتر 
از مزایای مالی آن، به  ســمت تمرکــز بر جوامع 
محلــی و البتــه در نظــر گرفتن کاهش آســیب 
به کــره زمیــن ســوق می دهــد. در یــک تعریف 
دیگر گردشــگری احیا کننده به عنوان بازسازی 
هوشــمندانه، ســبز و البتــه بــا جمعیــت کمتر 

گردشگری معرفی شده است.
پس از ظهور خدمات رزرو آنلاین و پلتفرم های 
به طــور  گردشــگری  خانه هــا،  در  اقامــت 
چشــم گیری با تغییراتی همراه شــد که شرایط 
را بــرای گردشــگری احیاکننــده تســهیل کرده 
اســت. مصرف کنندگانی با توجه به اطلاعاتی 
کــه از مقصــد و هزینه ها بــه دســت می آورند، 
بهتــر می تواننــد بــرای ســفر خــود برنامه ریزی 
کننــد. همچنیــن افزایــش آگاهی باعث شــده 
کــه آنــان به دنبــال ایجــاد ارتباطــات عمیق تــر 
با مــردم و طبیعــت باشــند و از ایــن طریق طی 
ســفر خود تجربه های جامع تر و عمیق تری به 
دست بیاورند.  بر اساس گزارشی درباره آینده 
تقاضــای جهانــی گردشــگری اســترالیا کــه در 
نوامبر ۲۰۲۲ منتشر شــد، پس از دوران کووید 
۱9 و رکــود بزرگــی کــه در صنعــت گردشــگری 

ایجاد شد، این صنعت با یک دوره جدید رونق 
در حال رونق گرفتن است. 

این گزارش از بررسی ۲۴ هزار نفر به این نتیجه 
رسیده که از هر شش مسافر جهانی، یک نفر 
به دنبال ارتباط مجدد، آرامــش، تفریح و گریز 
بــه طبیعت همــراه با خانــواده و دوســتان بوده 
اســت. بازیابی ســلامت روان و جسم از طریق 
فعالیت هــای مرتبــط بــا طبیعــت و همچنیــن 
کاوش در مقاصد و فرهنگ های جدید دو دلیل 
اصلی هســتند که افراد به عنوان هدف خود از 
سفر مطرح کرده اند. علاوه بر این موارد، در این 
گزارش، پایداری، گردشــگری بومــی و فراگیری 
نیــز به عنــوان اولویت هــای نوظهــور صنعــت 

گردشگری عنوان شده اند.  
 Tourism دایــان دریــج«، مدیــر مجموعــه«
CoLab که یک اندیشکده شــرکت اجتماعی 
اســت و در زمینــه تحقیــق دربــاره چگونگــی 
کمــک بازدیدکننــدگان بــه جوامــع محلــی و 
محیــط زیســت فعالیــت می کنــد، بــا اشــاره 
بــه ایــن موضــوع کــه همه گیــری کرونا میــل به 
»ســفر آهســته« را تشــدید کــرده، می گویــد: 
»کرونا باعث شــد مــردم اولویت هــای زندگی و 
رابطه خود با کار را دوبــاره ارزیابی کنند. تغییر 
عظیمــی در بــازار در حال وقــوع اســت و مردم 
می خواهنــد با هــم ارتبــاط برقــرار کننــد. افراد 
به دنبال تجربیاتی هســتند کــه بتوانــد آنها را 
دوباره بــا طبیعــت پیوند دهــد، تعامــل واقعی 
با مردم محلی را در پی داشــته باشد و فرهنگ 
باعــث شــود گردشــگران ویژگی هــای خــاص 

مکان های محلی را تجربه کنند.«
به گفته او در گردشگری احیاکننده، گردشگران 
به ردپای کربن و هزینه هــای محلی خود توجه 
دارنــد. چنیــن مســافران نوع دوســتی ممکــن 
اســت در یــک جشــنواره محلــی داوطلــب 
شــوند، در یــک کافه محلــی صبحانــه بخورند 
یــا محصــولات محلــی را از بــازار ســازندگان 

خریداری کنند.

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com



شــــــــــــــمــــــــــــاره 107
15 مــــــــــــــــــــرداد 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

13

گردشگری
T O U R I S M

در ایــن حــوزه قابــل توجــه اســت و بــه رشــد بخش هایی 
از صنعــت گردشــگری از جملــه ایجــاد تنــوع شــغل در 
این حــوزه، ایجاد معیشــت مکمل بــرای جامعــه بومی و 
همچنین فعالان گردشــگری کمک کرده و می توان فواید 

آن را از منظرهای مختلف بررسی کرد. 

 یکــی از بخش هایــی کــه در ســال های 
گذشــته در صنعت گردشــگری مــا با رشــد همراه 
بوده، خانه های بوم گردی بوده اند. آیا برای افرادی 
که قصد راه اندازی یک اقامتــگاه بوم گردی دارند، 

آموزش خاصی در نظر گرفته شده است؟
ایده خانه های بوم گردی نیز از سال ها پیش با هدف حفظ 
فرهنگ و اصالت  شکل گرفت. پایان نامه من در دانشگاه 
درباره این موضوع بود که ما چطور می توانیم این اقامتگاه ها 
را بــه اکولــوژ نزدیک کنیــم. اکولــوژ اقامتگاه هایی هســتند 
که تمام شــاخص های محیط زیســت را دارنــد. اینکه این 
اقامتگاه ها به این ســمت و سو بیایند همیشــه از اهمیت 
برخوردار بوده اســت، اما بایــد توجه کنیم که به رســمیت 
شناخته شــدن خانه هــای بوم گــردی زمان بــر بود، ســال ها 
بــرای شــکل گیری ایــن اقامتگاه هــا مخالفت هایــی وجــود 
داشت و بسیاری از آنها طی این سال ها با مشکلاتی مانند 
پلمب شدن مواجه بودند. البته همین حالا هم شاهدیم که 
مشکلات اقامتگاه ها حل نشده است. از حدود سال های 
۱398-۱397 انجمن خانه های بوم گردی شکل گرفت و به 

رســمیت شــناخته شــد. دوســتان در این انجمن اقدام به 
برگزاری کارگاه ها و دوره های آموزشــی برای افزایش ســطح 
کیفیت خدمات کرده اند که در این دوره ها مسائل فرهنگی 

و محیط  زیســتی در نظر گرفته 
شده است. خود ما نیز چندین 
کارگاه آموزشــی بــا موضــوع 
طبیعت پایدار برای این بخش 
از صنعــت گردشــگری برگــزار 
کرده ایــم. در مجمــوع کارهایی 
انجــام شــده، امــا اینکــه  ایــن 
آموزش در قالب ســرفصل های 
از پیــش تعریف شــده باشــد، 
می دانــم کــه انجمــن یــک دوره 
آموزشــی طراحــی کــرده کــه در 
مراحل نهایی تصویب قرار دارد. 
در ماه گذشته نیز یک دورهمی 
در کاشان برگزار شد و صاحبان 
حدود ۵۰ اقامتگاه در آن حضور 
داشــتند کــه در آن بــه تبــادل 
تجربه و آموزش پرداخته شد. 

یــن  مهم تر  
چالش هایی که در حوزه کاری شما وجود دارد، چه 

مواردی هستند؟

آموزش ها در این حوزه باید به صورت جزئی تر ارائه شود، 
همچنیــن باید همــه ذی نفعانی که به صورت مســتقیم 
و غیرمســتقیم تحــت تأثیــر این جریــان هســتند، پیدا 
شــوند و نحوه جلب مشارکت 
آنها بررســی شــود. متأسفانه 
اغلــب هنگامی  کــه تصمیمی 
در کشــور بــرای اشــتغال زایی 
گرفتــه می شــود، بحث هــای 
اقتصادی خیلی از موضوعات 
فرهنگی و اجتماعی را قربانی 
خــود می کنــد. در ایــن حــوزه 
مســائل زیــادی وجــود دارد 
کــه معمــولاً بــا ایــن پاســخ که 
»حــالا وقــت چنیــن کارهایــی 
نیســت« مواجــه می شــوند. 
معمــولاً تصمیماتــی گرفتــه 
می شــود کــه جمعــی نیســت 
و وضعیــت موجــود در آنهــا 
به درستی لحاظ نشده است. 
باید توجــه کنیم که مــا در این 
حوزه با جامعه انسانی مواجه 
هستیم و این موضوع در ایران 
که دارای تنوع فرهنگی و اقلیمی بسیاری است، اهمیت 

بیشتری پیدا می کند. 

REVIEWبررسی

شکل گیری اقتصاد 
مبادله ای در صنعت 

گردشگری 

نگاهی به 
پدیده های جدید 
گردشگری جهان

تجــارت و مبادلــه می توانــد بخشــی از 
مــدل گردشــگری احیاکننــده باشــد. 
مقرون به صرفه بــودن مســکن، فشــار 
هزینه زندگی و فرهنگ رو به رشد کارگران 
قــراردادی کــه نیاز به مســافرت بــا بودجه 
محــدود دارنــد، الهام بخــش »اقتصــاد 
مبادلــه ای« در حــوزه گردشــگری اســت. 
پیــش از این نیــز موضوع داوطلب شــدن 
بــرای کار در مــزارع در ازای دریافــت غــذا 
و اقامــت رایگان وجود داشــته اســت، اما 
امروزه چنین ارتباطی بــه بازدیدکنندگان 
این امکان را می دهد که به ازای مشارکت 
در فعالیــت جوامــع محلــی، تجربــه 
عمیق تــری در رونــد گردشــگری خــود 
داشته باشند. مشــارکت با جامعه بومی 
تنوع بســیاری دارد و می توانــد از برگزاری 
کارگاه های هنری در محل اقامت گرفته تا 
کار در یک کافه یا رستوران بومی گسترده 
باشد. گردشگران می توانند با مهارت هایی 
که با خود به یک منطقه بومــی دورافتاده 

می آورند، به این جامعه کمک کنند. 
»انــدرو کیســت«، یکــی از بنیان گــذاران 
ســایت Wayfairer است که یک پلتفرم 
رزرو گردشگری احیاکننده برای گردشگران 
اجتماعی و زیست محیطی با اقامتگاه ها و 

تجربیات گردشگری متفاوت است. 
او دربــاره مجموعــه خــود می گویــد: »مــا 
Wayfairer را به عنوان یک تعاونی و یک 
نهاد متعلق بــه جامعه راه انــدازی کردیم. 
ما ســال گذشــته برخی تحقیقات بازار را 
انجــام دادیم که روند رو به رشــد افــرادی را 
نشــان مــی داد کــه می خواهنــد در بهبود 
شرایط جامعه مشــارکت داشته باشند. 
آنها می خواهند درخت بکارند یا با بزرگان 
بومی در مناطق مختلف قــدم بزنند یا در 
مزرعه ارگانیک محلی تــوت بچینند و به 

کلاس آشپزی محلی بروند.«

اکوتوریسم در واقع 
یک نوع مسافرت 
خردمندانه است و 
کسانی که این نوع 
مسافرت را انتخاب 
می کنند، قصد دارند 
مسئولانه سفر کنند. 
از مهم ترین اصول این 
نوع سفر این است که 
گردشگر تلاش کند 
کمترین آسیب را به 

طبیعت برساند
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کاهش علاقه سرمایه گذاران 
به استارتاپ های لجستیکی

پایان روزهای خوب 
لجستیکی ها

و  اســتارتاپ های حــوزه لجســتیک 
زنجیره تأمین، در زمان پاندمی به راحتی 
ســرمایه جــذب می کردنــد؛ زیــرا در آن 
دوره ســرمایه گذاران خطرپذیــر علاقــه 
زیادی به این اســتارتاپ ها داشتند، اما 
حــالا تمایل ســرمایه گذاران بــه این نوع 
استارتاپ ها کمتر شده است؛ بنابراین 
لجســتیکی  اســتارتاپ های  اکنــون 
به ســختی می تواننــد ســرمایه گذاران را 

قانع و سرمایه جذب کنند. 
ســرمایه گذاران در این بــاره می گوینــد 
کــه نســبت بــه ســرمایه گذاری روی 
اســتارتاپ هایی کــه در مراحــل بــذری و 
میانه قرار دارند، محتاط تر شده اند؛ زیرا 
نــرخ بهــره افزایش پیــدا کرده و شــرایط 
اقتصــادی نیــز غیــر قابــل  پیش بینــی 
شــرکای  از  یکــی  چنانچــه  اســت. 
»کانواز ونچرز« می گوید: »در گذشــته 
اســتارتاپی کــه ماهانــه ۱۰ میلیــون دلار 
درآمد داشت، استارتاپ موفق و خوبی 
تلقی می شد، اما اکنون این گونه نیست 
و انتظــارات از اســتارتاپ ها بــالا رفتــه 

است.«
شــرکت های ســرمایه گذاری در آمریــکا 
در ســال های ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲،  حــدود ۱۱۰ 
سرمایه گذاری روی اســتارتاپ ها انجام 
دادنــد و ماهانــه به طــور میانگیــن ۲.۱ 
میلیــارد ســرمایه در ایــن حــوزه توزیــع 
کردند. بسیاری از این سرمایه گذاری ها 
بــر اســتارتاپ هایی متمرکــز شــده بــود 
که ابزارهــای دیجیتالی را با لجســتیک 
ادغــام کــرده بودنــد. ایــن اســتارتاپ ها 
برای به روز کردن سیستم های قدیمی و 
مخدوش و در نتیجه ارســال سریع تر و 
مطمئن تر کالا به دست مصرف کننده، 

راه حل هایی ارائه می دادند.  
شــرکت های  جــاری  ســال  در 
ســرمایه گذاری ۲۱ قــرارداد تأمیــن مالی 
بــا اســتارتاپ های لجســتیکی منعقــد  
و مجموعــاً ۴۰۰ میلیــون دلار ســرمایه 
بــه ایــن حــوزه وارد کرده انــد. ایــن ارقــام 
نشان می دهند که سطح سرمایه گذاری 
در ســال ۲۰۲3 بــه ســال های ۲۰۱8 و 
۲۰۱9 یعنــی ســال های قبــل پاندمــی 
نزدیک شده اســت. در واقع همه گیری 
کرونــا تقاضــای مصرف کننــده در حوزه 
لجســتیک را افزایــش داده بــود. بــه 
همیــن علت اســت کــه ســرمایه گذاران 
در آن دوران به استارتاپ های این حوزه 

علاقه مند بودند. 

REPORTگزارش

مدیرعامل تاپین از هدف این شرکت برای ایجاد اکوسیستم لجستیک می گوید

 ارائه بیمه لجستیک
در حوزه تجارت الکترونیک

امســال برای اولین بار بخش لجســتیک به جشنواره ملی 
ارتباطات و فناوری اطلاعات )فاوا( اضافه شده بود. نهمین 
دوره این جشنواره با شــعار »ایران هوشمند و متصل« و با 
چهار محور اصلی شــبکه ملی اطلاعات، دولت هوشمند، 
پســت هوشــمند و صنعــت فضایــی برگــزار شــد. اهمیت 
صنعت لجستیک با توجه به گسترش تجارت الکترونیک 

هــر روز بیــش از پیــش مــورد توجــه بخش هــای دولتــی و 
خصوصی قرار می گیرد. رشد شرکت های لجستیکی طی 
چند ســال اخیر نیز شــاهدی بر این مدعاســت. »مهرداد 
ملک محمــدی«، مدیرعامــل شــرکت تاپیــن کــه یکــی از 
برگزیدگان جشنواره فاوا در بخش پست هوشمند است، 
باور دارد تجــارت الکترونیک در ایــران به بلوغ رســیده، اما 

مسئله ای که می تواند کسب وکارهای این حوزه را با چالش 
مواجه کند، زیرســاخت های لجســتیکی اســت. به باور او 
یکی از نیازهای لجســتیک در ایران ایجاد یک زیرساخت 
یکپارچه برای مدیریت ناوگان حمل ونقلی کشــور اســت؛ 
نیازی که این شــرکت برای رفع آن اقدام به ارائه یک راهکار 

کرده است.  

مدیرعامل چیتاپست از 
چالش های شرکت های 

لجستیک می گوید

چالش هایی که 
راهکارشان در اختیار 

ما نیست

شرکت نوآوری بازارساز پایدار صاحب چندین برند است که 
برند »چیتاپست« در حوزه لجستیک فعالیت می کند. این 
اپراتور پستی در سال گذشته موفق شد از نرم افزاری رونمایی 
کند که به گفته حســین علایی، مدیرعامل این مجموعه، 
توسعه آن حدود دو سال زمان برده است. این مجموعه برای 
شروع کار خود در حدود 7۰ نقطه کشور شعبه تأسیس کرده 
و این هدف گذاری را دارد که در آینده شــهرهایی را که بالای 
۲۰ هزار نفر جمعیت دارند )تقریباً 3۵۰ شهر( پوشش دهد. 
علایی، مدیرعامل چیتاپســت درباره چالش هایی که در 
حوزه لجســتیک مبتنی بــر فناوری هــای دیجیتــال با آن 
مواجــه هســتند، می گوید: »مــا در ایــن حــوزه دو چالش 
بــزرگ داریم که به راحتی قابل حل نیســتند. یکی از آنها 

بحث زیرســاخت اســت. صد درصد خدمات شرکت ما 
بر بستر آنلاین ارائه می شــود و ناپایداری سرویس منجر 
می شود که سطح کیفیت خدمات ما کاهش یابد. ما سعی 
می کنیم شــبکه توزیع عملیات مان را با حداقل مشــکل 
پشــتیبانی کنیم، اما زمانی که شــبکه اینترنت ناپایدار و 
از دسترس خارج می شــود، برای مجموعه ما امکان پذیر 
نیست که کارهای خود را با مدل سنتی انجام دهد و هیچ 
راه حل جایگزینی برایمان وجود ندارد. این موضوع باعث 
نارضایتی مشتری می شود. او چالش دوم حوزه لجستیک 
را مربوط به سازمان های نظارتی عنوان و تأکید می کند: »اگر 
این سازمان ها با دید همراهی و همکاری با ما وارد شوند، 
قطعاً شدت چالش ها کمتر خواهد شد. در این میان بدون 

I N T E R V I E W
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  تمرکز بر لجستیک تجارت الکترونیک
مهرداد ملک محمدی بــا بیان این موضوع کــه هدف تاپین 
ایجاد یک اکوسیســتم در فضای لجســتیک کشور است، 
می گویــد: »یکــی از چالش هایی که ما در کشــور داشــتیم، 
این بود که هیچ زیرســاخت یکپارچه مدیریت شرکت های 
حمل ونقلــی در ایران  وجــود نداشــت. تاپین بــرای رفع این 
چالش راهــکاری ارائــه داده که یــک محصــول دانش بنیان 

است.«
او درباره این راهکار توضیح می دهد: »این محصول صفر تا 
صد مدیریت ناوگان در شرکت های حمل ونقلی را پوشش 

می دهد. زیرساخت شرکت های 
حمل ونقلی مانند پست، راه آهن 
و تیپاکــس علاوه بــر موضوع بار 
درون شهری، شــامل رهسپاری 
نیــز  بین شــهری  بــار  یعنــی 
می شــوند. مــا هیچ زیرســاخت 
یکپارچه ای جهت ارائه خدمات 
برای این مجموعه ها نداشتیم.« 
ملک محمــدی می افزایــد: »مــا 
در تاپیــن ایــن زیرســاخت را 
طراحی کردیم که در حال حاضر 
راه انــدازی شــده و در حــال ارائه 
خدمــات اســت. شــرکت های 
حمل ونقلی پیش از این بیشتر 

مبتنی بر ســرویس های باجه ای بودند، اما مــا به دنبال این 
هستیم که زیرساخت شــرکت های حمل ونقل لجستیک 
را به تجارت الکترونیک متصل کنیم. این ســرویس حدود 
پنج ســال اســت که به صورت عملیاتــی در شــرکت راه آهن 
اســتفاده می شــود و حدود یک ماه دیگر این سرویس برای 
شــبکه غیرریلی هم راه اندازی می شــود؛ به گونه ای که برای 

همه قابل استفاده باشد.

  ۹0 درصــد ترافیــک خرده فروشــی بــرای 
کسب وکارهاست

او خاطرنشان می کند: »به صورت کلی در بحث لجستیک 
و بخش خرده بار، 9۰ درصد ترافیک شــرکت های این حوزه 
مربوط به کسب وکارهاست و حدود ۱۰ درصد از این ترافیک 
را افراد عادی تشکیل می دهند که قصد دارند یک بسته را 

به صورت بین شهری ارسال کنند.« 

  بلوغ تجارت الکترونیک و نیاز به لجستیک
ملک محمدی تأکید می کند: »در کشــور مــا می توان گفت 
تجارت الکترونیک به بلوغ خود رســیده و زیرســاخت های 
بزرگی در این حــوزه داریم. در حال حاضــر این امکان وجود 
دارد کــه شــما در مدت زمــان بســیار کوتاهی یک فروشــگاه 
اینترنتــی راه انــدازی کنیــد، امــا چالشــی کــه بــا آن مواجــه 
می شــوید، در بخــش لجســتیک اســت. در حــال حاضــر 
می توان گفت مزیتی که فروشــگاه های اینترنتی می توانند 

داشته باشند، در حوزه ارسال و کیفیت آن است، به این نحو 
که یک کالا پس از اینکه توسط مشتری خریداری می شود، 

در سریع ترین زمان ممکن به دستش برسد.«

  زیرســاختی یکپارچــه بــرای اکوسیســتم 
نوآوری

او در ادامه توضیح می دهد: »تاپین زیرساختی ایجاد کرده 
تا بتوانــد به عنوان یــک مارکت پلیس خدمات شــرکت های 
لجســتیک را  بــه کســب وکارها ارائــه دهد؛ بــه ایــن نحو که 
کســب وکارها وارد ایــن پلتفــرم می شــوند و بعــد از انتخاب 
مبدأ و مقصد مشاهده می کنند 
که چه شرکت های حمل ونقلی 
و بــا چــه قیمتــی بــرای مرســوله 
مــورد نظرشــان ســرویس ارائــه 
می دهنــد. همچنیــن کاربــران 
علاوه بر مشاهده این اطلاعات، 
می تواننــد خدمــات مــورد نیــاز 
خــود را از طریــق همیــن پلتفرم 

دریافت کنند.«
به گفتــه مدیرعامــل تاپیــن، در 
حــال حاضــر پنــج تأمین کننده 
خدمات پســتی شــامل شرکت 
ملی پســت، تیپاکــس، راه آهن، 
پیک هــای خصوصــی ماننــد 
اســپید و اکوپیک، ســرویس های خود را در این پلتفرم ارائه 
داده انــد. همچنیــن ۲۵ هــزار کســب وکار آنلایــن در حــال 
اســتفاده از خدمات تاپین هســتند و ترافیــک ماهیانه این 

سرویس حدوداً ۵۰۰ هزار مرسوله در ماه است. 
او در ادامــه عنــوان می کنــد: »مســئله بعــدی کــه در حــوزه 
اکوسیستم داریم، سرویس هایی اســت که حوزه انبارداری 
و آماده ســازی را پوشــش می دهنــد. »رونــاد« و »ایفــا« دو 
شرکتی هستند که در این حوزه فعال اند و ما در پلتفرم تاپین 

خدمات آنها را ارائه داده ایم. 

  ارائه خدمات بیمه ای توسط تاپین
مدیرعامل شرکت تاپین بیان می کند: »سرویس جدیدی 
کــه هم اکنون اضافــه کردیم، در حــوزه بیمه بــوده که یکی 
از چالش های کســب وکارهای آنلاین است. شرکت های 
حمــل در حــوزه بیمــه عملکــرد ضعیفــی داشــتند که ما 
بــا ارائه این ســرویس ســعی کردیــم کاســتی های موجود 
در ایــن زمینــه را برطــرف کنیــم. شــرکت های حمــل برای 
پرداخت غرامت به فروشــگاه ها عملکرد کنُدی دارند که 
باعث ایجاد نارضایتی می شود. ما این مسئله را به کمک 
کارگزاری بیمه حل کرده ایم. این سرویس در حال حاضر 
کمتر از یک ماه است که به صورت پایلوت ارائه می شود و 
کسب وکارها می توانند توسط سرویس ما، در صورتی که 
مرسوله هایشان آســیب ببیند، ظرف کمتر از ۲۴ ساعت 

غرامت آن را دریافت کنند.«

شک افراد سودجویی وجود دارند که مرسولات قاچاق و 
غیرقانونی را تحت عنوان مرسولات معمولی پست وارد 
چرخه توزیع می کنند، اما باید توجه داشت که این امکان 
برای ما وجود نــدارد کــه در تمامی باجه های قبــول خود، 
کارشناسی بگذاریم که بتواند مرسولات را بر اساس قانون 
و قاعــده ارزیابی کند و تشــخیص دهد آیا فلان مرســوله 
قاچاق محسوب می شود یا خیر. در نتیجه این مرسوله 
وارد چرخــه توزیع می شــود و مــا زمانی متوجــه ورود این 
ترافیک اشتباه به شبکه می شویم که سازمان های نظارتی 
ورود می کنند. بعضی وقت ها این اتفاق شــبکه توزیع را 
فلج می کند. گاهی اوقات ماشــین حمل بــاری که بین راه 
توقیف می شود، همزمان بار حدود 9۰۰ مشتری دیگر را 

نیز حمل می کنــد. در واقع ما بابت یک دانه مرســوله ای 
که اشــتباه وارد این روند شــده و نتوانســتیم آن را کنترل 
کنیــم، وارد چالــش بزرگی می شــویم کــه می تواند باعث 
ایجــاد نارضایتی های گســترده ای شــود. ما بــرای چنین 
مواقعی هیچ راهکاری نداریم و مانند بحث زیرســاخت 
که نمی توانیم کاری برای آن انجام دهیم، در این زمینه هم 
کاری از ما ساخته نیست. ما قطعاً تابع قوانین هستیم، 
اما باید برای رسیدگی به این مسئله فرایند چابک تری در 
نظر گرفته شود. شاید اگر در باجه های پذیرش ما پلمب 
امنیتی توسط سازمان تنظیم صورت بگیرد و بعد مرسوله 
وارد چرخه تولید شــود، این موضوع قابل حل باشد و ما 

کمتر با دردسرهایی از این دست مواجه شویم.

مؤسسه مدیچی، یکی از جامع ترین گزارش های تحقیقاتی 
فین تک را در مورد نئوبانک انجام داده است. شاید به جرئت 
بتوانیم بگوییم جذاب ترین بخش فین تک در یکی، دو سال 
اخیر نئوبانک هــا بوده اند. ایــن گزارش حاصــل مطالعه ای 
جامع مبتنی بر داده های اختصاصی حوزه فین تک مؤسسه 
مدیچی، گــردآوری شــده از بیــش از ۱۳ هزار شــرکت نوپا، 
همچنین حاصل ســال ها رصد صنعت فین تــک، برگزاری 
جلسات توفان فکری و مصاحبه های عمیق با متخصصان 
ایــن حــوزه و در نهایت  شناســایی روندهــای بازار اســت.
کتاب «نئوبانــک ۲۰» با هــدف ایجاد آشــنایی مقدماتی با 
نئوبانک هــا در جهــان، حاصل ترجمــه این گــزارش جامع 
اســت. بیــش از ۵۰ مصاحبــه در دوره هــای ســه ماهه 
بــا متخصصــان صنعــت انجــام شــد تــا به روزتریــن و 
بخش هایــی  درخصــوص  دیدگاه هــا  ارزشــمندترین 
به دســت آینــد کــه در ایــن کتــاب پوشــش داده شــده اند.

۲ نئوبانک  ۰ 
منتشر شد  کسب وکارها 

می توانند با سرویس 
بیمه ما، در صورتی 
که مرسوله هایشان 
آسیب ببیند، ظرف 
کمتر از 24 ساعت 

غرامت آن را دریافت 
کنند
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مرور مختصر تاریخ شفاهی کامپیوتر و صنعت نرم افزار در ایران
در گفت و گو با  سعید امامی، پیشکسوت حوزه نرم افزار که فارغ التحصیل اولین دوره 

مدرسه عالی کامپیوتر ایران است؛ او از ۵۰ سال کار با کامپیوتر و البته مسیری می گوید 
که شرکت های نرم افزاری و حاکمیت طی این سال ها طی کرده اند

هرچند از عمر حضور کامپیوتر در زندگی انسان ها زمان زیادی نمی گذرد، اما میزان اثرگذاری اش و اتفاقاتی که به تبعیت از آن رخ داد، چشم گیر است. سعید امامی مشاور و مدرس 
حوزه فناوری اطلاعات و رئیس کمیسیون نرم افزار سازمان نصر کشور که جزو اولین فارغ التحصیلان مدرسه عالی کامپیوتر است و ۵0 سال در صنعت نرم افزار در دوره های مختلف 

حضور داشته و فعالیت کرده، در گفت و گوی پیش رو از رویکرد ایران در برهه های مختلف زمانی سخن گفته است؛ رویکردی که ترکیبی از شوق یا بی میلی حاکمیت به پیشرفت در این 
عرصه بوده و حضور شرکت ها یا افراد شاخص و مستعدی که زمینه را برای آنچه امروز داریم، فراهم کرده اند. تلاش کردیم در این گفت و گو بیش از آنکه درگیر سؤال های چالشی رایج 

شویم، با این پیشکسوت صنعت نرم افزار از نظرگاه تاریخی صحبت کنیم و همین باعث شد سر و شکل این گفت و گو تا حدودی با گفت و گوهای پیشین متفاوت باشد. 

میلیون ها خط کد نوشته ام! 

آینده صنعت آی تی

بحران سوءمدیریت
ســعید امامــی، پیشکســوت 
صنعــت آی تــی کــه ۵۰ ســال 
اســت در ایــن صنعــت حضــور جــدی 
داشــته و دوره هــای مختلــف را از ســر 
تــا  مین فریم هــا  بــا  و  گذرانــده 
پیشــرفته ترین مدل پی سی ها کار کرده 
اســت، می گوید بزرگ تریــن بحرانی که 
در این صنعت داریم، به ســوءمدیریت 

برمی گردد. 

 او در پاســخ به این پرســش که 
آینــده ایــن صنعــت را چگونــه 
می بینیــد، می گویــد: »عمــر کامپیوتــر 
بسیار کوتاه است و اتفاقات بسیاری در 
نزدیــک بــه ۵۰، 6۰ ســالی کــه از عمــر 
کامپیوتــر می گــذرد، در جهــان رخ داده 
اســت؛ دانــش بشــر نســبت بــه تمــام 
دوره هــای پیشــین چندین برابر شــده و 
فضای ابری شکل گرفته است. با ظهور 
کامپیوتــر، توســعه قلمــرو از آن مــدل 
استعماری خارج شده و در حال حاضر 
قدرت در دستان فناوری اطلاعات است 
و آن اســت کــه در دنیــا حــرف اول را 

می زند.«

 او می افزاید: »شخصاً معتقدم 
بــدون اســتفاده اثربخــش از 
فنــاوری اطلاعــات هیچ گونــه توســعه 
پایداری در هیچ ســطحی رخ نمی دهد. 
تمام کشورهای قدرتمند جهان، رهبران 
صنعــت آی تــی هســتند و بــه شــکل 
جامعی از این فناوری در تمامی سطوح 

بهره می برند.« 

 امامی ادامه می دهد: »در یکی 
از مصاحبه ها از من پرســیدند 
آینده آی تــی ایران را چگونــه می بینید؟ 
مــن گفتــم در حــال حاضــر بزرگ تریــن 
یــم، ســوءمدیریت،  مشــکلی کــه دار
سوءمدیریت و سوءمدیریت است. اگر 
این مشکل برطرف نشود، آینده آی تی 
کشور به خاطر مهاجرت نیروی انسانی 
بــه قهقــرا مــی رود و اوضــاع از اینــی که 

هست هم بدتر می شود.«

امامــی معتقــد اســت:»اگر 
حسن مدیریت داشته باشیم، 
با آن می توانیم کشور را بسازیم. نقشی 
که آی تــی می توانــد در توســعه پایدار و 
رشد مملکت داشته باشد، نقش جدی 
و غیر قابل انکار است که فقط با حسن 

مدیریت قابل انجام است.« 

POINT OF VIEWدیدگاه

داستاناصلی
L E A D  S T O R Y

 صنعــت نرم افــزار از کجــا شــکل گرفت و 
اولین کامپیوترها چه زمانی وارد بازار ایران شدند؟ 

اگر بخواهیم از حیث تاریخی نگاه کنیــم، کامپیوتر تجاری 
در سال ۱9۵9 وارد بازار دنیا شد. یعنی زمانی که 
من چهار ساله بوده ام. ۱8 ساله بودم که در آزمون 
ورودی مدرسه عالی کامپیوتر قبول شدم؛ جایی 
که رسماً دوره کارشناسی رشته آی تی را در کشور 
پایه ریزی کرد. بنابراین تقریباً از همان نسل اول 
کامپیوتــر و زبان هــای برنامه نویســی اش بــا این 
پدیده قرین بودم و 68 سال سنم نشان می دهد 
کــه در حــدود ۵۰ ســال بــا نســل های مختلــف 
کامپیوتــر کار کــرده ام. در حــال حاضر مشــاوره 
می دهــم ولــی در دوران کاری ام میلیون هــا خــط 

کد نوشته ام. 
کامپیوتــر بــه شــکل مین فریــم، پیــش از انقــلاب و قبــل از 

اینکه مــن وارد بازار کار شــوم، بــه ایران وارد شــده بــود. فکر 
می کنــم شــروع حضــور مین فریم هــا بــه ایــران بــه دهــه ۴۰ 
برمی گردد. یکی از جاهایی که بسیار در استفاده از کامپیوتر 
پیشــتاز بود و فکر می کنم اولین مین فریم را از 
آی بی ام خرید، سازمان برنامه و بودجه آن زمان 
بــود که به شــکل جــدی و گســترده از کامپیوتر 
اســتفاده می کــرد. البتــه اســتفاده از کامپیوتر 
پیش از انقلاب محدود به انجام کارهای روزمره 
و تراکنش هــا بــود. طبیعتــاً هــوش مصنوعــی 
وجود نداشت و حتی بانک های اطلاعاتی مثل 
اوراکل در دســترس نبودند. در آن زمان وقتی با 
کوبول یا فرُتــرنَ برنامه نویســی می کردیم، باید 
اول خودمــان دیتابیــس تعریــف می کردیــم و 
می گفتیم از فلان بیت حافظه تا فلان بیت اسمش A است 
و از فلان جا تا فلان جا B اســت و وقتی اینهــا را در هم ضرب 

می کنی، برو فلان جا در حافظه بنویــس. در آن زمان چیزی 
مثل اکسل را باید اول در برنامه می نوشتیم و بعد تازه با آن 

دستورهای برنامه نویسی را انجام می دادیم.

 در آن زمان فاصله مان با کشورهای دیگر 
چقدر بود؟

همان طــور کــه گفتــم، کامپیوتــر از اواخــر دهــه ۴۰ در ایران 
وجود داشــت و از شــرکت های معظمــی چون آی بــی ام نیز 
خریداری می شــد. دانشــگاه هایی مثل امیرکبیر، شریف و 
مدرسه عالی کامپیوتر همگی مجهز به کامپیوتر شده بودند. 
مین فریم های زیــادی همان موقــع در ایران وجود داشــت و 
وضعیت استفاده از فناوری اطلاعات پیش از انقلاب تقریباً 
با آنچه در آمریکا و اروپا رخ می داد، فاصله ای نداشت. این 
عقلانیت در مسئولان آن دوره وجود داشت که باید از آی تی 
به شکل درست استفاده شود. البته یک مقدار هم چشم 

المیرا حسینی  

elmirahosseini
@gmail.com



و هم چشــمی مطرح بود و خریدهایی بر همین اســاس انجام 
می شد.

کسانی که با کامپیوتر در اواخر دهه ۴۰ کار می کردند، کسانی 
بودند که با خــود کامپیوترها آمده بودنــد و به نحــوی کار با آن 
را یاد گرفته بودند. عمدتاً دانش آموختــه فیزیک یا ریاضی از 
دانشگاه های خارج از کشور بودند. رشته رسمی مثل نرم افزار 
و ســخت افزار وجود نداشت. اولین رشته رســمی کامپیوتر یا 
دانشــکده رســمی ای که فارغ التحصیل کامپیوتر بیــرون داد، 
مدرســه عالی کامپیوتر بود. یکسری از دوســتان که قدیمی تر 
هستند، مثل کســانی که اســتاد من در ســال ۵۲ در دانشگاه 
بودند، به شــکل تجربــی اســتفاده از کامپیوتــر را یــاد گرفته و 
اســتاد شــده بودند. بــر ایــن اســاس، اولیــن دانشــکده همان 
مدرســه عالی کامپیوتر بود و مؤسس مدرســه عالی کامپیوتر 
هم کســی به نــام مرتضی انــواری بــود کــه واقعاً همیشــه باید 
از ایشــان به نیکــی یاد کــرد. فکــر می کنــم یکــی از بزرگ ترین 
خدماتی کــه یک انســان می تواند به کشــورش بکند، ایشــان 
بــا برپایــی مدرســه عالــی کامپیوتــر انجــام داد. ایشــان چنــد 
ســال پیش فوت کردند. فارغ التحصیلان و شــاگردانش کم از 
فارغ التحصیلان مدرسه البرز نداشتند. اکثر آنها پس از انقلاب 
در پست های خیلی کلیدی و حساس ایفای نقش کردند. پیش 
از سازمان نصر کشور، انجمن شرکت های انفورماتیک شکل 
گرفته بود که متشکل از شــرکت هایی بود که بنیان گذاران آن 
فارغ التحصیلان دکتر انواری بودند. ریاست دوره اول انجمن 
شــرکت های انفورماتیک، مســعود مرتضــوی بود و پــس از او 
بابک قطبی ریاســت ایــن انجمن را بــر عهده گرفت کــه هردو 
از فارغ التحصیلان مدرسه عالی کامپیوتر بودند. در نصر هم 
پرویز رحمتی، مدیرعامل رایورز از فارغ التحصیلان این مدرسه 
بود. تقریباً می توان گفت پایه گذاران اکثر شرکت های نرم افزاری 
که پــس از انقلاب شــکل گرفتنــد، از مدرســه عالــی کامپیوتر 

فارغ التحصیل شده بودند. 

 فضای مدرســه در آن زمــان چطور بــود؟ در 
حال حاضر منحل شده یا نامش تغییر کرده است؟

ایــن مدرســه عالــی یــک مقــدار هــم سیاســی بــود و اولیــن 

دانشــکده ای بــود که پیــش از انقــلاب بــه دلیــل فعالیت های 
سیاسی یک سال منحل شد. پس از انقلاب هم تعداد زیادی 
از فارغ التحصیلانــش در جبهــه شــهید شــدند، بعضــی در 
پست های مدیریتی جای گرفتند و البته تعدادی هم مهاجرت 
کردند. بعــد از انقــلاب مــدارس عالــی به کلی منحل شــدند و 
مدرســه عالی کامپیوتر زیرمجموعه دانشگاه شهید بهشتی 
شــد، یعنــی همــه کســانی کــه دوره تحصیل شــان بــا انقلاب 
مصادف شده بود، مدرک شــان را از دانشــگاه شهید بهشتی 
گرفتند. تعداد کمی، شاید در حدود ۴۰، ۵۰ نفر قبل از انقلاب 

فارغ التحصیل شده بودند که من هم جزوشان بودم. 
در نســل بعدی می تــوان ســکوت و ســکونی را دید که بــا ورود 

پی سی ها تا حدودی شکسته شد و نسل دومی را شکل داد. 

 از چه سالی؟
اولین پی ســی هایی که وارد ایران شــد و خــودم با آن شــروع به 
کار کــردم، فکــر می کنــم مربــوط بــه ســال های 6۴، 6۵ باشــد. 
کامپیوترهای 8۰86، معروف به اکس تی بلغاری بودند که شرکت 
داده پردازی )نام نمایندگی آی بی ام پس از انقلاب به داده پردازی 

تغییــر کــرد( بــه تعــداد زیــاد وارد 
کــرده بــود.  در نســل اول زبان های 
رایج آن زمــان، زبان برنامه نویســی 
اسمبلی بود که هنوز هم اسمبلی 
را داریم، ولی نه به مفهوم آن موقع، 
به علاوه فرترن، پی ال/۱، آرپی جی 
و... زبان هایــی کــه الان دیگر وجود 
خارجی ندارند.  به خاطر دارم وقتی 
با اسمبلی کد می زدم و برنامه دچار 
مشــکلی می شــد، بایــد می رفتــم 
۱۰، ۲۰ صفحــه صفر و یک پرینت 

می گرفتم و اینهــا را ۱6تا، ۱6تا می شــمردم و می گفتــم اینجا را 
تعریف کرده ام به عنوان A و اینجا را به عنــوان B و... این طوری 
برنامه را دیباگ می کردم. حالا که به آن کار فکر می کنم، مغزم 
سوت می کشــد که چطور من در آن زمان با ۲۰ صفحه صفر و 
یک برنامه را دیباگ می کردم. نرم افزارهای آن نسل را اصطلاحاً 
)TPS )Transaction Process Systems می گوییم. بیشتر 
سیســتم انبار و حقوق و دســتمزد و مانند اینها بــود. پیش از 
انقلاب تمام محاســبات کنکــور سراســری با کامپیوتــر انجام 
می شــد. در همان زمــان من هــم در ســازمان ســنجش وزارت 
علوم مشــغول به کار بــودم. در بســیاری از پروژه هــای ملی هم 
از ظرفیت های کامپیوتر استفاده می شــد. به خاطر دارم که از 
من خواسته بودند پروژه های ملی که انجام شده، در دیتابیس 
بزرگ گرد هم آورم که در داده ها امکان جست و جو فراهم باشد. 
چیزی به عنوان مانیتوری که ما الان می بینیم، نبود. فقط یک 
کنســول بود در اتــاق کامپیوتر کــه روی آن کنســول، به رئیس 
حزب رســتاخیز دمو دادم کــه به چه شــکل می توانیم بگوییم 
چند پروژه در ایران داریم که مثلاً مربوط به حوزه زنان است و در 
آن از کلمه زن استفاده شده است. الان شما به راحتی کوئری 
ســرچ می کنید، ولی انجام چنیــن کاری در پروژه های آی تی آن 

زمان کار دشواری بود. 

 چرا سکوت و سکون را پس از انقلاب شاهد 
بودیم؟

اگــر خاطرتــان باشــد، پــس از انقــلاب اول اعلام شــد شــطرنج 
حــرام اســت و بعــد گفتنــد اشــکالی نــدارد. یکــی از چیزهایی 
که رســماً نگفتنــد حــرام اســت، ولــی آن را از نشــانه های غرب 
می دانســتند، کامپیوتــر بود کــه نامطلوب شــناخته می شــد. 
تمــام کامپیوترهــای مین فریمــی کــه در ایــران وجــود داشــت، 
اجاره چندســاله بودنــد. بعــد از انقلاب بــه آی بــی ام گفتیم ما 
ایــن کامپیوترهــا را نمی خواهیــم و بیاییــد و ببریــد. آی بــی ام 
کامپیوترها را نبرد و گفت اگر نمی خواهید، بریزیدشان در دریا 
ولی اجاره هایــش را بعــداً از طلب هایی که در آمریکا داشــتیم، 
گرفت. مدتی هم برای اینکه اجاره ندهیــم، در اتاق کامپیوتر را 
بســته بودیم. یادم هست در دانشــگاه صنعتی شریف ظاهراً 
در اتاق بسته بود، ولی یک در پشــتی وجود داشت که از آن در 

بچه ها وارد اتاق می شدند و کارشان را انجام می دادند. کامپیوتر 
کارش را انجام می داد، ولی خیلی مخفی. بعضی جاها هم که 
دیگر کم کم راکد شــده بود. بعد کم کــم کامپیوتــر از این حالت 
نامطلوب درآمد و شورای عالی انفورماتیک شکل گرفت و پرچم 
داده پردازی رسماً بالا رفت و آی بی ام به داده پردازی تبدیل شد، 
ولی همچنان مین فریم ها بودند و فعالیت ها بسیار محدود بود. 
مثلاً می رفتی داده پردازی، کلی کار می کردی و فقط یک لیست 
حقوق و دســتمزد درمــی آوردی؛ در همین حد.  بــرای اینکه آن 
زمان برنامه ای بنویســیم، چیــزی مثل کیبورد وجود نداشــت. 
کارت پانــچ داشــت. کارتی که 8۰ ســتون داشــت و در هــر کدام 
از ۰ تا 9 چاپ شــده بود. بالایش هم ســه تا ســتون خالی وجود 
داشــت. من اگر می خواســتم به کامپیوتــر بگویــم ۱۲3، باید با 
دستگاه پانچ می رفتم توی این کارت پانچ و در ستون یک عدد ۱ 
را سوراخ می کردم و در ستون بعدی عدد ۲ و در ستون بعدی عدد 
3 را. ریدری که این را می خوانــد، می فهمید من گفتم ۱۲3. اگر 
حرف A، B، C و... را می خواستم بنویسم، باید ترکیبی از عدد و 
ستون های بالا را سوراخ می کردم. در نتیجه اگر می خواستم یک 
برنامه ۲۰۰خطی کوچک بنویســم که جدول ضرب را برای من 
انجام دهــد و آن را چــاپ کند، باید 
یک کارتن ۵۰۰ کارتی پانچ می کردم 
و به ریدر می دادم تــا آن را بخواند و 

اجرا کند.

 بعــد از ورد نســل اول 
پی ســی ها شــرایط بــه چــه شــکل 

پیش رفت؟
اولیــن نســل پی ســی ها در ایــران 
یکی، دو سال بعد از اینکه وارد بازار 
جهانی شد، به ایران آمد. یک زبان 
برنامه نویسی هم برای این پی سی ها تحت عنوان دیبیس۲ بود 

و داده پردازی یک کلاس دیبیس۲ گذاشته بود. 
معتقــدم ســال های ۵7 تــا 67 ســال های ســکوت و حفــظ 
مین فریم ها و همان داشــته هایمان از صنعــت آی تی پیش از 
انقلاب بود. می توانم بگویم در آن ۱۰ سال اتفاق خیلی عجیب 
رو به جلویی رخ نداد. با آمدن پی سی ها شکل جدید استفاده از 
کامپیوتر شروع شد. دو گروه شرکت آن زمان وارد بازار شدند. 
یکی شرکت های نرم افزاری و دوم شرکت های سخت افزاری که 

شروع به فروختن پی سی کردند. 

 شــرکت های نرم افــزاری در آن دوره چــه کار 
می کردند؟

اولین نرم افزارهایی که ما می نوشتیم نرم افزارهای حسابداری، 
حقوق و دســتمزد و انبار بود که به صورت پکیج می فروختیم. 
قیمت های آن زمان مثلاً ۱۰۰ هزار تومان بود. شرکت هایی مانند 
ایران سیستم هم شــکل گرفته بودند که این یکی فارسی ساز 
درست کرده بود، ولی کلاً چهار شرکت نرم افزاری در نسل اول 
ورود پی سی ها شروع کننده بودند؛ همکاران سیستم، مشاورین 
پارس سیســتم، رایورز و نماد ایران. تقریباً می تــوان گفت این 
چهارتا بیشترین سهم بازار را در اختیار داشتند و با زبان های 

مختلف هم کار می کردند؛ فاکس پرو، دلفی، بیسیک و... . 

 مشتری این شرکت ها چه کســانی بودند؟ 
بیشتر حاکمیتی بودند یا شرکت های دیگر؟

آن زمــان مشــتریان از بخــش خصوصــی بودنــد. چــون ایــن 
شرکت ها بیشتر TPSها را مکانیزه می کردند، مشتریان شان 
کارخانه های خصولتــی یا خصوصی بود. اگر پیــش از انقلاب 
اصلی تریــن اســتفاده کننده از مین فریم ها دولت و دانشــگاه 
بود، بعد از انقلاب بیشتر به سمت صنعت و کارخانه ها رفت.

پس اولین دســته نرم افزارها همان نرم افزارهای ســاده ای بودند 
که کار گلِ را انجام می دادند. مثلاً قبل از اینکه پی سی ها بیایند، 
سیســتم حقوق و دســتمزد 9۰ درصــد کارخانه هــا و صنایع ما 
دستی بود. دفترچه هایی بود به طول 7۰ سانتی متر و عرض ۴۰ 
سانتی متر. این دفتر را که باز می کردید، دو طرف صفحه حقوق 
و دســتمزد بود. مثلاً برای یک کارخانه که 6۰۰ پرســنل داشت، 

فقط 3۰ نفر در واحد حقوق و دســتمزد فعالیت می کردند. این 
3۰ نفــر از اول مــاه با خودنویــس در ایــن دفترچه اســم و فامیل 
همه را می نوشــتند و دیتاها را خردخــرد وارد می کردند و بعد با 
ماشین حساب حقوق ها را جمع و ضرب می کردند و حقوق ها را 
داخل پاکت می گذاشتند و به افراد می دادند.  اولین برنامه حقوق 
و دستمزدی که خودم با همان پی سی ها برای سه کارخانه در جاده 
ساوه نوشتم، باعث شد واحد حقوق و دستمزد از 3۰ نفر برسد 
به یک نفر که در نصف ماه می توانست همان کارها را انجام دهد. 

 رویکرد حاکمیت در دهه ۷0 چه بود؟
۱۰ سال اول انقلاب دوران رکود بود و استفاده جدی از کامپیوتر 
رخ نمی داد. بعدتر مشــتریان اصلی کامپیوتر صنایع بودند و 
دولت به شکل جدی به سمت استفاده از کامپیوتر نرفته بود. 
اواخر دهه 8۰ و قبل از ســال ۲۰۰۰ بحث دولت الکترونیک در 
دنیا مطرح شد. در ایران هم نگاهی به آن شد. اولین نگاه جدی 
از حیث حاکمیتــی روی این موضــوع را مدیــون آقای نصرالله 
جهانگرد هستیم که از فارغ التحصیلان مدرسه عالی کامپیوتر 
بــود و آن زمــان برنامــه تکفــا )برنامــه توســعه کاربــری فنــاوری 
اطلاعات و ارتباطات ایــران( را مطرح کــرد. در پروژه تکفا بحث 
ســهم آی تی از GDP به میان آمد که کمتر از یک در هزار بود و 
اصلاً رقمی نبود و برنامه ریزی شــد که به ۱ تا ۱۰ درصد برســد. 
زمانی که آقای جهانگرد مسئول سازمان فناوری اطلاعات بود، 

این حوزه تکانی خورد. 

 چه سالی بود؟
زمان ریاســت جمهوری آقای خاتمــی. می توان گفــت در دوره 
ریاست جمهوری آقای هاشمی رفسنجانی، تازه از دوره جنگ 
بیرون آمــده بودیــم و پی ســی ها و شــرکت های نرم افــزاری تازه 
داشــتند ظاهر می شــدند. در دوره آقای خاتمــی، حاکمیت از 
آن حالــت ســکون بیــرون آمــد و اتفاقاتــی در ســازمان فناوری 
اطلاعات رخ داد. دوبــاره در دوره آقای احمدی نژاد کامپیوتر به 
حاشیه رفت و دوره رکودی را از سر گذراندیم. در آن دوره رئیس 
سازمان فناوری اطلاعات تغییر کرد. شورای عالی انفورماتیک 
و فضاهای تکراری آی تی وجود داشت، ولی نگاه در آن هشت 
ســال بســته بود و دوره افول بود. البته اجبار حرکت به سمت 
آی تــی همچنــان وجــود داشــت، زیــرا دنیــا بــه ســمت دولت 
الکترونیک در حال حرکت بود. در ایران هم پلیس سعی کرد 
کارهایی را به آی تی بسپارد. در بخش گذرنامه هم اتفاقاتی رخ 
داد و مدت زمان صدور گذرنامه به همین واسطه از چند ده روز 
به دو روز تبدیل شد. دوباره در دوره آقای روحانی جهش نسبتاً 
معقول تــری را در دولــت الکترونیک شــاهد بودیم و مشــتری 
اصلی آی تی در این دوره دولت شد. در حال حاضر هم چیزی 
که به چشــم می آید، این اســت که شــرکت هایی که بــا دولت 
کار می کننــد، دچــار یکســری دغدغه شــده اند. کم کــم دولت 
به این ســمت در حال حرکت اســت که یکســری شرکت های 
زیرمجموعــه خودش را داشــته باشــد و فقط از آنها ســرویس 
دریافت کند، زیرا استفاده دولت از آی تی اجتناب ناپذیر است. 
از آنجا که بزرگ ترین مشتری دولت است، یکسری پروژه هایی 
 کــه اندازه شــان از برنامه هــای حقــوق و دســتمزد و نرم افــزار

)ERP )Enterprise Resource Planning تولیــدی خیلــی 
بزرگ تر بود، به واســطه نیازهای دولت شــکل گرفت. در اصل 
حاکمیت مجبور بود به سمت دولت الکترونیک و استفاده از 
آی تی حرکت کند، بنابراین به مشتری بزرگ آی تی تبدیل شد. 
از طرفی باید زیرساخت ها را درست می کرد و از طرف دیگر هم 
احتیاج به نرم افزار داشت که این نرم افزارها بتوانند مشکلات 
دولت را حل کنند و پورتال های سازمانی شکل گرفت. در حال 
حاضر دولــت با بحران روبه روســت. بــه دلیــل مهاجرت ها در 
جنگ ســایبری که الان مهم ترین موضوع دنیاســت، مشکل 
داریــم. ما به تعــداد نهادهای کشــور حداقــل یک متخصص 
امنیت لازم داریم که نداریم. صنعت آی تی بهترین نرم افزارها 
را می نویسد، افتا می گیرد، قفل می گذارد و مرتب می کند، بعد 
می دهند به ادمین یک شرکت دولتی و او هم پسورد ۱۲3۴۵6 

می گذارد و با یک پسورد تمام این زحمات هدر می رود.
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   عکس:  نسیم اعتمادی

 اولین دانشکده 
کامپیوتر مدرسه 

عالی کامپیوتر بود و 
مؤسس این مدرسه هم  

مرتضی انواری



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰7
۱۵ مــــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

18

فينتک
F I N T E C H

محمد فرجود رئیس 
کمیسیون بانکداری 

دیجیتال سازمان نصر 
تهران شد

آغاز فعالیت یک 
کمیسیون جدید

کمیسیون بانکداری دیجیتال سازمان 
نظام صنفی رایانه ای تهران با تصویب 
اهداف و معرفی هیئت رئیســه آغاز به 
کار کرد و محمد فرجود به عنوان رئیس 

این کمیسیون انتخاب شد.
این کمیسیون با اهدافی از جمله تبادل 
نظــر، انتقال تجــارب و هم اندیشــی در 
خصوص مسائل و موضوعات مشترک 
و نیز ایجاد هم افزایی و تعریف برنامه ها 
و اقدامات مشــترک بین هلدینگ های 
فنــاوری اطلاعــات بانک هــای کشــور 

ایجاد شده است.
اولیــن جلســه کمیســیون بانکــداری 
دیجیتال به میزبانــی هلدینگ فناوری 
اطلاعات بانک گردشگری در محل این 
بانک برگزار شد و پس از بحث و تبادل 
نظر، اهداف و وظایف این کمیسیون با 

حداکثر آرا به تصویب رسید. 
همچنین در ادامه جلســه با رأی گیری 
انجام شــده از بیــن اعضــا در خصوص 
ترکیــب هیئت رئیســه، محمــد فرجود 
بــه عنــوان رئیــس کمیســیون و صادق 
فرامرزی و مســعود وکیلی نیــا به عنوان 
نایب رئیــس انتخــاب شــدند و پس از 
طــرح در آخریــن جلســه هیئت مدیــره 
سازمان مورد تأیید قرار گرفتند. شایان 
ذکر اســت این کمیســیون جدیدترین 
صنفــی  نظــام  ســازمان  کمیســیون 
رایانــه ای تهــران اســت کــه می توانــد 
نقشــی کلیــدی در ســرمایه گذاری و 
توســعه بانکداری دیجیتال در راستای 
تحقق اهداف اقتصاد دیجیتال کشــور 

بر عهده بگیرد.

NEWSخبر

فعالان حوزه مالی از چالش های فراگیری مالی می گویند

توسعه لندتک ها
 معیاری برای فراگیری مالی

مدیرعامــل ازکــی وام، مدیرعامــل آپســان و مدیرعامــل 
دیجی پــی، معــاون برنامه ریزی و توســعه داتیــن و مدیر 
توســعه داده محور تــارا به  عنــوان فعالان حــوزه مالی در 
گفت وگویی ضمن بررســی چالش ها و عوامل تأثیرگذار 
بر فراگیــری مالی در کشــور، نگاه امیدوارانــه ای به آینده 
ایــن حــوزه دارنــد و معتقدنــد در حوزه های تســهیلات، 
بیمه و سرمایه گذاری فراگیری مالی وضعیت نامناسبی 
دارد و توســعه لندتک ها را عامل توســعه فراگیری مالی 

در کشور می دانند.

 مطالبه اصلی ما گســترش فراگیری مالی 
باشد

محمدمهــدی مؤمنــی، مدیرعامــل ازکــی وام دربــاره 
وضعیــت فراگیــری مالــی در ایــران این گونــه توضیــح 
می دهد: »برای پاسخ به این سؤال که وضعیت فراگیری 
مالی در کشــور چگونه اســت،  باید ابتدا به این مســئله 
پرداخــت کــه جامعه امــروز ما چــه نیازهــای مالــی دارد 
و متناســب بــا آن نیازهــا چــه ابزارهایــی طراحــی و ارائه 
شــده اســت. امــروز در حوزه هــای پرداختی، دسترســی 
به حســاب  های بانکی، انتقــال وجه و توزیــع کارت های 
عابربانک در وضعیت خوبی به ســر می بریم و نیازهای 
عمــوم مــردم در ایــن حــوزه برطــرف می شــود، امــا در 

بخش هایی مانند بیمه، سرمایه گذاری و اعتبار پیشرفت 
خوبی نداشته ایم و ابزارهای فراگیری نداریم که در دوره 
کنونی کــه عصــر ارتباطات و اطلاعــات هســتم، بتوانیم 
نیازهــای مالی آحــاد جامعــه را برطرف کنیــم. در نتیجه 
مطالبه اصلی ما برای گســترش فراگیری مالی در کشور 

باید متمرکز بر این سه بخش باشد.«
او معتقــد اســت حــدود 98 درصــد از مــردم کشــور بــه 
ابزارهای پرداختی دسترسی دارند، اما ابزارهای اعتبار، 
ســرمایه گذاری و بیمــه در دســترس اکثریــت نیســت و 
تنهــا دو درصــد از تراکنش هــای کشــور مربوط بــه حوزه 
اعتبار هســتند و اگر وام های دستوری مثل وام ازدواج را 
در نظر نگیریم، تعــداد وام هایی که به مــردم عادی داده 
می شود نیز ناچیز اســت و همگان نمی توانند به راحتی 
وام مورد نیاز خود را دریافت کنند و عدد آن صفر است. 
همچنین طبق توضیحات او، در بخش بیمه قرار بر این 
 )GDP( بوده کــه ۲.۵ درصــد از تولیــد ناخالص داخلــی
کشور را به خود اختصاص دهد که محقق نشده است: 
»در بخــش ســرمایه گذاری نیــز اکنــون ۵۵ میلیــون نفــر 
حساب ســرمایه گذاری دارند و به واســطه دسترسی به 
ســهام عدالت دسترســی بســیاری از مردم بــه ابزارهای 
سرمایه گذاری بیشتر شده است. با این حال مشخص 
نیســت که در حــال حاضــر چــه تعــداد از مــردم در امر 

سرمایه گذاری فعال اند.«
مؤمنی با اشــاره به رکــود تورمی موجود در کشــور درباره 
تأثیر ایــن رکود بــر فراگیری مالــی و نقش فراگیــری مالی 
در بهبــود زندگی افــراد می گوید: »خــروج از رکود تورمی 
می تواند بــه فراگیرتر شــدن ابزارهــای مالــی و در نتیجه 
استفاده حداکثری کسب وکارهای کوچک و متوسط از 
ابزارهای سرمایه گذاری منجر شود و مسیر توسعه آنها 
را همــوار کنــد. فراگیری مالــی نقش بســزایی در کاهش 
فقر، نابرابــری و بیــکاری دارد و می توانــد وضعیت مالی 

افراد یک جامعه را بهبود ببخشد.«

 در اهمیت اعتباردهی خرد
احمــد افتخــاری،  مدیرعامــل آپســان نیــز می گویــد کــه 
فاکتورهــای بررســی فراگیــری مالــی در جهــان شــامل 
ســپرده بانکی، اعتبار و وام دهی، ســرمایه گذاری و بیمه 
می شود. طبق داده های بانک جهانی، ایران در شاخص 
سپرده بانکی وضعیت خوبی دارد، اما در بخش اعتبار 
و وام دهــی فاصله معناداری با کشــورهای توســعه یافته 
دارد: »همچنین اعتباردهی خرد یکی از ابزارهایی است 
که به توسعه فراگیری مالی کمک قابل توجهی می کند. 
ایــن ابزار چندســالی اســت کــه در ایــران شــکل گرفته و 
استارتاپ های بسیاری برای فعالیت در این حوزه تمایل 

صنفــی  نظــام  ســازمان  کمیســیون 
رایانــه ای تهــران اســت کــه می توانــد 
نقشــی کلیــدی در ســرمایه گذاری و 
توســعه بانکداری دیجیتال در راستای 
تحقق اهداف اقتصاد دیجیتال کشــور 

بر عهده بگیرد.

توســعه داده محور تــارا به  عنــوان فعالان حــوزه مالی در 
گفت وگویی ضمن بررســی چالش ها و عوامل تأثیرگذار 
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نشــان داده انــد؛ در نتیجه می تــوان به توســعه فراگیری 
مالی کشور در آینده امیدوار بود.«

افتخاری توضیح می دهد که طبق آمار و داده های بانک 
جهانــی در ســال ۲۰۱7، حــدود 9۴ درصــد از جمعیــت 
بالای ۱۵ سال در ایران حســاب بانکی دارند که این آمار 
مشــابه انگلیس و بالاتــر از اندونزی، عربســتان و ترکیه 
اســت. در حوزه خدمــات پرداخــت دیجیتال نیــز ایران 

وضعیــت خوبــی دارد و حــدود 89 درصــد از 
جمعیت بالای ۱۵ ســال از خدمات پرداخت 
دیجیتــال اســتفاده می کننــد کــه نزدیک به 
آمــار 9۵درصــدی انگلیــس و بالاتــر از ترکیه 
63درصدی، عربستان 6۱درصدی و اندونزی 
3۴درصدی است. اما در شاخص جمعیت 
وام گیرنــده و ذخیره پــول در یک نهــاد مالی، 
وضعیــت کشــور نگران کننــده اســت: »آمار 
جهانــی نشــان می دهــد کــه ۲7 درصــد از 
جمعیت بالای ۱۵ سال وام دریافت کرده اند، 

این آمــار از اندونزی ۱8درصدی و عربســتان ۲۱درصدی 
بالاتر اســت، اما نســبت به ترکیــه که ۴۲ درصد اســت، 
در رتبــه پایین  تری قــرار دارد. ایــن شــاخص در انگلیس 
6۴ درصد اســت. ۲6 درصــد از جمعیت بالای ۱۵ ســال 
در کشــور نیز در یک نهــاد مالی پول ذخیــره کرده اند که 
این آمــار در انگلیس 63 درصــد، در ترکیه، عربســتان و 

اندونزی نیز به ترتیب ۲۲، ۱۴ و ۲۱ درصد است.«
مدیرعامــل آپســان معتقــد اســت بیــن تــورم و فراگیری 
مالی رابطه ای دوسویه وجود دارد. او در این باره می گوید: 
»همان طور که اشــاره کــردم، چهار شــاخص در فراگیری 
مالی دخیل هستند. متأسفانه در شرایط فعلی ذخیره، 
پس انــداز و وام دهی که تأثیــر بســزایی در فراگیری مالی 
و خــروج از رکود دارنــد، آن طور کــه باید در کشــور ممکن 
نیست و فاصله زیادی با کشورهای توسعه یافته داریم. 
در اینجــا نقــش نهادهای مالی  بســیار مهم اســت. آنها 
بــا جمــع آوری و هدایــت ســرمایه های خــرد بــه ســمت 

تولید باعث افزایش نرخ رشد 
و تولیــد ناخالــص ملــی و در 
نهایــت کارآفرینی می شــوند. 
در این حالت صاحبان سرمایه 
منفعــت  تولیدکننــدگان  و 
می برنــد و پــول در رگ هــای 
گــردش  کشــور  اقتصــادی 
همچنیــن،  می کنــد.  پیــدا 
ســرمایه گذاری ها  تنــوع 
مهــم اســت و ســرمایه گذاران 
بایــد در حوزه هــای متنوعــی 
ســرمایه گذاری کنند تا کشــور 
در حوزه های متفاوتی توســعه 

بیابد.«
افتخاری تورم، شکاف طبقاتی، کاهش رشد اقتصادی، 
بیــکاری و تحصیــلات را از چالش های توســعه فراگیری 
مالــی در کشــور می دانــد و می گوید کــه نهادهــای مالی 
به عنوان مولدهای اقتصادی نقش بســزایی در فراگیری 

مالی دارند.

 در ابتدای راه هستیم
همچنین، طبق صحبت های هومــن امینی، مدیرعامل 
دیجی پی در جوامعی که فراگیری مالی وضعیت خوبی 
دارد، شاهد مطلوب بودن ســطح زندگی افراد و سهولت 
آنها بــرای دسترســی بــه خدمات مالــی هســتیم. با این 
اوصاف شــاید بتوان گفت که فراگیری مالــی در ایران در 
ابتدای راه پیاده سازی و رشــد خود قرار دارد و با آنکه در 
ســال های اخیر وضعیت رو به رشدی داشــته و تغییرات 
بســیار مثبتــی را به خصوص در حــوزه  رشــد فین تک  ها 
شــاهد بوده ایــم، هنوز هــم نمی تــوان گفت کــه فراگیری 

مالی وضعیت قابل قبولی در ایران دارد.

به گفته امینی، در شــرایط تورمی یکــی از روش هایی که 
می تواند به باز شــدن گره های کور اقتصادی کمک کند، 
نقش فین تک ها و به ویژه لندتک ها در توســعه فراگیری 
مالی و بزرگ تر شدن اقتصاد دیجیتال ا ست. او با اشاره 
بــه ایــن مســئله می گویــد: »در شــرایط تورمــی کــه توان 
اقتصــادی مــردم کــم می شــود، فین تک هــا و لندتک ها 
می تواننــد بــا بــه خدمــت گرفتن فنــاوری، بــه بــالا رفتن 
قــدرت خرید آنها و دسترســی آسان ترشــان 
به ســرویس ها و خدمــات مالی کمــک کنند 
و به بســتری برای توزیع عادلانه فرصت ها و 

امکانات اقتصادی تبدیل شوند.«
او چالش هــا و موانــع توســعه فراگیــری مالی 
در ایــران را اعتمادســازی و توســعه فرهنگ، 
رگولاتــور، تأمین مالــی، ســاخت و نگهداری 
زیرســاخت ها، پــرورش و به کارگیــری نیــروی 
متخصص،  سرعت،  امنیت، تجربه کاربری، 
پوشش دهی موضوعات جدید مثل مدیریت 
سرمایه و کریپتو، شخصی سازی سرویس ها و مهاجرت 
نیروی کار  می داند و بر این باور است که برای توسعه این 
حوزه باید به دنبال راه حل هایی برای رفع این موانع بود. 
امینی توسعه لندتک ها را یکی از عوامل مؤثر در توسعه 
فراگیری مالی می داند و در این باره می گوید: »لندتک ها 
می تواننــد بــه بــازوی توانمند توســعه فراگیــری مالی در 
کشــور بــدل شــوند و کلیــدی بــرای بــاز شــدن قفل هــای 
اقتصــاد کشــور در شــرایط دشــوار اقتصــادی باشــند. 
چابکــی، فناوری محــور بــودن، بــه روز بــودن، ســهولت و 
دســترس پذیری لندتک ها می تواند هفت  خان پیچیده 
دسترسی به خدمات مالی را به روش های ساده، سریع 

و در دسترس تبدیل کند.«
امینــی، نبــود ابزارهــای مالــی مشــخص بــرای اقشــار 
مختلــف را بــه نبــود ســازوکار صحیــح اعتبارســنجی،  
فقدان زیرســاخت ها و فاصلــه زیاد نظام هــای پرداخت 
و سیســتم های بانکــداری فعلــی بــا نظام هــای مــدرن و 
نوین نســبت می دهد و درباره 
نمونه های موفق فراگیری مالی 
در جهــان می گویــد: »برنامــه 
فارغ التحصیلــی BRAC کــه 
دانشــجویان و دانش آمــوزان 
بســیار فقیــر در بنــگلادش را 
بــا ارائــه مجموعــه ای جامع از 
خدمــات حمایتــی توانمنــد 
می کنــد، از نمونه  هــای موفــق 
فراگیــری مالــی اســت. ایــن 
پــروژه بــا ارائــه خدماتــی از 
جمله خدمات مالــی، آموزش 
مهارت ها و حمایت معیشتی، 
بــر نجــات آســیب پذیرترین 
افراد از فقر شدید تمرکز داشته است. شرکت کنندگان 
در این پــروژه فراگیری مالــی تاکنون در ایجاد معیشــت 
پایــدار بــه موفقیت هــای چشــم گیری دســت یافته اند. 
بانک گرامین  یا بانک نیازمندان نیز نمونه موفق دیگری 
اســت کــه در بنــگلادش ایجــاد شــده و خدمــات بانکی 
شــامل بانکداری خرد، ســرمایه گذاری خــرد، بانکداری 
سرمایه گذاری، مدیریت سرمایه گذاری و وام به فقرا ارائه 
می دهد. در هندوستان نیز تعداد قابل توجهی از افراد، 

به حساب بانکی دسترسی ندارند.«
او معتقد است فراگیری مالی در ایران راه پرفرازونشیبی 
در پیش دارد و برای پیمودن این راه همکاری و هم افزایی 
همه بازیگران این حوزه لازم است و توضیح می دهد که 
هم اکنون در نقطــه  عطف نمودار توســعه فراگیری مالی 
هســتیم و اگــر فین تک هــا، بانک هــا، مؤسســات مالی، 
رگولاتــور، بازیگــران اقتصاد دیجیتــال و ســایر بازیگران 
این حوزه دست به دست یکدیگر بدهند، شاهد آینده ای 

روشن برای فراگیری مالی در ایران خواهیم بود.

گفت و گو با محمدرضا برزگری
مدیرعامل کارگزاری برخط همپاد کیان

سهم اینشورتک ها کمتر از سه درصد است

INTERVIEWگفت و گو

مدیرعامل کارگزاری برخط همپاد کیان با اعلام 
اینکه سهم اینشورتک ها از صنعت بیمه کمتر 
از سه درصد است، دلیل تمرکز اینشورتک ها 
بر فروش بیمــه شــخص ثالــث را درآمدزایی از 
محل این بیمه نامه برای آنها می داند و معتقد 
است حرکت به سمت نوآوری در این صنعت 
کنــد اســت و ایــن صنعت، ریســک نــوآوری را 

نمی پذیرد.
محمدرضا برزگری، مدیرعامل کارگزاری برخط 
همپاد کیــان در قســمت دوازدهم اتــاق آبی به 
بیان دلایل تمرکز اینشورتک ها بر فروش بیمه 
شــخص ثالث و موانــع حرکت اســتارتاپ های 
بیمه به ســمت نوآوری پرداخت. به اعتقاد او، 
صنعت بیمه ریسک حرکت به سمت نوآوری 
را قبــول نمی کنــد و نــوآوری در ایــن صنعــت 
کند پیــش مــی رود. همچنیــن اســتارتاپ های 
بیمه به دلیــل درآمدزایی بیمه شــخص ثالث، 
تمرکز خود را بر فروش بیمه نامه شخص ثالث 

گذاشته اند.
برزگری در ادامه صحبت های خود اظهار کرد: 
»اینشــورتک ها در لایه هــای مختلــف زنجیره 
ارزش صنعــت بیمــه حضــور دارنــد و بخشــی 
از آنها در حوزه فــروش، پرداخت یا ارزشــیابی 
خسارت ها فعالیت می کنند. اینکه چرا تمرکز 
عمده استارتاپ ها و اینشورتک ها بر بیمه نامه 
شــخص ثالــث قــرار دارد، بــه ماهیت ایــن نوع 
بیمه نامــه برمی گردد؛ زیرا طبــق آمارهای بیمه 
مرکــزی در ســال ۱۴۰۰ کل حــق بیمــه تولیــدی 
۱۱۵ هزار میلیــارد تومان بوده کــه از این میزان، 
3۵ درصــد آن بــه بیمــه شــخص ثالــث مربوط 

می شود.«
او ادامه داد: »با توجه  به سهم قابل  توجه بیمه 
شــخص ثالث در حــق بیمــه تولیــدی، طبیعی 
است که اینشورتک ها نیز تمرکز خود را بر این 
بیمه بگذارند. علاوه بر ایــن، اجباری بودن این 
نوع بیمه و گســترش فرهنــگ آن در بین مردم 
موجب شــده این بیمه بــرای اســتارتاپ ها، راه 

راحتی برای جذب نقدینگی باشد.«
طبق گفتــه مدیرعامل کارگــزاری برخط همپاد 
کیان، خدماتی که استارتاپ ها و اینشورتک ها 
ارائه می دهند، باید برای آنها آورده مالی داشته 
باشد و به همین دلیل، به سمت بیمه شخص 
ثالــث می رونــد. او ضمــن بیــان ایــن مطلب در 
بخش دیگری از صحبت های خود به بررســی 
عملکــرد اینشــورتک ها در تحقــق نــوآوری 

پرداخت.
برزگــری با بیان اینکــه حرکت از فضای ســنتی 
به فضای نــوآوری در صنعت بیمه کند اســت، 
گفــت: »عوامــل متعــددی بــر ارزش آفرینــی 
و ایجــاد نــوآوری در صنعــت بیمــه همچــون 
شــرایط اقتصــادی، ریســک پذیری و حمایــت 

از اینشــورتک و اســتارتاپ ها تأثیرگذار است. 
در ایــن زمینــه، عملکــرد صنعــت بیمــه در 
ســال های اخیر نشــان می دهــد کــه حرکت به 
ســمت نوآوری در این صنعت کند است و این 

صنعت، ریسک نوآوری را نمی پذیرد.«
مدیرعامــل کارگــزاری برخــط همپــاد کیــان در 
ادامــه بــه ماهیــت تأســیس آیتــول پرداخت و 
در ایــن زمینــه اظهــار کــرد: »فلســفه وجــودی 
آیتول، ارائه خدمات متنوع حول خودرو است 
کــه در این ســال ها، بهبــود تجربه مشــتری در 
دریافــت انــواع خدمــات مبتنــی بــر خــودرو را 
هدف قرار داده ایم. از سال ۱398 پروژه عوارض 
الکترونیــک و راه انــدازی ســایت اعــلام پــلاک 
خودرو را شروع کردیم و تمام بدهی های خودرو 
را بــه آیتــول اضافــه کردیم و یــک مرکــز بدهی 
خــودرو شــد. از فروردین مــاه ســال ۱399 نیــز 
فعالیت خود در صنعت بیمه را آغاز کردیم  .«

برزگری ســهم اینشــورتک ها از صنعــت بیمه 
را زیــر ســه درصــد اعــلام کــرد و دربــاره آینــده 
اینشورتک ها گفت: »تا زمانی که شرکت های 
بیمه متوجــه اهمیــت و نقــش اســتارتاپ ها و 
اینشورتک ها در صنعت بیمه نشوند و از آنها 
برای رفــع دغدغه های خــود راهــکار نخواهند، 
همچنان تمرکز اصلی در فضای اینشورتک بر 
فروش بیمه خواهــد بود و نوآوری و توســعه  در 

این حوزه شکل نخواهد گرفت.«

نیلوفر نادری

niloofar.ndr
@gmail.com
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از آنها در حوزه فــروش، پرداخت یا ارزشــیابی 
خسارت ها فعالیت می کنند. اینکه چرا تمرکز 
عمده استارتاپ ها و اینشورتک ها بر بیمه نامه 
شــخص ثالــث قــرار دارد، بــه ماهیت ایــن نوع 
بیمه نامــه برمی گردد؛ زیرا طبــق آمارهای بیمه 
۱۴۰۰مرکــزی در ســال ۱۴۰۰مرکــزی در ســال ۱۴۰۰ کل حــق بیمــه تولیــدی 
۱۱۵ هزار میلیــارد تومان بوده کــه از این میزان، 
3۵ درصــد آن بــه بیمــه شــخص ثالــث مربوط 

می شود.«
او ادامه داد: »با توجه  به سهم قابل  توجه بیمه 
شــخص ثالث در حــق بیمــه تولیــدی، طبیعی 
است که اینشورتک ها نیز تمرکز خود را بر این 
بیمه بگذارند. علاوه بر ایــن، اجباری بودن این 
نوع بیمه و گســترش فرهنــگ آن در بین مردم 
موجب شــده این بیمه بــرای اســتارتاپ ها، راه 

راحتی برای جذب نقدینگی باشد.«
طبق گفتــه مدیرعامل کارگــزاری برخط همپاد 
کیان، خدماتی که استارتاپ ها و اینشورتک ها 
ارائه می دهند، باید برای آنها آورده مالی داشته 
باشد و به همین دلیل، به سمت بیمه شخص 
ثالــث می رونــد. او ضمــن بیــان ایــن مطلب در 
بخش دیگری از صحبت های خود به بررســی 
عملکــرد اینشــورتک ها در تحقــق نــوآوری 

پرداخت.
برزگــری با بیان اینکــه حرکت از فضای ســنتی 
به فضای نــوآوری در صنعت بیمه کند اســت، 
گفــت: »عوامــل متعــددی بــر ارزش آفرینــی 
و ایجــاد نــوآوری در صنعــت بیمــه همچــون 
شــرایط اقتصــادی، ریســک پذیری و حمایــت 

برای رفــع دغدغه های خــود راهــکار نخواهند، 
همچنان تمرکز اصلی در فضای اینشورتک بر 
فروش بیمه خواهــد بود و نوآوری و توســعه  در 

این حوزه شکل نخواهد گرفت.«
 لندتک ها می توانند 

به بازوی توانمند 
توسعه فراگیری مالی 
در کشور بدل شوند و 
کلیدی برای باز شدن 

قفل های اقتصاد کشور 
در شرایط دشوار 
اقتصادی باشند
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کارشناسان حوزه رمزارزها در خصوص مسائل امنیتی اغلب 
هشدار می دهند نگهداری کلیدهای خصوصی دارایی های 
رمــزارزی بــرای طولانی مــدت در صرافی هــا یا دســتگاه های 
دیجیتالی که به اینترنت متصل می شوند، به لحاظ امنیتی 
صحیح نیســت. آنها تأکید می کنند یکی از امن ترین راه ها 
به ویژه برای مبالــغ بالای رمزارزی اســتفاده از کیف پول های 

سخت افزاری است.
کیف پول ســخت افزاری وســیله ای برای انجام محاســبات 

ریاضــی مربــوط بــه ســاخت آدرس، تهیــه و امضــای 
تراکنش های رمزارزی و نگهداری کلیدهای خصوصی کیف 

پول رمزارزی است. 
در همین راستا با سهیل نیکزاد، فعال بلاکچین در خصوص 
دو محصــول او در حــوزه کیف پــول ســخت افزاری رمزارزی 
گفت و گو کردیم. نیکــزاد در این مصاحبه تأکید کــرد که در 
طراحی این محصولات، امنیت در اولویت است و همچنین 

مشتریان این محصولات کاربران عادی رمزارزی نیستند.

 کیــف پول هــای رمــزارزی؛ راه حلــی بــرای 
جلوگیری از افشای اطلاعات

سهیل نیکزاد مطرح کرد که برای حفظ اطلاعات محرمانه از 
جمله کلید خصوصی و سید در کیف پول های رمزارزی، دو 
روش پسیو )غیرفعال( و اکتیو )فعال( وجود دارد. به گفته او 
در روش پسیو، کلیدهای خصوصی بر وسیله ای فیزیکی و 
غیرالکترونیکی مثل کاغذ و فلز ذخیره و حفظ می شود و به 
آن کلد استوریج یا حافظه سرد می گویند. در مقابل، در روش 

گفت وگو با سهیل نیکزاد در خصوص کیف پول سخت افزاری رمزارزی که تولید کرده است

اولویت امنیت بر سهولت

کوین بیس همچنان 
با مشکلات رگولاتوری 

روبه روست

ادامه درگیری ها
SEC با

مدیرعامــل کوین بیــس در مصاحبــه ای 
بــا فایننشــال تایمــز اذعــان داشــت: 
»کمیســیون بورس و اوراق بهــادار ایالات 
متحده آمریکا از کوین بیس خواسته که تا 
مشخص شدن نتیجه شکایت کمیسیون 
از این شرکت در ماه ژوئن، تجارت روی کلیه 
رمزارزها به جز بیت کوین را متوقف کند.« 
برایان آرمسترانگ، مدیرعامل کوین بیس 
می گوید که »درخواست کمیسیون بورس 
و اوراق بهــادار از کوین بیــس، بزرگ تریــن 
صرافی رمــزارز آمریــکا، چاره ای بــرای این 
شــرکت نگذاشــته جز اینکــه موضــوع را 
بــه دادگاه بکشــاند... اساســاً توقــف این 
معاملات یعنی پایــان صنعت رمــزارز در 
ایالات متحده.« مدیرعامل کوین بیس در 
این مصاحبه اذعان کرده: »ما واقعاً در آن 
مقطع انتخابی نداشــتیم.« این در حالی 
اســت که یکی از ســخنگویان کمیسیون 
بورس و اوراق بهادار مدعی شــده کارکنان 
این کمیسیون، خواهان حذف دارایی های 
دیجیتــال از فهرســت  توســط شــرکت ها 
نیســتند. خود کوین بیــس نیــز اظهارات 
برایان آرمســترانگ را رد نکرده، اما از زبان 
یکــی از ســخنگویان ایــن موضــوع را نیــز 
عنــوان می کند کــه مقاله منتشر شــده از 
سوی فایننشال تایمز »زمینه های مهمی 
از گفت وگوهــای ما با کمیســیون بورس و 

اوراق بهادار را حذف کرده است.«

NEWSخبر

رمزارز
CRYPTOCURRENCY

بعیــد به نظــر می رســد کســی بتوانــد ماجــرای فروپاشــی 
هولناک امپراتوری بزرگ ســم بنکمن فریــد، اف تی ایکس 
را فرامــوش کنــد. فاجعــه ای کــه از ســال ۲۰۲۲ تــا کنــون 
حاشیه های زیادی به دنبال داشته و بنکمن فرید و بسیاری 
از بزرگان صنعت ارز دیجیتال را به قعر کشیده است. اما 
اکنون به نظر می رســد که این صرافی منحل شــده ســعی 
دارد به میادین بازگردد. این صرافی رمزارزی پیشنهاد داده 
تا طلبکاران خود را در سطوح مختلف مدعیان طبقه بندی 
کند و در صورت کســب توافق، بــرای برخی از این ســطوح 
مدعیان پلتفــرم صرافی رمــزارز خــود را مجــدداً راه اندازی 
کند. این پرونده که در واپســین ســاعات شب دوشنبه به 

ایــالات متحده ارســال شــده، طلبــکاران این صرافــی را به 
سطوح مختلف مدعیان طبقه بندی کرده است. سطح اول 
مدعیان فراســاحلی صرافی رمزارزی اف تی اکس هستند 
کــه مشــتریان دات کام نیز خطاب می شــوند. ســطح دوم 
مشتریان اف تی ایکس یو . اس. یا همان مشتریان ایالات 
متحده اف تی ایکس هســتند و ســطوح بعدی نیز شامل 
مشــتریان ان اف تی هــای اف تی ایکس، مدعیــان عمومی، 
وام دهندگان و شرکای بازوی ســرمایه گذاری اف تی ایکس 
یعنی آلامدا و غیره می شوند. آنچه روشن است، هر یک 
از این سطوح به صورت آبشاری از استخر نقدینگی بهره 
خواهند برد. ابتدا مدعیانی که در ســطوح بالاتر هســتند 

بازگشت 
یک صرافی 
ورشکسته 
تلاش اف تی ایکس
برای شروع دوباره

کیف پول ســخت افزاری وســیله ای برای انجام محاســبات 
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 در نخستین رویداد آبان ریویو چه گذشت؟

بررسی مسئله ای حیاتی به نام منابع انسانی

REPORTگزارش

یازدهم مردادماه، صرافی ارز دیجیتال 
آبان تتــر، نخســتین دوره از سلســله 
رویدادهــای آبــان ریویــو را بــا محوریــت منابع 
انســانی و با حضور جمعی از فعالان این حوزه 
برگزار کرد. در این برنامه که با شعار »روایت ها 
ما را نجات می دهند« آغاز به کار کرده اســت، 
سخنرانان چهار روایت از تجربه های خود را با 
عنوان های »افسانه دهه هفتادی ها«، »تجربه 
کار با نوجوانان بهزیستی«، »نگاه تجربه محور 
بــه منابــع انســانی« و »تجربــه همــکاری بــا 
شرکت های بین المللی« ارائه دادند و در ادامه 
پنلی با موضوع تأثیر هوش مصنوعی بر تجربه 

همکاری برگزار شد.

 در ابتــدای ایــن رویــداد فرهــاد فــلاح، 
مدیرعامــل صرافــی ارز دیجیتــال 
آبان تتــر ضمن اشــاره بــه چالش هــای اخیر در 
فضای اکوسیســتم نــوآوری در خصوص علت 
برگزاری این برنامه عنوان کرد: »منابع انسانی 
یکــی از مهم تریــن و حیاتی ترین بخــش در هر 
کســب وکار اســت؛ به همین علت بــا توجه به 
شرایط موجود و پررنگ شدن مسئله مهاجرت 
نیروهای متخصــص، در آبان تتر به این نتیجه 
رســیدیم کــه ایــن حــوزه می توانــد انتخــاب 
مناســبی برای اولین دوره از رویــداد آبان ریویو 
باشد، چراکه معتقدیم انتقال تجربه و دانش 
در میان فعــالان حوزه منابع انســانی می تواند 
بســیاری از چالش هــای حــال حاضــر در 

کسب وکارهای مختلف را رفع کند.«

 در ابتــدای پنــل رویــداد آبــان ریویــو، 
محمدجــواد ثابــت تأکید کرد کــه این 
روزها مبحث هوش مصنوعی در همه حوزه ها 
به موضوعی داغ تبدیل شــده است. او عنوان 
کرد که این فناوری تأثیر زیــادی بر حوزه منابع 
انسانی دارد و بسیاری از کشورها به سمت آن 
رفته انــد و بایــد تــا هنــوز فرصــت هســت، این 
موضوع در ایــران نیز فراگیر شــود. ثابت ادامه 
داد: »هوش مصنوعی، فناوری نوظهوری است 

که به بهبود واحد منابع انسانی کمک بسزایی 
خواهد کرد. نباید از هوش مصنوعی ترســید و 
نباید مقهور آن شد و باید آن را در حوزه منابع 

انسانی به کار گرفت.«

 آب روشــن در ادامــه اضافــه کــرد کــه 
هــوش مصنوعــی موضــوع جدیــدی 
نیست، اما اخیرا به شکل فراگیر در میان افراد 
و کســب وکارها جای خود را باز کرده اســت. او 
اضافــه کــرد: »ورود هــوش مصنوعی بــه حوزه 
منابع انسانی اتفاق جدیدی است و هنوز زود 
است که مفید یا مضر بودن آن را ارزیابی کنیم. 
در حال حاضر بــا توجه به نتایــج پژوهش های 
جهانی، با هوش مصنوعی می توان بسیاری از 
فرایندهــای جــذب و اســتخدام را طــی کــرد و 

دورکاری را بهبود بخشید.«

 توحید علی پور در این پنل مطرح کرد: 
 limited در حــال حاضــر مــا بــا«
memory AI روبــه رو هســتیم. ایــن هــوش 
مصنوعــی حافظه کوچکــی در حوزه خــود و بر 
اســاس تگ هــای ایجادشــده در خــود دارد و با 
هوش مصنوعی دارای آگاهی متفاوت است.« 
او تأکید کرد که افراد از هــوش مصنوعی دارای 
آگاهی می ترسند یا نسبت به آن تردید دارند، 
اما سده ها با توسعه چنین هوش مصنوعی ای 

فاصله داریم. 

 محمدمهــدی زارعــی در انتهــای پنل 
یویــو در خصــوص  رویــداد آبــان ر
Generative AI مطرح کرد: »در حوزه جذب و 
اســتخدام و همچنیــن در حــوزه یادگیــری و 
توســعه، ابزارهای مبتنــی بر هــوش مصنوعی 
متفاوتی طراحی شده که کارآمد است و با گذر 
زمان، ایــن ابزارها ارتقــا پیدا خواهنــد کرد.« او 
ضمن مرور برخــی از این ابزارهای غیرفارســی 
تأکید کرد ابزارهای مبتنــی بر هوش مصنوعی 
می توانــد فرایندهــای حــوزه منابــع انســانی را 

بهینه کرده و سرعت ببخشد.

نگهداری اکتیو، از کامپیوتری مجزا بــا توانایی محدود برای 
نگهداری اطلاعات کیف پول اســتفاده می شــود و عملیات 
ریاضی برای انجــام تراکنش هــا و امضای آنهــا از طریق این 

وسیله انجام می شود.

 به کارگیــری راه حــل air-gapped بــرای 
امنیت بیشتر

یکی از نقاط ضعف عمده در کیف پول های سخت افزاری، 
نگهداری ســید و کلیدهای خصوصی در آن است؛ زیرا اگر 
فرد دیگری به کیف پول دسترسی پیدا کند، می تواند به این 

اطلاعات محرمانه نیز دسترسی داشته باشد.
نیکزاد در این خصــوص گفت: »ما راه حلــی طراحی کردیم 
که به آن راه حل air-gapped گویند؛ یعنی بین سید و کلید 
خصوصــی و کامپیوتر متصل بــه اینترنت، شــکافی ایجاد 
می شود. کیف پول مسئولیت انجام و امضای تراکنش ها را 
در این حالت انجام می دهد، اما اطلاعات محرمانه را در خود 
نگهداری نمی کند، بلکــه اطلاعات در یک کیــف پول فلزی 

دیگر نگهداری می شود.« 
به گفته نیکزاد، این محصول دارای یک دوربین است تا در 
زمان انجام تراکنش، کیف پول فلزی را اســکن کند و فرایند 
تراکنش را انجــام  دهد. او تأکیــد کرد که ایــن محصول پس 
از انجام تراکنــش، اطلاعــات محرمانه و کلیــد خصوصی را 

بــه طــور خــودکار از حافظــه اش پــاک می کند و 
به این شــکل، اطلاعــات محرمانه روی وســیله 
دیگری حفظ و نگهداری می شود که به صورت 
مســتقیم بــه اینترنــت متصــل نمی شــود و از 

امنیت بالاتری در برابر نفوذ برخوردار است.
ســهیل نیکزاد در خصــوص ســرعت تراکنش 
در این روش از نگهداری اطلاعات ضمن اشــاره 
به اینکــه امنیت و ســهولت اغلب با هــم رابطه 
معکوسی دارند، مطرح کرد: »ســرعت انجام و 
air- امضای تراکنش در محصولاتی که از راه حل
gapped  بهره می برند، نسبت به سایر روش ها 

کمتر اســت و مراحل متعددی دارد.« او تأکید کرد: »اما در 
مقابل نگهــداری اطلاعــات در این نوع محصــولات امنیت 
بالاتــری دارد. ما تلاش کردیــم در این محصــول، حفره های 
امنیتــی را به حداقل برســانیم، حتی اگر بــه قیمت طولانی 

شدن زمان انجام تراکنش ها باشد.«

 اســتیلت و تاردی والت؛ مســتقل اما امن 
و سازگار

ســهیل نیکــزاد در خصــوص محصــولات کیــف پــول 
ســخت افزاری گفــت: »مــا دو محصــول طراحــی کردیــم؛ 
اســتیلت و تــاردی والت.« به گفتــه نیکــزاد، فرایند تحقیق 
و توســعه ایــن دو محصــول از ســال ۲۰۲۰ آغــاز شــده و این 
محصولات تا انتهای سال جاری به بازار عرضه خواهند شد.

او ادامــه داد: »اســتیلت محصولــی فلــزی بــرای نگهــداری 
ســید و کلیــد خصوصی اســت و هنــوز به صــورت انبــوه در 
دســترس کاربران قرار نگرفته اســت.« به گفته نیکــزاد این 
محصــول در حــدود ۱۰۰ دلار قیمــت خواهــد داشــت و بــه 

صورت کرادفاندینگ پیش فروش خواهد شد.
نیکزاد همچنین در خصوص محصول تاردی والت مطرح 
کرد که این کیف پــول الکترونیکــی دارای دوربین اســت که 
محصول اســتیلت را اســکن کرده و از این طریق تراکنش را 
انجام می دهد. او اضافه کرد: »نمونه اجرایی و نهایی تاردی 
والت هنوز به مرحله تولید نرسیده و به علت پیچیدگی های 

فنی، همچنان در حال تست و کنترل نهایی آن هستیم.«
به گفته نیکزاد، عملکرد استیلت و تاردی والت به هم وابسته 
نیست، اما سازگاری بســیار خوبی با هم دارند و در کنار هم 

می توانند راه حلی با سطح امنیتی بسیار بالا را ارائه دهند.

 مشتریان هدف ما، کاربران عادی رمزارزها 
نیستند

ســهیل نیکزاد در خصــوص مشــتریان هدف تــاردی والت 
و اســتیلت عنــوان کــرد: »مخاطــب محصول اســتیلت که 
از نوع حافظه ســرد اســت، تمام کاربران رمزارزها هستند و 
استفاده از این محصول به آنها توصیه می شود، اما کاربران 
محصول تاردی والت، کاربران عمومی رمزارزها نیستند؛ بلکه 
مخاطبانی بــا دارایی کلان و تراکنش هــای بالا را 
هدف گرفته ایم.« به گفته نیکزاد، صندوق های 
سرمایه گذاری و صرافی های رمزارزی مشتریان 
هدف تاردی والت هستند، چراکه این محصول 

از امنیت بالایی برخوردار است.
نیکــزاد در خصــوص ورود بــه بــازار بین الملــل 
مطــرح کــرد: »در نظــر داریــم ایــن محصــول را 
به بــازار جهانی برســانیم، امــا ایــن کار نیازمند 
ایجــاد بســترهایی خاص جهــت جلوگیــری از 
چالش های حقوقی کار با کسب وکارهای ایرانی 
در خارج از کشور است.« به گفته او، محصول 

استیلت تا ماه آینده در بازار ایران عرضه می شود .

 مجوز تعریف نشده است
نیکــزاد در خصــوص تأییدیه هــا و مجوزهــای لازم بــرای 
عرضــه چنیــن محصولاتــی عنــوان کــرد: »مجوزهــای 
اجباری بــرای این دســته از محصول نه در ایــران و نه در 
سایر نقاط دیگر تعریف نشــده است.« به گفته نیکزاد 
مجوزهای انگیزاننــده و تأییدیه هایی برای این محصول 
وجود دارد که می تواند به پذیــرش این محصول در بازار 
کمک کنــد. او تأکید کــرد: »با ایــن حال ایــن مجوزها به 
معنای گارانتی و امنیت قطعی نیستند؛ چراکه صنعت 
رمزارز بسیار نوظهور است و با خطراتی روبه رو است. با 
این حال ما در تلاشیم تا بیشــترین امنیت ممکن را در 

اختیار کاربران قرار دهیم.«

پرنیان ستوده

parnian.std
@gmail.com

سهم خود از استخر را دریافت کرده و پس از آن، هر کلاس 
پس از کلاس دیگری به حق و حقوق شان خواهند رسید. 
البته به احتمال زیاد، این حق و حقوق تمام و کمال نخواهد 
بود و بسته به موجودی باقیمانده در استخر بین مدعیان 
تقســیم بندی خواهد شــد. راه اندازی مجــدد اف تی اکس 
پیش تر نیز چندین بار مورد بحث قرار گرفته بود. خصوصاً 
که مدیرعامل جدید گروه اف تی ایکس، جان ری نیز بارها 
با عناوین مختلفی نظیر »راه اندازی مجدد اف تی ایکس« 
و »راه  انــدازی مجــدد ۲.۰« بــه ایــن موضــوع اشــاره کــرده 
بــود. واســی لویر ســنگاپوری کــه یک شــخصیت حقوقی 
برجسته در توییتر است، خاطرنشان کرده که طرح جدید 

پیشنهادی، شــامل هیچ گونه کمک هزینه برای دارندگان 
توکن بومی اف تی ایکس، اف تی تی نخواهد بود. توکنی که 
به دنبال شــکایت کمیســیون بورس و اوراق بهادار ایالات 
متحده آمریکا )SEC( از هم بنیان گذار اسبق اف تی ایکس، 
گری وانگ و همین طور مدیرعامل اســبق آلامدا ریسرچ، 

کارولین الیسون در ماه دسامبر، امنیتی اعلام شد.
با این حال، اعداد و ارقام منتشر شده از سوی کوین دسک 
حاکی از آن است که بلافاصله پس از انتشار خبر راه اندازی 
مجــدد اف تی اکــس بــرای مشــتریان بین المللــی، توکــن 
اف تی تی با ۱۰.۵ درصد افزایش بها مواجه شده و در حال 

حاضر با قیمت ۱.۵۰ دلار معامله می شود.
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سناتور ران وایدن:

مایکروسافت در قبال 
هک ایمیل مقامات 
آمریکایی مسئول 

است
سناتور »ران وایدن« نامه ای به آژانس های 
اصلــی فــدرال ارســال کــرد و خواســتار 
انجام تحقیقــات متعدد در مورد شــرکت 
مایکروســافت و ارتباطــش بــا هک شــدن 
ایمیل هــای مقامــات آمریکایــی توســط 
هکرهای چینی شد. در این نامه قید شده 
که مایکروسافت »مســئولیت مهمی در 

قبال این  اتفاق بر عهده دارد«. 
طی ایــن حمله ســایبری،  ایمیــل مقامات 
آمریکایــی، از جملــه »جینــا ریمونــدو«، 
وزیر بازرگانی و مقامات وزارت امور خارجه 
هک شــده اند. ایــن حملــه اندکی قبــل از 
سفر »آنتونی بلینکن«، وزیر امور خارجه 
آمریکا به چیــن برای دیدار با »شــی جین 
پینگ«، رئیس جمهور چین اتفاق افتاد. 
این اتفاق توسط »راب جویس«، یک مقام 
ارشــد در آژانس امنیت ملی تحت  عنوان 

»جاسوسی چینی ها« توصیف شد. 
چیــزی کــه در مــورد ایــن هک توجــه همه 
را جلــب کرده، چگونگــی اتفاق افتــادن آن 
اســت. این هکرهــا با داشــتن کلمــه ورود 
کاربــری مایکروســافت توانســتند بــه 
ایمیــل مقامــات دسترســی پیــدا کننــد. 
این کلید هکرهــا را قادر می ســازد با وجود 
محافظت هــای امنیتــی بتوانند بــه آنچه 
می خواهند دسترسی یابند. مایکروسافت 
هنوز مشخص نکرده که هکرها چگونه این 

کلید را به دست آورده اند. 
سخنگوی مایکروســافت در پاسخ گفت: 
»این حادثه نشان می دهد که چالش های 
امنیــت ســایبری در حــال تغییــر و تحول 
هســتند و حمــلات ســایبری پیچیده تــر 
شــده اند.« او اظهــار داشــت: »مــا بــا 
ســازمان های دولتــی در مورد بررســی این 
اتفاق همکاری می کنیم و متعهد می شویم 
که اطلاعات را در وبلاگ مایکروسافت ترت 

اینتلیجنس به اشتراک بگذاریم.«

NEWSخبر

در پی کاهش بی سابقه تقاضا برای کامپیوترهای شرکت دل،  چاک ویتن از این 
شرکت جدا می شود

استعفای مدیر ارشد دل
»چاک ویتن« یکی از مدیران ارشد عملیاتی شرکت »دل 
تکنولوژيز« اخیراً گفته که ماه آینده استعفا خواهد داد. 
او دلیل ایــن کار را کاهــش تقاضا بــرای کامپیوترهــای دل 
اعــلام کرده اســت. بــه نظر می رســد کاهــش تقاضــا برای 
کامپیوترهای این شرکت بی سابقه بوده و شرکت در حال 

دست وپنجه نرم کردن با این مشکل است. 
»مایــکل دل«، مدیــر اجرایــی ایــن شــرکت، روز جمعــه 
۲8 ژوئیه در ایمیلی بــه کارمندان گفت: »پــس از بحث و 
گفت وگو با چاک و هیئت مدیره در مورد مشخصات رهبری 
که شرکت در فصل بعدی خود به آن نیاز دارد، در نهایت 
مشترکاً به این نتیجه رسیدیم که ویتن از دل جدا شود.« 
دل تکنولوژیز متعاقباً اعلام کرد که ویتن از ۱8 آگوست این 

شرکت را ترک خواهد کرد.
نقش مدیر عملیاتی در شرکت دل بسیار پررنگ است؛ زیرا 
وظیفه برگزاری رویدادهای درآمدی فصلی به جای مایکل 

دل، با ویتن و »جف کلارک«، مدیر ارشد عملیاتی شرکت 
است. اما ویتن مدتی اســت که در حال جدا کردن راهش 
از دل است؛ به طوری که او حتی در آخرین رویداد تحلیلی 
این شرکت حاضر نشــد. به گفته ســخنگوی شرکت دل 
بعد از رفتن ویتن، کلارک تنها مدیر ارشد عملیاتی شرکت 

باقی خواهد ماند. 
بایــد اشــاره کــرد ایــن اولیــن بــاری نیســت کــه ویتــن از 
شــرکت های بــزرگ اســتعفا می دهــد. ویتــن در آگوســت 
۲۰۲۱ پــس از حدود دو دهه کار در شــرکت مشــاوره »بین  
اند کمپانی«، به »راند راک«، یک شرکت بزرگ فناوری در 

تگزاس به عنوان یکی از مدیران ارشد عملیاتی پیوست. 
»وو جین هو«، تحلیلگر اطلاعات بلومبرگ می گوید خروج 
ویتن ممکن است نشان دهنده تلاش دل برای یک تغییر 
راهبردی باشــد. به نظر می رســد دل این بــار می خواهد با 
محصول جدیــدی وارد بــازار شــود؛ زیرا مدتی اســت این 

شــرکت محصولات ابری خود را تبلیغ می کنــد. ویتن نیز 
در همان پستی که در لینکدین جدایی خود را از دل اعلام 
کرد، گفت: »تابه حال شرکت از لحاظ فناوری موقعیتی از 

این بهتر نداشته است.«
دل در دو ســال گذشــته بــا کاهــش شــدید تقاضــا بــرای 
کامپیوتر های شخصی دســت وپنجه نرم می کند؛ این در 
حالی اســت کــه فــروش کامپیوتر هــای شــخصی بیش از 
نیمی از درآمد این شــرکت را تشــکیل می دهنــد. مدیران 
این شرکت معتقدند در نیمه دوم سال بازار کامپیوتر های 
شــخصی بهبود می یابد و تثبیت می شــود. به عــلاوه دل 
تکنولوژيــز در کنفرانــس مشــتریان کــه در ماه مــی برگزار 
شــد، از راه اندازی هوش مصنوعی مولد در ســرورهای دل 
خبر داد. این شــرکت گفت: »ما با انویدیا کورپ همکاری 
می کنیم تا هوش مصنوعی مولد را در ســرورهای شــرکت 

راه اندازی کنیم.«

که اطلاعات را در وبلاگ مایکروسافت ترت 
اینتلیجنس به اشتراک بگذاریم.«

تکنولوژيز« اخیراً گفته که ماه آینده استعفا خواهد داد. 
او دلیل ایــن کار را کاهــش تقاضا بــرای کامپیوترهــای دل 
اعــلام کرده اســت. بــه نظر می رســد کاهــش تقاضــا برای 
کامپیوترهای این شرکت بی سابقه بوده و شرکت در حال 

دست وپنجه نرم کردن با این مشکل است. 
»مایــکل دل«، مدیــر اجرایــی ایــن شــرکت، روز جمعــه 
۲8 ژوئیه در ایمیلی بــه کارمندان گفت: »پــس از بحث و 
گفت وگو با چاک و هیئت مدیره در مورد مشخصات رهبری 
که شرکت در فصل بعدی خود به آن نیاز دارد، در نهایت 
مشترکاً به این نتیجه رسیدیم که ویتن از دل جدا شود.« 

دل تکنولوژیز متعاقباً اعلام کرد که ویتن از 
شرکت را ترک خواهد کرد.

نقش مدیر عملیاتی در شرکت دل بسیار پررنگ است؛ زیرا 
وظیفه برگزاری رویدادهای درآمدی فصلی به جای مایکل 
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مصنوعیهوش
 A R T I F I C I A L

I N T E L L I G E N C E

درباره اوپن اویدنس 

رقیب اوپن ای آی در حوزه پزشکی

INTRODUTIONمعرفی

یکی از محدودیت های مدل های زبانی 
بزرگ این اســت کــه اطلاعــات آنها به 
زمان آمــوزش آنها محــدود می شــود و  فراتر از 
آخرین به روزرســانی خود داده ای ندارند. برای 
مثال اگر از بات چت جی پی تی بپرسید که آیا 
واکسن های کووید علیه جدیدترین سویه این 
ویروس در ســال ۲۰۲3 مؤثر هســتند یــا خیر، 
پاســخ می دهــد: »به عنــوان یــک مــدل زبانــی 
هوش مصنوعی، من به داده ها یا اطلاعات بعد 
از آخرین به روزرســانی خود در سپتامبر ۲۰۲۱ 

دسترسی ندارم.«

 برای اینکه چت بات ها در یک محیط 
پزشکی مفید باشــند، باید به آخرین 
تحقیقات و اطلاعات دسترسی داشته باشند. 
»دنیــل نادلــر« بــا 3۲ میلیــون دلار ســرمایه و 
نزدیک بــه ۱۲ کارمنــد دارای مــدرک دکتری )یا 
دانشــجوی دکتــری( و یــک ابرکامپیوتــر در 
صحــرای نــوادا، ســعی دارد بــا راه انــدازی 
اســتارتاپ اوپــن اویدنــس ایــن مشــکل را حل 

کند. 

 بازآمــوزی مــداوم مدل هــای یادگیری 
یــادی قــدرت  ماشــین بــه مقادیــر ز
محاسباتی پرهزینه نیاز دارد، اما گزینه دیگری 
نیز وجود دارد. نادلر ۴۰ســاله، بنیان گذار اوپن 
اویدنس می گوید: »این چالش از طریق ادغام 
مدل های زبانی با مجموعه ای از آخرین اسناد 
بالینی منتشرشــده، حل می شــود. بــه  عبارت  
دیگــر، در ایــن فرایند هوش مصنوعی درســت 
قبل از پاســخ به ســؤالات به مخزن جدیدی از 
اطلاعات دسترسی پیدا می کند.« دانشمندان 
کامپیوتــر بــه ایــن فراینــد نســلی جدیــد از 

به روزرسانی تقویت شده می گویند. 

 چنانچه اگر از چت بات اوپن اویدنس 
دربــاره واکســن ها و نوع جدیــد کووید 
سؤال بپرســید، پاســخ می دهد که »مطالعات 
خــاص در مــورد ایــن ســویه از کوویــد محــدود 
است« و داده هایی از مطالعات منتشرشده در 

فوریــه و مــی ۲۰۲3 بــه شــما می دهــد. نادلــر 
می گویــد تفاوت اصلــی اوپن اویدنس با ســایر 
چت بات ها این است که »کتاب باز« به سؤالات 
پاســخ می دهد و این کتــاب مدام به روزرســانی 
می شود. اما پاسخ دادن سایر چت بات ها مدل  
»کتاب بسته« اســت و اطلاعاتی که بات به آن 

دسترسی دارد،  محدود هستند. 

 نادلر اوپن اویدنــس را در نوامبر ۲۰۲۱ 
تأســیس کرد. در دوران پاندمی تعداد 
مطالعات در مورد ویروس کرونا از صفر به ده ها 
هزار طــی چنــد مــاه رســید. نادلر متوجه شــد 
تعدد تحقیقــات، ارائه دهنــدگان مراقبت های 
بهداشتی را با مشکل روبه رو کرده است؛ آنها 
نمی توانســتند اطلاعــات معتبــر و علمــی را از 
ســایر داده ها جــدا کنند. پــس از چنــدی نادلر 
متوجــه شــد کــه ایــن مشــکل نه تنهــا در مورد 
کووید، بلکــه در مــورد تمام مطالعات پزشــکی 
صادق است؛ زیرا در هر دقیقه حدود دو مقاله 
علمــی منتشــر می شــود. در نتیجه ایــده اوپن 

اویدنس به ذهنش خطور کرد. 

 نادلر این اســتارتاپ را با سرمایه خود 
راه اندازی کرد و در دور دوم تأمین مالی 
در ژوئیه ۲۰۲۲ توانست ۲7 میلیون دلار جذب 
کند. او ارزش این استارتاپ را ۴۲۵ میلیون دلار 
می داند و می گوید پس از اینکه اوپن اویدنس 
در مــاه مــارس در شــتاب دهنده پلتفــرم مایــو 
کلینیک انتخاب شد،  بیش از ۱۰ هزار  پزشک 

در آن ثبت نام کردند. 

 نادلر می گوید اوپن اویدنس قصد دارد 
و تــلاش می کنــد »آپ تودیــت«، یــک 
پایگاه داده بزرگ در حوزه مراقبت های پزشکی 
را از شــرکت داده هــای جهانــی والتــرز کلاور 
بگیرد. لازم به ذکر اســت که آپ تودیت بخش 
سلامت شرکت والترز کلاور محسوب می شود 
و راه حل های بالینــی ارائه می دهــد. این پایگاه 
داده در سال ۲۰۲۲ توانســت 9۰۰ میلیون دلار 

درآمد ایجاد کند. 

همه ما تصور می کنیم هوش مصنوعی بر بسیاری از صنایع 
ماننــد ســرگرمی های دیجیتــال، پزشــکی و مراقبت هــای 
بهداشتی تأثیر می گذارد، اما گزارش های درآمد شرکت های 
بــزرگ فنــاوری در ایــن هفتــه نشــان داد که وقتــی صحبت 
از  ســهام و درآمــد به میــان می آید، مشــخص می شــود که 
هــوش مصنوعی به  قــدری که مــا فکــر می کنیــم، تأثیرگذار 
نیســت. در واقع بعــد از اینکه ســه شــرکت بزرگ فنــاوری؛ 
مایکروسافت، آلفابت و متا گزارش درآمدی خود را منتشر 
کردند، ســروصدای هوش مصنوعی کم شــد و طرفدارانش 
کمی از موضع خــود عقب نشــینی کردند؛ زیرا ایــن گزارش 
نشــان می دهد اساس کســب وکارهای قدیمی هنوز پابرجا 
و سالم است و تحت تأثیر هوش مصنوعی قرار نگرفته اند. 
با این  حال، شــرکت های فناوری در ایــالات متحده کمتر در 
مورد رکود اقتصادی و بیشتر در مورد هوش مصنوعی در این 

فصل درآمدی صحبت می کنند.

 تنظیم گری
رگولاتورهــای آمریکایی طرحــی تصویب کرده انــد که تضاد 
منافع در شــرکت هایی که هــوش مصنوعی را وارد کارشــان 
می کنند، ریشــه کن می کند. گوگل، آلفابــت و Open AI به 
 خاطر تعهدی کــه به رگولاتورهــای هوش مصنوعــی در کاخ 
ســفید دارند، یک نهــاد صنعتی بــرای به  حداقل  رســاندن 
خطرات ناشی از مدل های هوش مصنوعی ایجاد کرده اند. 

ســنا نیــز یــک اقــدام جدیــد را بــه لایحــه سیاســت دفاعی 
ســالانه خود افزوده که بر اســاس آن الزامــات جدیدی برای 
ســرمایه گذاری ایالات متحده در چیــن در حوزه هایی چون 
نیمه رساناها، هوش مصنوعی و محاسبات کوانتومی لحاظ 
می شــود. رئیس جمهور جو بایدن قصد دارد تا اواســط ماه 
آگوســت فرمان اجرایی را امضــا و ســرمایه گذاری های مهم 

فناوری ایالات متحده را در چین محدود کند.

 آب وهوا
با گرم شدن هوا و شروع تابســتان نمی توان از اثرات هوش 
مصنوعی روی مصرف انرژی چشم پوشید. مرکز داده های 
هــوش مصنوعــی چندین برابــر مراکــز داده ســنتی انرژی 
مصرف می کند. به همین علت گرما و خشکسالی شدید 
باعث مخالفت با مراکز داده هوش مصنوعی می شود؛ زیرا 

تأمین انرژی آن هرساله به میلیون ها گالن آب نیاز دارند.
اما هوش مصنوعی می توانــد راه حل هــای آب وهوایی نیز 
ارائــه دهــد. بــرای مثــال شــرکت ریل ویــژن آنالیتیکس با 
کمک هوش مصنوعی توانســته نرم افــزاری را برای کمک 
به مهندسان لوکوموتیو توسعه دهد. این نرم افزار با ایجاد 
تغییراتی در تنظیمات می تواند به کاهش اثر کربن راه آهن 
کمک کند. در واقــع اثر هوش مصنوعی بر حــوزه آب وهوا 
پیچیده و دوگانه است؛ از طرفی مراکز داده هوش مصنوعی 
مولد تمام مــازاد انرژی منطقــه ای را کــه در آن قــرار دارند، 
مصرف می کنند و از طرف دیگر هوش مصنوعی می تواند 
راه حل های زیادی برای جلوگیــری از آلودگی هوا و کاهش 

اثر کربن ارائه دهد. 

 اشتغال
تحقیقات جدید منتشرشده در هفته اخیر نشــان داد که 
هوش مصنوعی همچنان بر چشم انداز کار تأثیر می گذارد. 
گزارش شرکت مک کنزی در این باره می گوید که کارگران زن 
بیشتر از مردان توسط موج هوش مصنوعی آسیب خواهند 
دید. یــک نظرســنجی از مرکز تحقیقــات PeW نشــان داد 
کارگرانی کــه احتمال جایگزین شــدن آنها با فنــاوری هوش 
مصنوعی بیشــتر اســت، کمتر احســاس خطــر می کنند. 
یعنی دقیقاً همان افرادی که بیشتر در معرض خطر هوش 
مصنوعی قــرار دارند، فکــر می کنند بــه این ســادگی هوش 

مصنوعی جای آنها را نخواهد گرفت. 

تأثیرات هوش مصنوعی بر حوزه های گوناگون؛ از 
درآمد شرکت های بزرگ فناوری گرفته تا اشتغال 

چه خبر از هوش مصنوعی؟
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بررســی یــک  کتابخانــه تبلیغاتــی 
جدیــدی کــه توســط تیک تــاک 
در ۲۰ ژوئیــه منتشــر شــد، 
مشخص کرده این شرکت 
در ماه هــای اخیــر ســیلی 
رســانه های  تبلیغــات  از 
دولتی چینی را به میلیون ها 
اروپایــی نمایــش داده اســت. 
این پروپاگانداهــای چینی طیف 
وســیعی از موضوعات را پوشــش می دادند؛ 
از قرنطینــه در زمان پاندمــی گرفته تا نشــان دادن منطقه 
ســین کیانگ به عنوان یک مقصد گردشــگری و گربه های 

بامزه ای که روی دیوار چین بازی می کنند. 
تجزیه وتحلیل این کتابخانه تبلیغاتی نشان می دهد که از 
اکتبر ۲۰۲۲، بیش از ۱۰۰۰ تبلیغ از رسانه های دولتی چین 
مانند پیپلز دیلی و سی تی جی ان در این پلتفرم پخش شده 
است. این تبلیغات به میلیون ها کاربر در سراسر اتریش، 
بلژیک، جمهوری چک، آلمان، یونان، مجارستان، ایتالیا، 

ایرلند، هلند، لهستان و انگلستان نشان داده شده اند. این 
کتابخانه تبلیغات هنوز داده های مرتبطی با میزان نمایش 
تبلیغات چینی به کاربران ایالات  متحده، کانادا، استرالیا و 

سایر کشورهای خارج از اروپا ارائه نداده است.

 چین چه چیزی را تبلیغ می کند؟
بیشتر محتوای تبلیغ شده توسط رسانه های 
دولتــی چیــن در تیک تــاک در مــورد اقتصاد، 
فناوری و میراث فرهنگی چیــن بودند. جالب 
اســت کــه از ۱۲۴ تبلیغــی کــه توســط یکــی از 
رســانه ها منتشــر شــد، 9۴ تبلیــغ در مــورد 
ســین کیانگ بــود. ســین کیانگ منطقــه ای 
اســت که اقلیــت اویغورهــای مســلمان در آن 

زندگی می کنند و دولت آمریکا، چین را به خاطر سرکوب، 
زندانی کــردن و نسل کشــی آنهــا محکــوم کــرده اســت. به 
نظر می رســد چین ســعی دارد با پرداختن بــه این منطقه 
و نشــان دادن آن به عنوان یک مــکان آرام و زیبا با اتهامات 

آمریکا مقابله کند.

برای مثــال، در یکی از ایــن تبلیغ ها مــردی در حــال انجام 
یک رقص سنتی نمایش داده می شــود. این تبلیغ عنوان 
می کند سین کیانگ یک مکان آرام و خوب است و مردم در 
آنجا خوشحال و راضی هستند. تبلیغ دیگر در 
مورد بازدید یکی از خبرنگارهای سی تی جی ان از 
یک مدرسه ابتدایی در شهر پیشان در منطقه 
ســین کیانگ اســت. طبــق داده های مؤسســه 
سیاست استراتژیک اســترالیا دولت چین در 
حال ساخت شش بازداشتگاه در شهر پیشان 
است. سایر تبلیغات در مورد تورهای گردشگری 

و فرهنگ مسلمانان اویغور هستند.
به نظر می رســد تبلیغــات دیگر سیاســی تر و 
لحــن آنها واضح تر اســت. برای مثــال یکی از 
تبلیغاتــی در ماه دســامبر، دانشــگاهی را نشــان می داد 
کــه از مقاومــت ایــالات  متحــده و اروپــا در برابــر پــروژه 
توســعه بین المللی چین، ابتکار کمربند و جــاده، انتقاد 
می کرد. تبلیغی دیگر شامل ویدئویی از یک بلاگر بود که 
رســانه های غربی را به دروغ گفتن در مــورد نقض حقوق 

تیک تاک سیلی از تبلیغات رسانه های دولتی چینی را به میلیون ها اروپایی 
نمایش داده است

پروپاگاندای چینی در تیک تاک

اندونزی نظارت بر بازار 
دیجیتال را سخت تر 

می کند

تهدید اندونزی 
علیه تیک تاک

اندونــزی قصــد دارد فــروش کالاهــای 
وارداتــی را در بازارهــای دیجیتال محدود 
کند تــا نظــارت بــر شــرکت هایی از جمله 
تیک تاک سخت تر شود. اندونزی در این 
راســتا قوانینی را وضع کرده اســت. طبق 
ایــن قوانین اندونــزی قرار اســت کالاهای 
وارداتی با قیمــت زیــر ۱۰۰ دلار را محدود 
کند. »ذوالکفلی حســن«، وزیر بازرگانی 
این کشور در جاکارتا به خبرنگاران گفت 
بازارهای پلتفرم های دیجیتالی نیز شاید 
مجبــور باشــند هماننــد کســب وکارهای 
کوچک  درخواست مجوز بدهند و مالیات 

بپردازند. 
امــا ایــن قوانیــن به طــور مســتقیم بــه 
بازیگرانــی کــه به دنبــال افزایــش حضور 
خود در بزرگ ترین بازار دیجیتال جنوب 
شــرقی آســیا، اندونزی،  از طریــق تجارت 
الکترونیــک برون مــرزی هســتند، ضربه 
می زنــد. ایــن محدودیت هــا می توانــد 
بــه ایــن معنــی باشــد کــه شــرکت هایی 
نمی تواننــد  دیگــر  تیک تــاک  ماننــد 
به طــور مســتقیم کالاهــای ارزان قیمــت 
ساخته شــده در چیــن را در بازارهــای 
آنلایــن بفروشــند. البتــه هــدف از ایــن 
اقدام محافظت از کسب وکارهای محلی 

اندونزی است.
اگــر ایــن قانــون تصویــب شــود، اندونزی 
می توانــد اولین کشــور در جنوب شــرقی 
آســیا باشــد که در برابــر حضــور فزاینده 
تجــارت الکترونیک تیک تــاک مقاومت 
می کند. جالب است بدانید که فقط یک 
ماه از سرمایه گذاری میلیاردی تیک تاک 

در منطقه می گذرد.
اندونزی، کشوری با بیش از ۲7۰ میلیون 
نفــر جمعیــت، اولیــن بــازار بــرای بخش 
تجارت الکترونیک تیک تاک و بزرگ ترین 
بازار آن است. این شــرکت اعلام کرده که 
در اندونــزی بیــش از ۱۰۰ میلیــون کاربــر 
ماهانــه دارد کــه به طــور متوســط هــر روز 
بیش از ۱۰۰ دقیقه از وقت شان را در این 

برنامه صرف می کنند.
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شبکههای
اجتماعی

S O C I A L  M E D I A

بشر توسط دولت چین متهم می کرد.

 سیاست های تبلیغاتی تیک تاک
جالب اســت که در صفحه ســؤالات متــداول تیک تاک 
قید شده: »تیک تاک تبلیغات سیاسی یا انتخاباتی را در 
این پلتفرم نشان نمی دهد؛ بنابراین شما قادر نخواهید 
بــود تبلیغــات سیاســی را در کتابخانه محتــوای تجاری 
پیدا کنید.« این جمله نشــان می دهد که سیاست های 

تبلیغاتی تیک تاک، تبلیغات 
در مــورد مســائل اجتماعــی، 
انتخابات و سیاست را ممنوع 
می کند، اما جملــه دیگری در 
همین صفحه می گوید: »اگر 
بــا نماینــده فــروش تیک تاک 
ممکــن  کنیــد،  صحبــت 
اســت نهادهــای دولتــی هــم 
واجــد شــرایط تبلیغــات قــرار 

بگیرند.«
»جیمــی فــاوزا«، ســخنگوی 
بــه  پاســخ  در  تیک تــاک 
ایــن ســؤال کــه آیــا پیپلــز 
دیلــی، گلوبــال تایمــز و دیگــر 
رســانه های دولتــی چیــن بــا 

نماینده فــروش تیک تاک همکاری می کنند، پاســخ داد 
که این شرکت رسانه های تحت کنترل دولت را به عنوان 
ســازمان های دولتی در نظر نمی گیــرد؛ بنابراین قوانینی 
که در مورد دولت، سیاست مدار و احزاب سیاسی وجود 
دارد، در مورد این رسانه ها اعمال نمی شود. او اضافه کرد 

که به نظر می رسد این تبلیغات عمدتاً از طریق آژانس ها 
خریداری  شده اند. هرچند سازمان های رسانه ای دولتی 

در این مورد اظهارنظری نکرده اند.
کتابخانــه تبلیغاتــی تیک تــاک نشــان نمی دهــد کــه 
رسانه های دولتی چین چقدر برای نمایش این تبلیغات 
در تیک تــاک هزینــه کرده انــد. نکتــه دیگــر اینکــه ایــن 
تبلیغات به یک اندازه توزیع و دیده نشده اند. برای مثال 
برخی از این تبلیغــات را صد هزار کاربــر و برخی دیگر را 

کمتر از هزار کاربر دیده اند.

 رابطه دولت چین و تیک تاک
در حــال حاضــر تحقیقــات متعددی توســط دولــت اروپا 
و دیگر کشــورهای خارجــی در مورد تیک تــاک و روابطش 
با دولت چیــن در دســت اجراســت. به علاوه اســتفاده از 
تیک تاک روی موبایل و کامپیوتر در دفاتر دولتی اتحادیه 
اروپا، انگلســتان، فرانســه، بلژیک، دانمارک، هلند و نروژ 
ممنوع شده است؛ زیرا بایت دنس، شرکت مادر تیک تاک 
می تواند از طریق این شبکه اجتماعی اطلاعات دولتی را از 
سیستم های کارکنان دفاتر دولتی استخراج کند؛ چنانچه 
بایت دنس در ماه دسامبر اذعان کرد که از تیک تاک برای 
نظارت بر خبرنگاران در ایالات  متحده و انگلستان جهت 

شناسایی منابع خود استفاده کرده است. 
لازم به ذکر اســت کارکنــان بایت دنس در چیــن هنوز به 
داده هــای کاربــران اروپایــی تیک تــاک دسترســی دارند؛ 
هرچند این شرکت اعلام کرده قصد دارد این دسترسی 

را در آینده محدود کند.
یکــی از نگرانی هــای اصلــی تنظیم کننده هــا در مــورد 
تیک تــاک ایــن اســت کــه دولــت چیــن می توانــد از این 
شــبکه اجتماعــی بــرای تحریــف گفتمــان مدنــی در 
کشورهای دموکراتیک استفاده کند. ناشران رسانه های 
دولتی چین ســابقه طولانی در اســتفاده از تبلیغات در 
رســانه های اجتماعی برای پیشــبرد روایت های طرفدار 
چیــن در غــرب دارنــد و هــر دو کتابخانــه تبلیغاتــی متــا 
و گــوگل نشــان می دهنــد کــه هــر دو پلتفــرم همچنــان 
روایت های طرفــدار چیــن را از طریــق تبلیغــات نمایش 

می دهند.
در ســال ۲۰۲۱، کارمنــدان متــا نگرانــی خــود را در مــورد 
تبلیغــات رســانه های دولتــی چیــن در فیس بــوک کــه 
مســلمانان شــاد را در ســین کیانگ نشــان می داد، ابراز 
کردند، اما در نهایت این شــرکت تصمیم گرفت که این 
تبلیغات سیاست شرکت را نقض نمی کنند. با این  حال، 
بر خلاف متا و گوگل، تیک تاک تصمیم گرفته تبلیغات 
مربوط به سیاست، مسائل اجتماعی یا انتخابات را در 

پلتفرم خود ممنوع کند.
کتابخانــه  تیک تــاک  وقتــی 
تبلیغاتی خــود را معرفــی کرد، 
برخی مدافعان شــفافیت این 
اعلامیــه را به عنــوان شــاهدی 
بر اجــرای قوانیــن در تیک تاک 

معرفی کردند.
بــر اســاس قانــون خدمــات 
 ،)DSA( دیجیتال اتحادیه اروپا
شــبکه های اجتماعــی بــزرگ 
ماننــد تیک تــاک اکنــون ملــزم 
به حفظ پایــگاه داده های قابل 
جســت وجو در مورد تبلیغات 
اعلامیــه  بــود. در  خواهنــد 
تیک تــاک گفتــه شــده کــه این 
شــرکت قصد دارد داده های کتابخانه خــود را کامل کند 
و داده های مربوط به نمایش تبلیغات رسانه های دولتی 
چینی به کاربران سایر کشورهای خارج از اروپا را نیز ارائه 
دهد، اما جزئیات مربوط بــه زمان ارائه یــا اینکه داده ها 

مربوط به کدام کشورها هستند را اعلام نکرده است.

جایگزین توییتر سیاه

اسپیل؛ صدای سیاه پوستان  

INTRODUCTIONمعرفی

کمتــر نیــروی فرهنگــی ای تابه حــال توانســته 
مانند توییتر ســیاه تغییــرات بزرگ ایجــاد کند. 
توییتر ســیاه به یک گروه از کاربران سیاه پوست 
گفته می شــود که تعامل و مکالمات آنها اغلب 
ترنــد می شــوند. یکــی از ایــن ترندهــا هشــتگ 
»جان ســیاهان مهم اســت« بــود که توانســت 
یک جنبــش عدالــت اجتماعــی راه بینــدازد. با 
این  وجــود کاربــران سیاه پوســت اغلــب هدف و 
قربانــی بســیاری از موضوعــات نفرت برانگیــز و 

نژادپرستانه هستند.
ایــن مســئله دقیقاً همــان مســئله ای اســت که 
»آلفونزو ترل« و »دیواریس براون« سعی دارند 
آن را بــا شــبکه اجتماعی خــود، اســپیل، تغییر 
دهند. ایــن دو نفــر شــبکه اجتماعی اســپیل را 
به طور خاص بــرای سیاه پوســتان )و برخی دیگر 
از گروه های به حاشیه رانده شــده( ساخته اند تا 
صدای آنها باشــد. جالب اســت بدانید که ترل 
قبلاً رئیــس بخــش شــبکه های جهانــی و براون 
هــم مهنــدس توییتــر بودند. بــراون ســال ۲۰۲۰ 
این شرکت را ترک کرده بود و ترل هم جزء 37۰۰ 
کارمنــدی بــود کــه ایــلان ماســک پــس از خرید 
توییتر آنها را اخراج کرد. پس از آن ترل کارمندان 
ســابق خود را جمــع و هشــتگ »توییتراپــی« را 
راه انــدازی کــرد. وقتــی ایــن دو نفــر بــا هم آشــنا 
شدند، ایده اسپیل مطرح شد. اسپیل به معنای 
چای ریختن و مخفف اصطلاح صحبت کردن و 

چت کردن در مورد جزئیات است. 

طراحی گفت وگو 
در ایــن پلتفــرم متــن و تصویــر بــا هــم 
آمیخته شده اند و به شــکل Meme درمی آیند 
و همان طــور که نام ایــن پلتفرم نشــان می دهد، 
پیام هــا بــه 9۰ کاراکتــر محــدود نمی شــوند 
و می تواننــد طولانــی باشــند و روی تصاویــر یــا 
گیف هــا قــرار گیرنــد. کاربــران می تواننــد بــرای 
 Reach Other’s Spills شــروع مکالمــه بــه
پاســخ دهند. پیام های اســپیل به ترتیب زمانی 

معکــوس نمایــش داده می شــوند، امــا 
کاربــران می تواننــد پیام هــا را از اول به 

آخر یا آخر به اول جست وجو کنند.
تفاوت تجربه کاربری در اسپیل با سایر پلتفرم ها 
در میانــه رو بــودن محتواســت. در حــال حاضر 
پیوستن به این شبکه اجتماعی از طریق دعوت 
امکان پذیــر اســت. ایــن بــدان معنی اســت که 
شــرکت می توانــد ورود افــراد بــه ایــن پلتفــرم را 
کنترل کند. ترل در این باره می گوید که او و براون 
امیدوارنــد بعداً ایــن برنامه را برای همــه افرادی 
که دوست دارند به اســپیل بپیوندند، باز کنند؛ 
زیرا در حال حاضر روی میانه رو بودن محتوا کار 
می کنند و می خواهنــد اطمینان یابنــد که متن 
مکالمه هــا محترمانه و متمدنانه باشــد. ویژگی 
دیگر اســپیل ایــن اســت کــه داده هــای کاربران 
خود را برای طراحی ابزارهای هوش مصنوعی ای 
که می تواننــد محتــوای مضــر را ردیابــی کنند و 
تشــخیص دهند، تجزیه وتحلیــل می کند. این 
مشــکلی اســت کــه ســایر سیســتم عامل های 

اجتماعی همچنان با آن روبه رو هستند.

 مدل درآمدی
پلتفرم هایی مانند توییتر و فیس بوک 
قبــل از اتخــاذ یــک اســتراتژی کســب درآمــد 
ســاخته شــدند، اما اســپیل از ابتدا شــروع به 
جــذب دلار از طریــق تبلیغــات کــرده اســت. 
 BET ،Varietyاســپیل بــرای شــرکت های
و Uncmmn محتــوا تولیــد و آنهــا را تبلیــغ 
می کند. ترل در این باره می گوید این استراتژی 
مناسبی برای اسپیل است، اما او نمی خواهد 
پلتفــرم  را بــه ســمتی ببــرد کــه کاربــران بــرای 
عضویت شــان پول پرداخت کننــد؛ زیرا قصد 
دارد اســپیل برای تمام افراد جامعه با هر توان 
مالی قابل استفاده باشد. اما مشخص نیست 
کــه آینــده ایــن شــبکه اجتماعــی چــه خواهد 
شد و وقتی به روی کاربران بیشــتری باز شود، 
محتوای آن به چه سمت و سویی می رود. باید 
پذیرفت که افراد مشــهور و شــرکت های بزرگ 
به این راحتی از توییتر نمی روند و شاید 
جایگزین توییتر شدن یک رؤیا 

باشد. 

 یکی از نگرانی های 
اصلی تنظیم کننده ها 
در مورد تیک تاك این 
است که دولت چین 

می تواند از این شبکه 
اجتماعی برای تحریف 

گفتمان مدنی در 
کشورهای دموکراتیک 

استفاده کند

پاســخ دهند. پیام های اســپیل به ترتیب زمانی 
معکــوس نمایــش داده می شــوند، امــا 

کاربــران می تواننــد پیام هــا را از اول به 

به این راحتی از توییتر نمی روند و شاید 
جایگزین توییتر شدن یک رؤیا 

باشد. 
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بانک های آمریکایی میانه 
خوبی با دورکاری ندارند

حضور و غیاب
در سیتی گروپ

بلومبرگ گزارش داد که »سیتی گروپ« 
بــه نــاوگان بانک هــای وال اســتریت 
می پیوندد و سیاست های کاری ترکیبی 
خــود را تغییــر می دهــد و کارمنــدان را 
مجبور می کند بــه دفتــر مراجعه کنند 

یا با اقدامات انضباطی روبه رو شوند. 
ســیتی گروپ اخیــراً بــه کارکنــان خــود 
در بریتانیــا اطــلاع داده کــه نظــارت بــر 
داده هــای حضور و غیــاب در دفتــر را با 
تمرکز بر کارمندانی که از سیستم کاری 
ترکیبــی اســتفاده می کننــد و مکــرراً از 
ورود بــدون دلیــل بــه دفتــر خــودداری 

می کنند، آغاز خواهد کرد.
به نقــل از بلومبرگ، در این یادداشــت 
آمــده اســت: »یــک اخطــار بــه ازای هر 
نفــر، در روز در هــر مکان ثبــت خواهد 
شــد. تمرکــز گزارش هــا بــر کارمندانــی 
خواهــد بــود کــه دائمــاً غیبــت دارن.« 
کارمندانی که به طور مداوم ســه روز در 
هفته در دفتر حضور ندارند، در معرض 
برخورد انضباطــی از طریق پاداش های 

تعدیل شده تا اخراج قرار می گیرند.
ایــن سیاســت ها در حــال حاضــر برای 
کارمندان ســیتی در ایــالات متحده که 
موظف شده اند از مارس ۲۰۲۲ به دفتر 
بازگردنــد، اعمــال شــده اســت. ردیابی 
حضــور کارکنــان از اوایل مــاه اوت آغاز 
خواهد شــد. داده هــا در سراســر دفاتر 
بریتانیا هــر دو هفته یکبــار جمع آوری 

می شود.
دلایل قابــل قبــول بــرای عــدم مراجعه 
به دفاتــر عبارت انــد از ظرفیت محدود 
ســایت، ســفر کاری، مرخصی سالانه، 
مرخصی اســتعلاجی، دلایل پزشــکی 
و کســانی کــه دارای ترتیبــات کاری 
انعطاف پذیــر رســمی یــا کار پاره وقــت 
هســتند.  بانک هــای وال اســتریت از 
سیاســت های کاری انعطاف پذیــری که 
در طول همه گیری ایجاد شده بود، گذر 
کرده و در حال تــلاش برای بــه حداکثر 
رســاندن بهره وری کارمندان و استفاده 
از ســاختمان های اداری هســتند. جی 
پی مورگان، بزرگ ترین بانک در ایالات 
متحــده، در ماه آوریــل مدیــران خود را 
ملــزم کــرد پنــج روز در هفتــه در دفاتــر 

فعالیت کنند.

NEWSخبر

فروشگاه های زنجیره ای «آمازون فرش» صدها شغل در 
فروشگاه ها را حذف می کنند

آیا «آمازون فِرشِ» 
شکست خورده است؟

صدهــا نفــر از کارکنان فروشــگاه های مــواد غذایی کــه برای 
»آمــازون فــرش« کار می کننــد، متوجه شــده اند که شــغل 
آنهــا بــرای همیشــه حــذف شــده اســت. آمــازون دارای ۴۴ 
فروشــگاه آمازون فرش در شهرهای ایالات متحده از جمله 
لس آنجلس، فیلادلفیا و ناپرویل است. به گفته سه کارمند 
ســابق آمازون فرش که به شــرط ناشــناس مانــدن صحبت 
کردند، موقعیت هایی که کاهش می یابند »مدیران منطقه« 
هســتند که بخش هایی از فروشــگاه های فردی را مدیریت 
می کنند. به کارکنان گفته شده که این کاهش بخشی از طرح 
کاهش هزینه است. یکی از کارمندان سابق آمازون می گوید 
کارمنــدان اخراج شــده پــس از سه شــنبه به محــل کار خود 
مراجعه نخواهند کرد، اما بــه مدت 6۰ روز حقــوق دریافت 
می کنند. این اخراج ها در حالی رخ می دهد که عدم قطعیت 

شرکت ها رویکرد متفاوتی
نسبت به استفاده بیشتر از 

نیروی انسانی دارند

به خاطر
یک مشت دلار

به گفته یکــی از کارمنــدان ســابق ســرمایه گذار میلیاردر، 
پیتر تیل ماهیانه ۱۰۰۰ دلار به کارکنانش پاداش پیشنهاد 

می دهد، اگر نزدیک دفتر زندگی کنند.
مایکل گیبسون، سرمایه گذار وی سی که به مدت پنج سال 
برای تیل کار کرده، در کتاب خود »کمربند کاغذی در آتش: 
مبارزه برای پیشــرفت در عصــر خاکســتر« می گوید تیل 
حدود ۴۰۰ یارد دورتر از دفتر در سانفرانسیســکو زندگی 
می کرد و کارمندانش را تشــویق می کرد تــا در همان محل 

زندگی کنند. 
گیبسون می نویسد: »تیل این پاداش را به کارگران می داد، 
زیرا در ایــن حالت احتمال بیشــتری داشــت تــا دیروقت 
بمانند یا بتواننــد برای یک جلســه غافلگیرکننده در آخر 

هفته ها حضور داشته باشند. همه ما بعد از کار در همان 
مکان همیشگی جمع می شویم تا چند نوشیدنی بنوشیم، 
داســتان های جنگی بگوییم، بحث کنیم و کمی بخندیم. 

من همیشه فکر می کردم این کار عاقلانه ای است.« 
گیبسون صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر ۱۵۱7 را تأسیس 
کرد که هدف آن حمایت از افرادی است که ترک تحصیل 
کرده اند یا کسانی که نتوانسته اند به هر دلیلی تحصیلات 

دانشگاهی داشته باشند. 
طبق گزارش گاردین، طرح های یارانه ای مشابه در شرکت 
نرم افزاری »پلنتیر تکنولوژی« که تیل یکی از بنیان گذاران 
آن بود و همچنین در »سلزفورس آی کیو« تابعه سلزفورس 
وجود داشت.  تیل با دارایی خالص ۱۰ میلیارد دلار در رتبه 

ملــزم کــرد پنــج روز در هفتــه در دفاتــر 
فعالیت کنند.
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اقتصادی آمــازون را به کاهــش هزینه ها در سراســر زنجیره 
عملیات خود و ایجاد یک مدل سودآور برای کسب و کارهای 

خواربارفروشی اش سوق می دهد.

 رسیدن به موفقیت مالی
جسیکا مارتین، سخنگوی آمازون در بیانیه ای گفته که این 
شــرکت در حال ایجاد تغییراتی در ارزیابی عملکرد آمازون 
فرش اســت. مارتیــن افــزوده اســت: »مــا تصمیــم گرفتیم 
مدل کارکنــان و عملیات در فروشــگاه را بــرای خدمات بهتر 
به مشــتریان و تیم های خود توســعه دهیم. ما همچنان به 
تجــارت خواربارفروشــی مان متعهد هســتیم و از نزدیک با 
کارمندان آســیب دیده همــکاری می کنیم تا بــه آنها کمک 
کنیــم تا شــیفت ها یــا نقش هــای جدیــدی در آمــازون پیدا 
کنند.« کارکنان آســیب دیده می توانند بــرای موقعیت های 

دیگر در آمازون درخواســت دهند یــا پرداختی 
را بپذیرند. آمــازون در ســال ۲۰۰7 آمازون فرش 
را به عنوان یک برنــد تحویل راه انــدازی کرد. ۱۰ 
سال بعد، هول فودز را به مبلغ ۱3.7 میلیارد دلار 
خریداری کرد، به این امید که یاد بگیرد چگونه 
یک زنجیره خواربارفروشــی را با موفقیت اداره 
کند. در سال ۲۰۲۰ شروع به افتتاح فروشگاه های 
فیزیکی فرش، از جمله بیش از ده ها فروشــگاه 
در بریتانیا کــرد. اما اخیراً آمازون این گســترش 
را مــورد ارزیابی مجدد قــرار داده اســت. از آنجا 

که این غــول فناوری تــلاش کرده تا رشــد خــود را مهــار کند 
و هزینه هــای خــود را به دنبــال جنون خریــد آنلایــن در اوج 
شــیوع ویروس کرونــا کاهش دهــد، هــزاران کارگــر را اخراج، 
شــبکه تــدارکات خــود را ســازمان دهی مجــدد و پروژه هــا و 
بخش های مختلف را حذف کرده است. آمازون در بهار ۲۰۲۲ 

اعــلام کــرد کــه در حــال کاهش 
هزینه ها در خرده فروشی، حذف 
کتاب های آمازون، فروشگاه های 
چهــار ســتاره و کاهــش تعــداد 
فروشــگاه های رفاهــی »آمــازون 
گــو« اســت. انــدی جاســی، 
مدیرعامل آمــازون گفته که این 
شــرکت متعهد بــه تولیــد مواد 
غذایی است، اما او در یک تماس 
که درباره درآمد آمازون در ســال 
جاری بود، گفت شرکت افتتاح 
مکان های فیزیکی جدید فرش 

را متوقف می کند تا اســتراتژی را دوباره ارزیابی کند و تلاش 
 کنــد راهی بــرای دســتیابی آمازون فــرش به موفقیــت مالی 
بیابد. حذف مشاغل در آمازون فرش در بحبوحه یک سال 
کاهش مشــاغل در سراســر صنعــت فنــاوری رخ می دهد. 
آمازون تاکنون ۲7۰۰۰ کارگر را در ســال ۲۰۲3 اخــراج کرده و 
کاهش زیادی در منابع انســانی، تبلیغــات، بازی ها و حتی 
بخش اصلی پول سازی خود ایجاد کرده است؛ محاسبات 

ابری. شــرکت مــادر فیس بوک، متا در ســال جــاری بیش از 
۲۰۰۰۰ کارگر، مایکروسافت ۱۰۰۰۰ نفر و آلفابت ۱۲۰۰۰ نفر 

را اخراج کرده است.

 تصمیم گیری در زمان پریشانی
فناوری بدون صندوق دار آمازون فرش، به نام »جاست واک 
اوت«، به عــلاوه ســبدهای خریــد رایانــه ای و کیوســک های 
دستیار صوتی الکســا قرار بود به این برند کمک کنند تا در 
زمینه خواربارفروشی برجســته شــود. اما دو کارمند سابق 
که برای محافظت از شــغل خود به شــرط ناشــناس ماندن 
صحبت کردند، می گویند مشتریان اغلب بیشتر از اینکه 
جذب راحتی آن شوند، از این فناوری گیج و ناامید می شوند.
در تماســی که در ماه فوریه با جاســی گرفته شــد، او گفت: 
»امروز در آن فروشــگاه ها کمی آزمایش می کنیم تا بتوانیم 
قالبی را پیدا کنیم که فکر می کنیم مشتریان با 

آن همراه می شوند.«
یــک »سرپرســت منطقــه« در ایلینــوی کــه به 
شــرط ناشــناس ماندن صحبت کــرد، در حالی 
که هنوز از آمازون حقوق می گیرد، می گوید روز 
سه شنبه متوجه شده که شغل خود را از دست 
داده اســت. او و ســایر کارمندان فروشــگاهش 
پیامی دریافــت کردند کــه به آنهــا می گفت در 
شــیفت های عادی خود بــه محــل کار مراجعه 
نکننــد. در عوض بــه آنها دســتور داده شــد که 
با یــک کنفرانس تلفنی تمــاس بگیرند کــه در آن یک مدیر 
منطقه به آنها گفت مشاغل آنها در راستای »کاهش نیرو« 
حذف می شود. این کارمند می گوید اگرچه آنها می دانستند 
فروشــگاه با مشــکل مواجه شــده، با این وجود »پریشان« 
بودند. در یک انبار آمازون در فاصله 3۰ مایلی، فرصت های 
شــغلی بازی وجود دارد، اما او با 
توجــه بــه هزینــه رفت و آمدش، 
مطمئــن نیســت کــه بــرای آن 

مشاغل درخواست دهد.
وظایف کارمنــد به عنوان »مدیر 
منطقــه« شــامل ســازمان دهی 
قفســه های جــوراب ســاق بلند 
است که به گفته او باید به دقت 
انجام گیرد تا با دوربین هایی که 
فناوری جاست واک اوت را فعال 
می کننــد، هماهنگ باشــند. با 
توجه به فهرســت های شــغلی، 
دیگــر »مدیــران منطقه« وظیفــه پاســخگویی به ســؤالات 
مشتریان، انبار کردن قفسه ها، مدیریت موجودی و آموزش 
کارکنان جدید را داشــتند. ایــن کارمند می گویــد: »مدیران 
منطقه ســخت تلاش کردند تا فروشــگاه های آمازون فرش 
را فعال نگه دارنــد. افــراد در آن موقعیــت، بازیکنان کلیدی 
هســتند که آن را بــا هم حفــظ می کننــد. مــن نمی توانم به 

افرادی که پشت سر مانده اند فکر نکنم.«

شرکت معروف سرمایه گذاری خطرپذیر تصمیم دارد
تغییرات عمده ای در ساختار خود ایجاد کند

تغییرات در سکویا

REPORTگزارش

شرکت سرمایه گذاری خطرپذیر »بلودر سکویا« 
جمعــه گذشــته هفــت کارمنــد تیــم عملیــات 
خود را اخــراج کــرد. ســومایا بالبــال، مدیرعامل 
ســکویا در گفت و گو با فوربس تأییــد کرد که این 
تصمیم بــر یک ســوم کارکنان مســتعد شــرکت 
تأثیــر گذاشــته و بــه اســتخدام های جدیــد این 
مجموعــه کمــک می کنــد. این اتفــاق بــه دنبال 
خروج جیمی بــات کهنه کار در ماه آوریل اســت 
کــه تیــم اســتعدادیابی ایــن شــرکت را رهبــری 

می کرد.
دو منبــع گفته انــد کــه اخراج هــا نشــان دهنده 
تعدیل نیــرو توســط ســرمایه گذاران خطرپذیر 
پــس از پایــان رونــد صعــودی صنعــت از اوایل 
ســال ۲۰۲۲ اســت. تنهــا ســکویا نیســت که با 
ادامــه رکــود بــازار، روندهــای توســعه ای قبلــی 
خــود را ملغــی می کنــد؛ اوایــل ســال جــاری، 
وای کامبینیتــور ۱7 کارمنــد خــود را اخــراج کرد 
و صنــدوق اســتارتاپ خــود را تعطیــل کــرد. 
کاهش ها منعکس کننده مواردی اســت که در 
اســتارتاپ های دارای پشــتوانه وی ســی وجــود 
دارد که با پایــان یافتن منابع مالــی، برای حفظ 

کسب وکار خود به اخراج متوسل می شوند.
بالبال به فوربس گفت: » نیاز به نیروی مستعد 
در مجموعه ما به خصوص در سال های اوج ۲۰۲۱ 
و ۲۰۲۲ سه برابر شد. اما زمانی که سرمایه گذاری 
روی استارتاپ ها کاهش یافت، اصلاح این روند 
اجتناب ناپذیر شــد. همان طــور که بــازار اصلاح 
شد، توقفی ایجاد شــد و تعداد درخواست های 
ورودی و نیازهای استخدامی که شرکت های ما از 

ما درخواست می کردند، کاهش یافت.«
جــردن اورمونــت، شــریک اســتعدادیابی در 
»منلــو ونچرز« گفــت که چنیــن حرکاتــی نباید 
غافلگیر کننــده باشــد. او گفــت: »شــرکت ها در 
طــول رونــق ســال های اخیــر بیــش از حــد نیــرو 
اســتخدام کردنــد و اکنــون به دنبــال اصــلاح 
هستند.« اورمونت اضافه کرد که منلو همچنان 
عمداً به تیم توســعه اســتعدادها و کســب و کار 

خود اضافه می کند.

بالبــال کاهــش روز جمعــه را بخشــی از تجدید 
ســاختار گســترده تر شــرکت طــی دو ســال 
آینــده توصیــف کــرد تــا از ارائــه پشــتیبانی در 
ســطح یک به یــک دور شــود و بــه طــور همزمــان 
به بنیان گذاران بیشــتری خدمات ارائه شــود. او 
گفت که نمونه ها شــامل برنامه »آرک آن« برای 
اســتارتاپ های مرحله اولیه و ســازندگان است؛ 
شبکه ای از اپراتورها که به بنیان گذاران مشاوره 

می دهند. 
بالبال گفت: »از نظر تاریخی، سکویا یک رویکرد 
مبتنی بر آژانس را در پیش گرفته اســت. تعداد 
کارکنان متمرکــز را برای پاســخگویی به نیازهای 
بنیان گــذاران خــود افزایــش داده اســت. مــدل 
جدید به ســکویا اجازه می دهــد تا در زمــان اوج 
یــا غیــر اوج، پشــتیبانی بیشــتری را بــه روشــی 

مقیاس پذیر ارائه دهد.«
رولوف بوتا سال گذشته هدایت را از داگ لئون، 
مباشر قدیمی گرفت و ســکویا در حال گذراندن 
دوره ای از تغییــرات متلاطــم پــس از آن اســت. 
شــریک آلفرد لیــن در یــک رویــداد صنعتی در 
ژانویه گفت که این شرکت هزینه های مدیریت 
برای شرکای محدود در سیستم سرمایه گذاری 

جدید خود را کاهش داده است.
همان طور کــه برای اولیــن بار در فوربــس گزارش 
شــد، در ماه ژوئــن »ســکویا چاینــا« و »ســکویا 
ایندیا« برای تبدیل شدن به شرکت های جداگانه 
در میــان فشــارهای ژئوپلیتیکــی جــدا شــدند. 
هفتــه گذشــته گزارش شــد کــه پنج شــریک در 
ماه های اخیر، از جمله موریتز و دو سرمایه گذار 
ارزهای دیجیتال شرکت را ترک کرده اند. بالبال 
گفت: »این جدایی ها به آخرین اخراج های تیم 
اســتعدادیابی مربوط نبودنــد. تمامی تغییراتی 
که گزارش شده، در شرایط مختلف در دوره های 

زمانی متفاوت رخ داده اند.«
ســومایا در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه آیا ســکویا 
انتظــار دارد کاهش هــای تیمــی گســترده تری 
داشته باشد، گفت: »نه، ما هیچ برنامه ای برای 

این کار نداریم.«

۲۱7 در شاخص میلیاردرهای بلومبرگ قرار دارد. 
متــا همچنیــن بــرای ارائــه مشــوق هایی بــه کارمنــدان 
برای زندگــی در نزدیکــی دفترش، مبالغ زیــادی هزینه 
کرده اســت. طبق گــزارش گاردیــن، این شــرکت از نظر 
تاریخــی حداقــل ۱۰۰۰۰ دلار بــه کارکنــان فیــس بــوک 
پرداخــت می کرد اگــر در ۱۰ مایلــی دفتر مرکــزی آن در 
منلو پارک، ســیلیکون ولی زندگی می کردند. همچنین 
به کارمندانی که دارای خانــواده بودند، حداقل ۱۵۰۰۰ 

دلار برای مسکن پرداخت می کرد. 
در حالــی که برخــی شــرکت ها از چنیــن مزایایــی برای 
بازگردانــدن کارمندان به دفتــر کار اســتفاده می کنند، 
برخــی دیگــر رویکــرد متفاوتــی را در پیــش گرفته انــد. 

وال اســتریت ژورنــال گــزارش داد که شــرکت حقوقی 
»دیویــس پولــک و واردول« بــه کارمنــدان خــود گفته 
که اگر ســه روز در هفته در دفتر نباشــند، پــاداش آنها 

کاهش می یابد. 
داده هــای اخیــر »زیــپ ریکروتــر« نشــان می دهــد 
کــه 3.8 میلیــون فرصــت شــغلی وجــود دارد کــه بــه 
جابه جایــی افــراد در میــان شــرکت ها کمــک می کنــد. 
آرک ریلوکیشــن، شــرکتی که به جابه جایــی کارمندان 
در شــرکت ها کمــک می کنــد، بــه آرون مــوک از 
اینســایدر گفت کــه از زمانــی که شــرکت ها شــروع به 
اجرای سیاســت های بازگشــت بــه دفتر کرده انــد، این 

جابه جایی ها »افزایش قابل توجهی« داشته است.

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com

 صدها نفر از کارکنان 
فروشگاه های مواد 

غذایی که برای «آمازون 
فرش» کار می کنند، 

متوجه شده اند که شغل 
آنها برای همیشه حذف 

شده است
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والمــارت، تارگــت، هــوم دیپــات و والگرینــز از جملــه 
خرده فروشــان بزرگی هســتند که از افزایش ســرقت های 
ســازمان یافته که در ســطح جرائم جنایی است، شکایت 

کرده اند. 
مرکز تحقیقــات پیشــگیری از زیــان کــه در ســال ۲۰۰۰ با 
بودجه تارگت راه اندازی شد و مستقر در دانشگاه فلوریدا 
در گینزویل است، صدها فناوری ضد سرقت را برای بخش 
تسویه حساب خرده فروشی ها، راهروهای مراکز بهسازی 

خانه یا پارکینگ مرکز خرید آزمایش کرده است. 
همــه ســرقت ها در فروشــگاه  اتفــاق نمی افتــد. صنعــت 
خرده فروشــی به دنبال اقدامــات دیگــری از جمله قوانین 
جدیدی اســت که گمان مــی رود برای جلوگیــری از جرائم 
لازم اســت، اما ایــن امید وجــود دارد که هــوش مصنوعی 
و فناوری هــای مرتبــط بــا آن بــرای جلوگیری از ســرقت در 

فروشگاه های بزرگ کمک کننده باشند.

 دشوار شدن سرقت
هــوش مصنوعــی به ســرعت در حــال نفــوذ در اغلــب 
زمینه هاست. اگرچه تعادل بین پتانسیل نظری و بهره وری 
تنها با گذشت زمان مشخص می شــود، روند جدیدی در 
دنیای خرده فروشی های بزرگ در حال شکل گیری است؛ 
جایی که در کنــار فناوری ضد ســرقت برای مبــارزه با موج 
رو به رشــد جرائــم ســازمان یافته، از هــوش مصنوعــی نیز 

استفاده می شود.
در چند سال گذشته دزدی کالا در مقیاس بزرگ افزایش 
داشــته و میلیاردهــا دلار ضرر بــه خرده فروشــان تحمیل 

کرده و از خریداران و کارمندان فروشگاه ها گرفته تا بخش 
توزیع و زنجیره تأمین را به خطر انداخته است.

والمــارت، تارگــت، کروگــر، میســیز، ســی وی اس و ســایر 
خرده فروشــان بزرگ برای توســعه و اســتقرار نسل بعدی 
سیســتم های نظــارت تصویــری، دوربین های تشــخیص 
چهــره، خواننــدگان پــلاک و وســایل نقلیــه، ربات هــای 
امنیتــی مســتقل، برچســب های شناســایی فرکانــس 
)RFID(، قفل های کیس هوشمند و نرم افزارهای تحلیلی 
پیش بینی کننده در حال همکاری با شــرکت های فناوری 
هستند. سال هاست نسخه هایی از این نوع فناوری های 
امنیتی وجــود دارنــد، اما اکنون توســط هــوش مصنوعی 

قدرتمند شده اند. 
کریســتین بکنر، معــاون فنــاوری خرده فروشــی و امنیت 
ســایبری مرکــز ملــی خرده فروشــان ایــالات متحــده )یک 
انجمن تجاری مستقر در واشنگتن( می گوید: »بسیاری 
از فروشــندگان و تأمین کننــدگان، هــوش مصنوعــی را به 
فناوری های موجود اضافه می کنند.« بکنر می گوید هوش 
مصنوعی ابزار قدرتمندی است، اما خرده فروشان باید از 
مســائل بحث برانگیزی که در سال گذشــته مطرح شده، 

آگاه باشند.
او می افزاید:»با توجه به نامشخص بودن نتایج پیش بینی 
برخــی ابزارهــای هــوش مصنوعــی، خرده فروشــان بایــد 
از هــوش مصنوعــی به گونــه ای اســتفاده کنند کــه حفاظ 
مناســب داشــته باشــد. اگــر از آنهــا بــرای حمایــت از 
فعالیت های پیشــگیری از ضرر و زیان استفاده می کنید، 
این کار را به گونه ای انجام دهید که مشتریان یا کارمندان 

قبل از تصمیم گیری از عواقب احتمالی آن مطلع باشند. 
انسان ها را در جریان نگه دارید!«

هدف اصلی این فناوری ها برای خرده فروشان و کارشناسان 
پیشــگیری از زیــان، لزوماً دســتگیر کــردن دزدان در حین 
عمل نیســت، بلکه کمتر جذاب و ســخت تر نشان دادن 

ارتکاب آن جرائم و منصرف کردن آنهاست.

 استفاده از مترسک های پیشرفته
دکتــر ریــد هیــز، مدیــر شــورای تحقیقــات پیشــگیری از 
زیــان )اتاق فکــری متشــکل از محققــان، خرده فروشــان، 
شرکت های فناوری، تولیدکنندگان و متخصصان مجری 
قانون( می گوید: »اولین چیزی که به آن نگاه می کنیم این 
اســت که آیا می توانیم این افراد را، قبــل از اینکه قربانیان 
وجود داشــته باشــند، شناســایی کنیم؟ ما در تلاشــیم تا 
متخلف یا متخلفان را وادار کنیم که به خود بگویند اینجا 

و الان نه. این به نظر درست نمی رسد.«
هیز افزود: »ما آزمایش های در مقیاس بزرگ، دقیقاً شبیه 
آزمایش هــای بالینــی تصادفی سازی شــده و کنترل شــده 
انجام می دهیم. مانند مترسک های پیشرفته، پیشگیری 
متخصصانه برخی مجرمان را دور می کند، اما برخی دیگر 

از کنار آن عبور می کنند.«
دان برتیوم کــه بخش فناوری نشــریه »چین اســتور ایج« 
را پوشــش می دهد، می گویــد: »دزدها ســاده ترین حالت 
ممکن را می خواهند. اگر فروشگاه شما دارای پروتکل های 
امنیتی اولیه اســت، آنها به فروشگاهی می روند که به آن 

مجهز نشده است.«

بزرگ ترین خرده فروشان آمریکا قصد دارند برای جلوگیری از سرقت 
سازمان یافته در خرده فروشی از فناوری استفاده کنند

یک قدم جلوتر

 روش های جدید
تعامل با مشتری

مهمان نوازی 
برندها

خرده فروشــی از مغازه هــای ســنتی بــه 
تجربه های غوطه ورکننده در فروشــگاه ها 
تبدیل شده و علاوه بر نمایش محصول، 
بــر تعامــل تمرکــز دارد تــا بــا خریــداران 
ارتبــاط عاطفــی ایجــاد کنــد. در حالی که 
اســتراتژی ایجــاد تجربه هــای تعاملــی و 
جذاب برنــد مدتی اســت بــه اســتاندارد 
جدیــد تبدیل شــده، ایــن تمایــل موجب 
می شــود تا برندها، اکوسیســتم خود را از 
طریق فضاهای سوم مبتنی بر خدمات و 
قالب های فروشگاه جدید گسترش دهند 
و خطوط بین خرده فروشی و مهمان نوازی 
را محو کنند. برندهای لوکس در استفاده 
از سبک زندگی برای بالا بردن ارزش خود 
و ایجــاد مطلوبیت متخصص هســتند. 
برای ایجاد جذابیت بیشــتر، بســیاری از 
آنها در حال طراحــی فضاهای انحصاری 
هستند که در آن مشــتریان به روش های 
جدیدی از طریق خدمات مهمان نوازی با 
آنها ارتباط برقرار می کنند. به عنوان مثال، 
برچســب مد فرانســوی »جکومــوس« را 
در نظر بگیرید. برای همراهی با افتتاحیه 
پاپ آپ تابستانی خود در جنوب فرانسه، 
با همــکاری رســتوران »ایندی بیــچ« یک 
ســاحل اجاره کــرد که تــا اکتبر در ســنت 

تروپه باز است.
ایــن ســاحل کــه توســط ســیمون پورتــه 
جکومــوس، بنیان گــذار و طــراح لیبــل 
اجــاره شــده، هویــت برنــد را بــا حســی 
مینیمالیســتی و رنگ های روشــن زرد که 
ما را بــه یــاد لیمــو و خورشــید می انــدازد، 
بازتــاب می دهــد. افــرادی کــه در ســاحل 
بــه اســتراحت می پردازنــد، چــاره ای جــز 
رویارویی با برند ندارنــد، در نتیجه آگاهی 
از آن گســترش می یابــد و کنجــکاوی را 

برمی انگیزد.
ایــن برچســب به خوبــی می توانســت از 
برندهای لوکس نمادینی مانند دیور الهام 
گرفته شــود تا بــا برندهــای مهمان نــوازی 
همکاری کنــد و خــود را به ســبک زندگی 
لوکــس ارتقــا دهــد. در مــاه ژوئــن، دیــور 
همکاری خــود را بــا هتــل »بورلــی هیلز« 
برای جشــن راه اندازی کپسول تابستانی 
دیوری ویرا آغــاز کرد. به نظر می رســد این 
نوع سبک زندگی و ابتکارات تجاری یک 
ترتیب دوجانبه ســودمند اســت؛ اعتبار 
سبک زندگی و اکوسیستم برند را بیشتر 
تقویت می کند و در عین حال تجربه را برای 

مهمانان هتل ارتقا می دهد. 
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چرا «نیوبالانس» مردم را
در مرکز مفهوم فروشگاه جدید خود قرار می دهد؟

ارتباط معنادار با مشتری

REPORTگزارش

 »نیوبالانــس« اخیــراً یــک فروشــگاه 
مفهومی خرده فروشــی جدید در مرکز 
خریــد پاراگــون در ســنگاپور معرفی کــرده که بر 
تجربــه تمرکــز دارد و مجموعــه ای از کفش هــا و 
پوشــاک انتخاب شــده را در خــود دارد کــه بــرای 

ورزشکاران و علاقه مندان به مد ارائه می شود.

 ایــن فروشــگاه ۱679 فــوت مربعــی 
سومین فروشــگاه از نوع خود در سطح 
جهــان اســت. اولیــن فروشــگاه در ایــن ژانــر در 
گوانگــژو چیــن در دســامبر ۲۰۲۲ و دومیــن 
فروشــگاه در بوســتون ایــالات متحــده در فوریه 
امسال افتتاح شــد. به گفته کوئنراد هفر، مدیر 
کل نیوبالانــس ســنگاپور و مالــزی، این شــرکت 
همیشه به دنبال راه های جدیدی برای تعامل با 
مصرف کنندگان فعلی خود است و در عین حال 
نســل بعــدی مصرف کننــدگان را نیز هــدف قرار 

داده است.

 کوئنراد هفر می گوید: »مفهوم جدید، 
نقطه اوج یک پروژه یک ساله و همکاری 
بین تیم هــای تحقیقاتی جهانی خرده فروشــی، 
بازاریابــی، محصــول و مصرف کننــده اســت تــا 
ظاهر جدیدی برای فروشــگاه های ما ایجاد کند 
که به ما امکان می دهد با مصرف کنندگان خود 
در ارتبــاط باشــیم. تیم می خواســت پــس از راه 
اندازی موفقیت آمیز در گوانگژو و بوستون، این 
مفهــوم را بــه مصرف کننــدگان آســیای جنــوب 

شرقی معرفی کند که از سنگاپور شروع شد.«

 او می افزاید: »این مفهوم ارزش رضایت 
مشــتری را برای ما نشــان می دهــد و ما 
می خواهیــم فرصت هایی برای ایجــاد ارتباطات 
عمیق تــر بــا مصرف کننــدگان ســنگاپوری خــود 

ایجاد کنیم.«

بخشــی  ایــن  می گویــد  هیفــر   
جدایی ناپذیر از مفهوم اســت و برند با 
قرار دادن مردم، نه محصــولات، در مرکز تجربه 
مصرف کننده، آن را زنده کرده است. هفر اذعان 

می دارد که نیوبالانس دارای میراثی غنی اســت 
بــا  خــود  ارتبــاط  حفــظ  کــه  حالــی  در  و 
مصرف کنندگان فعلی برای آن مهم است، نسل 
بعــدی مصرف کننــدگان مســیر آینــده را تعیین 

خواهند کرد.

 او می گویــد: »ما معتقدیــم این مفهوم 
جدیــد مرزهــا را در هــم می شــکند و به 
مصرف کننــده اجــازه می دهــد به جــای محدود 
شــدن بــه دســته بندی ها، بــه روش خــود خرید 
کنــد.« ایــن برنــد می خواهــد بــا نســل بعــدی 
مصرف کنندگانی که غرق در انتخاب و اطلاعات 
هســتند، ارتباط برقرار کند. او قصد دارد تجربه 
خریــد را بــرای مصرف کنندگانــی کــه تازه بــا نام 

تجاری آشنا شده اند، آسان تر کند.

 او تأکید می کند: »مصرف کنندگانی که 
به فروشــگاه مراجعه می کننــد، متوجه 
می شوند مرز بین ورزش و فرهنگ بسیار ظریف 
اســت و می توان از شــکل ها، خطــوط و بافت ها 

الهام گرفت.«

 هفــر می گوید مفهــوم فروشــگاه اولین 
مفهومــی اســت کــه در ســطح جهانــی 
عرضه می شود و تمرکز اصلی برند است، زیرا به 
دنبال نزدیک شدن به مصرف کننده هدف خود 
و تعامــل بــا آنهــا بــه روشــی معنادارتــر اســت. 
همچنیــن مصرف کننــدگان را قــادر می ســازد تا 
برنــد را بــه شــیوه ای عالــی و نظارت شــده تجربه 

کنند.

 او می افزاید: »ایــن قالب جدید تکامل 
ســفر مصرف کننــده و خرده فروشــی 
ماســت، زیرا هــدف مــا ارائه یــک تجربــه خرید 
بــرای  آفلایــن  بــه  آنلایــن  از  بی نقــص 
مصرف کنندگان است. این به ما امکان می دهد 
تــا بازخــورد معنــی دار مصرف کننــده را دریافت 
کنیــم و مــا را قــادر می ســازد تــا از آنچــه 
مصرف کننــدگان نیــاز دارنــد و از برنــد مــا 

می خواهند، آگاه باشیم.«

بسیاری از جرائمی که به عنوان سرقت های سازمان یافته 
خرده فروشی طبقه بندی می شــوند، در فروشگاه ها اتفاق 
نمی افتند، بلکه در نقاط مختلفی در سراسر زنجیره تأمین 
و سیســتم های توزیع رخ می دهند و به راه حل های خاص 

خود نیاز دارند.
بــر اســاس داده هــای نظرســنجی فدراســیون ملــی 
خرده فروشــی ایالات متحده و تحقیق توسط ائتلاف ملی 
اجرای قانون، مجموع کاهش خرده فروشی سالانه در سال 
۲۰۲۱ -کاهش موجودی فیزیکی ناشی از سرقت یا دلایل 
مختلف دیگر- 9۴.۵ میلیارد دلار بود که از 9۰.8 میلیارد 
دلار در ســال ۲۰۲۰ افزایش داشــت و نیمی از آن ناشی از 

جرائم سازمان یافته خرده فروشی بود.
در واقــع فدراســیون ملــی خرده فروشــی ایــالات متحــده 
گــزارش داد خرده فروشــان بــه طــور متوســط شــاهد 

افزایــش ۲6.۵درصــدی در حــوادث و جرائــم 
ســازمان یافته خرده فروشــی در ســال ۲۰۲۱ 
بودنــد. هشــت نفــر از ۱۰ خرده فــروش از 63 
خرده فروش مورد بررسی گفته اند که خشونت 
و پرخاشــگری مرتبط بــا جرائم ســازمان یافته 
خرده فروشی افزایش یافته است. فدراسیون 
ملــی خرده فروشــی ایــالات متحــده گفــت 
خرده فروشــان بودجه خود را برای پیشــگیری 
از زیان و بهبود فناوری و ۵۲.۴ درصد هزینه ها 
را بــه طــور خــاص بــرای ســرمایه و تجهیــزات 

افزایش می دهند.

 هوش صحنه!
»آکسیس کامینیکیشــنز«، یک شرکت سوئدی در گروه 
کنون )Canon( که از اواسط دهه ۱99۰ فناوری دوربین های 
متصل به اینترنت را ارتقا داده، اکنون در حال بهره برداری 
از هوش مصنوعی برای تجزیه و تحلیل متادیتا گرفته شده 
از تصاویر ویدئویی توسط دوربین های نصب شده در خارج 
و داخل محیط های خرده فروشی اســت. جیمز استارک، 
مدیر توسعه بخش آکســیس می گوید: »متادیتای آنچه 
دوربیــن واقعــاً می بینــد، ماننــد آنچــه کــه چشــمان ما به 
مغزمــان منتقــل می کند، هوشــی فــرای تصاویر اســت.« 

استارک از آن به عنوان »هوش صحنه« یاد می کند.
به عنــوان مثــال دوربین هــای مجهــز بــه هــوش مصنوعی 
کــه روی برج هــای مشــرف بــه پارکینــگ فروشــگاه نصــب 
می شــوند، می توانند فوراً تصاویر وســایل نقلیــه و افراد را 
تجزیــه و تحلیــل و بــه شناســایی فعالیت های مشــکوک 
کمک کنند. این دوربین ها هشدار بلندگوها و نورافکن ها 

را فعال می کنند تا دزدان احتمالی را بترسانند.
اگر افراد شرور وارد فروشگاه ها شــوند، اغلب با انبوهی از 
فناوری ها مواجه می شــوند که بــرای جلوگیری از ســرقت 
طراحی شــده اند. ده ها ســال اســت کــه نظــارت تصویری 
وجــود داشــته، امــا سیســتم های دوربین هــای پیشــرفته 
امروزی با استفاده از هوش مصنوعی، قفسه ها، کیس های 
نمایش و خطوط پرداخت را کنترل می کننــد و داده هایی 
را جمع آوری می کنند که با استفاده از نرم افزار پیش بینی 

تجزیه و تحلیل می شوند.
برخی خرده فروشــان با وجود نگرانی هــای قانونی و حفظ 
حریم خصوصــی از سیســتم های دوربیــن دارای نرم افزار 
تشخیص چهره برای کمک به شناسایی مجرمان استفاده 
می کننــد. اگرچه برخــی شــهرها و ایالت هــا ممنوعیت یا 
محدودیت هایی دارند، هیچ قانون فدرالی برای این فناوری 
وجود ندارد. به طور کلی نظارت ضعیف، نگرانی هایی را در 
میــان مدافعان حقوق مدنــی و حریم خصوصــی در مورد 
سوگیری در مورد شناســایی و ردیابی و اســتفاده بیش از 

حد از فناوری ایجاد کرده است.

 برچسب های نرم غیر قابل شناسایی
دیویــد جانســتون، معــاون حفاظــت دارایــی و عملیــات 
خرده فروشــی می گویــد کــه انجمــن موضــع رســمی در 

مــورد اســتفاده از تشــخیص چهــره نــدارد، امــا برخــی 
خرده فروشــان در حال اســتفاده و آزمایش آن هســتند. 
جانســتون گفت: »این یک ابزار تحقیقاتــی خوب برای 
کمک به خنثی کردن مجرمان و شناسایی افرادی است 
که به فروشگاه شما می آیند. با توجه به پیشرفت فناوری 
و انتظــارات خریــداران و نگرانی هــای تنظیم گر، مــا آن را 

منتشر خواهیم کرد.«
از ســوی دیگــر، سیســتم های نظــارت بــر کالاهــای 
الکترونیکی )EAS( از عوامل بازدارنده سرقت فروشگاهی 
در دنیــای خرده فروشــی هســتند. خریداران پوشــاک با 
برچسب های پلاستیکی چسبانده شده به اجناس آشنا 
هستند که اگر در هنگام تسویه حساب حذف یا غیرفعال 

نشوند، هنگام خروج از فروشگاه هشدار می دهند.
خرده فروشــان انــواع جدیــدی از برچســب های نــرم 
شناســایی فرکانــس رادیویــی )RFID( را بــه 
کار می برند، مانند برچســب برند یا مراقبت 
تعبیه شده با سنسوری که در هنگام پرداخت 
غیرفعال می شود. این برچســب ها برخلاف 
برچسب های سخت، نه تنها برای خریداران 
بلکــه بــرای ســارقان نیــز غیرقابل شناســایی 
هستند و ردیابی اقلام مسروقه، بازیابی آنها 
و پیگرد قانونی عاملان را برای مجریان قانون 

آسان تر می کند.
»سنســورماتیک سولوشــنز«، واحــدی از 
»جانســون کنترلز» مســتقر در فلوریدا، از فروشندگان 
متعــددی اســت کــه سیســتم های نظــارت بــر کالاهــای 
الکترونیکــی و برچســب های نــرم شناســایی فرکانــس 
رادیویی و همچنین نرم افزارهای تحلیلی را ارائه می دهد. 
کریگ اســزکلانی، معاون و مدیر کل پیشگیری از زیان و 
مسئولیت سنسورماتیک می گوید: »برچسب های نرم 
شناســایی فرکانس رادیویی یک هدف دوگانه دارند و به 
عنوان ابزار مدیریت موجودی عمل می کنند که می تواند 
نشــان دهد کالا در هر زمان کجاســت؛ از تولیــد گرفته تا 
حمل و نقل بــه انبــار و خرده فــروش. این فقــط مربوط به 
پیشــگیری از زیان نیســت، بلکه خرده فروشــی و کارایی 

عملیاتی نیز هست.«

 شناسایی از طریق بلاکچین
فناوری برچســب های نــرم شناســایی فرکانــس رادیویی 
در برنامــه امنیتــی فروشــگاهی کــه توســط لــوز توســعه 
یافتــه، بــه نــام »پراجکــت آنــلاک« گنجانده شــده تــا از 
ســرقت ابزارهــای برقــی جلوگیری کنــد. در حیــن تولید، 
یک تراشه برچسب های نرم شناسایی فرکانس رادیویی 
در محصولات تعبیه می شــود که تقریباً برای مشتریان 
نامرئی اســت و در حالت غیرقابل اجرا تنظیم می شود. 
وقتی ابــزار خریداری و اســکن شــد، قفــل آن باز شــده و 
آماده اســتفاده است. اگر به ســرقت رفته باشــد یا قفل 
آن باز نشود، محصول کار نخواهد کرد. علاوه بر این، هم 
ابزار برقی و هم بارکد روی جعبه حاوی یک شماره سریال 
منحصر به فــرد هســتند، بنابراین تراکنــش در بلاکچین 
ثبت می شــود و بــه فروشــندگان و مجریان قانــون اجازه 
می دهد تأیید کنند آیا کالا به طور قانونی خریداری شده 

است یا خیر.
شریل فریدمن، معاون آزمایشــگاه نوآوری لوز می گوید: 
»مــا از طریق همــکاری با تیم حفاظــت از دارایی و ســایر 
گروه ها در لوز، دائماً در حال نوآوری و استفاده از فناوری 
هســتیم تا ســعی کنیم تا جایی کــه می توانیــم یک قدم 
جلوتــر از متخلفان باشــیم و در عین حــال تجربه خرید 

عالی برای مشتری را ارائه دهیم.«
فریدمن می گوید مجهز کردن فروشگاه های خرده فروشی 
جنبه دیگری نیز دارد؛ اطمینان از اینکه خریداران بیش 
از حد تحت فشار افزایش ســطوح امنیتی، دوربین های 
نظارتــی، جعبه هــای قفل شــده یــا برچســب های نــرم 

شناسایی فرکانس رادیویی قرار نگیرند.

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com
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برخی مردم فکر می کنند »پی تی بارنوم« موجب محبوبیت 
تابلوهای تبلیغاتی شــده، اما آن گونه که باستان شناســان 
دریافته اند، نخستین نمونه های تابلوی تبلیغاتی به دست 
مصریان باستان ساخته شد و به نظر می رســد از آن برای 
اهداف تبلیغاتی استفاده می شد؛ این تابلوهای تبلیغاتی 
دربردارنــده هیروگلیف هایــی اســت کــه بیانگــر چیرگــی 

حاکمان مصر است.
آنگاه که »یوهانس گوتنبرگ« در ۱۴۴۰ دستگاه 
چــاپ را اختــراع کــرد، راه بــرای تولیــد آگهــی 
کوچک، تابلوهای دســتی، پوســتر و گونه های 
دیگــر بــاز شــد کــه نخســتین نمونــه از تابلوی 

تبلیغاتی بودند.
در دهــه ۱79۰ لیتوگــراف بــه وســیله »آلویــس 
دســتگاه  کــه  شــد  اختــراع  ســنفلدر« 
نســخه برداری قــرن هجدهــم بــود و بازتولیــد 
تصاویــر با رنــگ را ممکن کــرد و اجــازه داد آثار 
هنری بر پوسترها نقش ببندند. این اختراع در 
کنار چاپ به آغاز تبلیغات برای کســب وکارها 

منجر شــد. در همین حال از آنجا که قرار دادن آگهی های 
تبلیغاتــی در روزنامــه بســیار پرهزینــه بــود، بســیاری از 
کسب وکارها دســت به کار چســباندن تبلیغات خود روی 
دیوارهــا و حصارها شــدند؛ چراکه ســریع، آســان و از همه 

مهم تر رایگان بود.
نخستین تابلوهای تبلیغاتی مناسب را »جرد بل« در دهه 
۱83۰ در آمریکا اختراع کرد. او می خواست برای یک سیرک 
تبلیغ کند و در نتیجه تابلوی تبلیغاتی بزرگ و رنگارنگی را 
در سال ۱83۵ تهیه و نصب کرد. کسی که سودمندی این 
رسانه تبلیغاتی را دید و دنبال کرد، پی تی بارنوم بود. در این 

زمــان، آگهی هــای تبلیغاتی به شــکل معمول پوســترهای 
بزرگی بودند که تصاویری رنگارنگ را نمایش می  دادند که 
ویژگی های سیرک ها و نمایش های آینده را نشان می دادند.
 میانه و اواخر قــرن نوزدهــم: دهه ۱86۰ شــاهد تغییرات 
مختلــف در تابلــوی تبلیغاتــی بودیــم. کســب وکارها 
می توانســتند فضای بیرونی را برای تبلیغــات خود بخرند 
و بــه زودی تبلیغ کننــدگان تابلوهــای تبلیغاتــی مختلف را 
راه اندازی و با شــکل ها و کارهــای خلاقانه آنها 
را آزمودنــد. نخســتین قــرارداد اجــاره تابلــوی 
تبلیغاتــی در ســال ۱867 ثبــت شــد. در پایان 
قرن نوزدهم قالب مناسب تابلوهای تبلیغاتی 
تعریف شــد و محبوبیت آنهــا افزایش یافت. 
تابلوهــای تبلیغاتــی در چهــار دهه پایــان قرن 
نوزدهــم بیــش از پیــش محبــوب شــدند کــه 
موجب ایجاد انجمن های مختلف شــد. یکی 
از این سازمان ها انجمن بین المللی پوسترهای 
تبلیغاتی آمریکای شمالی بود که در سال ۱87۲ 
در سنت لوئیس تشکیل شد. سه سال پس از 
آن میشیگان نخستین انجمن تبلیغات فضای باز ایالت را 
بر پایه توجه به مقررات گذاری و بازاریابی شکل داد، سپس 
ایندیانا، نیویورک، مینه سوتا، اوهایو و ویسکانسین همین 

راه را دنبال کردند.
نمایشگاه سال ۱889 پاریس نخستین تابلوی تبلیغاتی 
۲۴صفحــه ای را معرفــی کــرد کــه به قالــب اســتانداردی 
برای تابلوهای تبلیغاتی در همه جا تبدیل شــد. معرفی 
قالــب جدیــد بــه ایجــاد آموزشــگاه های هنــر پوســتر در 
انگلســتان، اتریــش و آلمــان انجامیــد و موجــب آغــاز 
گسترش این صنعت در کشورهای دیگر جهان از جمله 

نگاهی گذرا به پدیده ای که هرچند نوظهور به نظر 
می رسد، اما ریشه در مصر باستان دارد

تاریخ  نگاری 
تابلوهای تبلیغاتی

نگاه آماری به کارکرد تابلوهای تبلیغاتی

۷۱ درصد مردم آگاهانه بیلبوردها را نگاه می کنند
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تابلوهــای تبلیغاتــی ابــزاری قدرتمنــد بــرای 
کسب وکارها در مســیر دستیابی به مخاطبان 
اســت. ایــن ابــزار از اواخــر قــرن نوزدهــم در 
دســترس بــوده و امــروز نیــز شــکلی کارآمــد از 
بازاریابــی اســت کــه کارکــردی چشــم گیر در 
رفتــار مصرف کننــده و تصمیمــات خریــداران 
داشته است. داده های منابع گوناگون از جمله 
 Small Business Trends، Creative NF
 Online، B Media Group، Prime Sign
Programmatic، OAA Inserts UK  و 
Motto Media Australia نــکات جالبــی را 

نمایان می سازد. 
7۱ درصــد از مردم بــه شــکلی آگاهانه 
تابلوهــای تبلیغاتــی را نــگاه می کنند. 
این آمار گواه قدرت تابلوهای تبلیغاتی است و 
نشــان می دهــد کــه بیشــتر مــردم بــا محتوای 
تابلوهــا به شــکلی فعــال درگیر می شــوند. این 
آمار توانایی تابلوهای تبلیغاتی در جلب توجه 
بینندگان و اثرگذاری بر زندگی آنها را برجسته 
می کنــد. یــک تابلــوی تبلیغاتــی در بزرگراهــی 
پررفت وآمد در یک روز به چشم حدود ۲۵ هزار 

تا ۵۰ هزار راننده می خورد.
دسترس پذیری تابلوهای تبلیغاتی در 
اروپــا 7۲ درصــد اســت کــه پــس از 
تبلیغات تلویزیونــی با 83 درصــد در رتبه دوم 
قــرار دارد. ایــن آمــار بیانگــر قــدرت تابلوهــای 
تبلیغات در اروپاست و تابلوهای تبلیغاتی را به 
گزینه ای جذاب برای مشــاغلی تبدیل می کند 

که به دنبال افزایش حضور خود هستند.
معــادل ۴۰ درصــد از افــرادی کــه یک 
تابلوی تبلیغاتی را می بینند، بی درنگ 
بــا تبلیغ کننــده همــراه می شــوند. ایــن آمــار 
شــاخصی قدرتمنــد از اثربخشــی تابلوهــای 
تبلیغاتی است و نشان می دهد بخش بزرگی از 
آنان که تابلوهای تبلیغاتــی را می بینند، درگیر 
بازدیــد از وب ســایت تبلیغ کننــده یــا خریــد 
می شــوند. ایــن آمــار تــوان بازدهــی بــالای 
سرمایه گذاری در تبلیغات روی تابلوها را نشان 

می دهد.

تابلوهــای تبلیغاتــی 66 درصــد از کل 
درآمــد تبلیغات فضــای بــاز در ایالات 
متحــده را تشــکیل می دهنــد. این آمار نشــان 
می دهد بــا وجود افزایــش تبلیغــات دیجیتال 
همچنان تابلوهای تبلیغاتی منبع اصلی درآمد 
تبلیغــات در فضــای بــاز هســتند و یــادآوری 
می کند که تابلوهــای تبلیغاتی هنــوز هم راهی 
کارآمــد و اثرگــذار در دســتیابی بــه مشــتریان 

بالقوه است.
 برابــر بــا ۴8 درصــد از مــردم تابلوهــای 
تبلیغاتی سنتی را بیشتر می پسندند، 
در حالی که 33 درصد از افراد گرایش بیشتری 
به تابلوهای تبلیغاتی دیجیتــال دارند. این آمار 
دیدگاهــی دربــاره گزینه هــای مشــتریان درباره 
تابلوهــای تبلیغاتــی را بیــان می کنــد و نشــان 
می دهد در حالی که تابلوهای دیجیتال جذاب 
هســتند، امــا تابلوهــای ســنتی هنــوز گزینــه 

نخست بسیاری از مردم اند. 
آمارهــای ارائه شــده نشــان می دهــد 
تابلوهــای تبلیغاتــی بــا نــرخ فراخــوان 
بالای 89 درصد راهی کارآمد برای کسب وکارها 
هســتند و در جایــی ماننــد بریتانیا تــوان آن را 
دارند تا هــر هفته بــه 98 درصد از بزرگســالان 
دسترســی یابنــد. ایــن در حالــی اســت کــه 
جســت وجوی آنلایــن 36 درصد از مشــتریان 
پس از بازدیــد تابلــوی تبلیغاتــی رخ داده و ۴۰ 
درصد از افراد پس از مشاهده تابلوی تبلیغاتی 
با تبلیغ کنندگان مرتبط شده اند. علاوه بر این 
۵6 درصد از پاســخ دهندگان به نظرسنجی ها، 
تبلیغــات در فضای بــاز را بــا اعتماد بیشــتری 
نسبت به تبلیغات رسانه های اجتماعی دنبال 
می کننــد. در پایــان هزینــه تبلیغــات روی 
تابلوهــای تبلیغاتــی برای هــر هزار بــار نمایش 
)CPM( قیمتــی حــدود ۲.۱۰ دلار دارد کــه در 
مقایسه با سایر رسانه ها بســیار کمتر است و 
آن را بــه گزینــه ای جــذاب بــرای بســیاری از 
کســب وکارهایی تبدیــل می کنــد کــه به دنبال 
تبلیغــات کارآمد بــرای محصولات یــا خدمات 

خود با بودجه مناسب هستند.
مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com
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تاريخنوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

بریتانیا شــد. ســپس در ســال ۱89۱ انجمــن بین المللی 
پوسترهای تبلیغاتی، انجمن های وابسته ایالتی و شمار 
فزاینده ای از تولیدکنندگان دست به کار تشکیل انجمن 
اختصاصی پوسترهای تبلیغاتی ایالات متحده و کانادا 
در شیکاگو شدند؛ البته نام آن بعدها به انجمن تبلیغات 
در فضای بــاز آمریــکا )OAAA( تغییر یافــت. هدف این 
انجمــن افزایــش فهم دربــاره پوســتر در جایگاه رســانه، 
ایجــاد هماهنگــی در خدماتی که از ســوی شــرکت های 

عضو ارائه می شود و رسیدگی 
اخلاقــی  نگرانی هــای  بــه 
نخستین رهبران صنعت بود.
 قــرن بیســتم: ایجــاد یــک 
ســاختار اســتاندارد در قــرن 
بیستم موجب رونق کارزارهای 
تبلیغاتــی شــد. شــرکت های 
 Palmolive، بزرگــی ماننــد
Kellogg و کوکاکولا تولید انبوه 
تابلوهای تبلیغاتــی را به عنوان 
بخشــی از برنامه های بازاریابی 
ملی خــود آغــاز کردند. تا ســال 
۱9۱۲ بیشــتر شــهرها و مناطق 

شهری آمریکا دارای تبلیغات در فضای باز بودند. در سال 
۱9۱3 کمیته ای آموزشــی ایجاد شــد که اعضا را تشویق به 
بخشیدن مبالغی برای تبلیغات خدمات عمومی می کرد. 
شیوه پر کردن »تابلوهای باز« با پیام های مربوط به خدمات 
عمومی که مواردی از جنگ تا اطلاعات بهداشت عمومی 
را دربر می گرفت، تا به امروز ادامه داشته است. این روند در 
بریتانیا در دوران اخیر شامل تبلیغ برای NHS و بهداشت 

عمومی در دوره همه گیری کووید ۱9 می شود.
در میانه دهه ۲۰ نخستین شــرکت تبلیغات فضای باز در 
بورس نیویورک ثبت شد، در حالی که شرکت تبلیغات در 
 ».Outdoor Advertising, Inc« فضای بــاز موســوم بــه
برای ترویج تبلیغات در فضای باز در سال ۱93۱ ایجاد شد 
و پس از چندی با OAAA ادغام شــد. در همان سال کارزار 
کوکاکولا برای کریسمس روی تابلوهای تبلیغاتی چیزی را 
به نمایش گذاشت که به تفســیر معاصر بابانوئل تبدیل 
شــد. پــس از آن OAAA در ســال ۱9۴۲ جایــزه ای در زمینه 
تابلوهــای تبلیغاتــی بــه نــام OBIE را معرفی کرد کــه طرح 
شرکت کوکاکولا به نام »بله دختر« نخســتین جایزه آن را 

دریافت کرد.
همزمان با پیشرفت، رواج و به صرفه شدن سفر و حمل ونقل 
در دوران مدرنیسم زیرساخت های جاده ای نیز پیشرفت 
کردند. ایجاد شبکه بزرگراه بین ایالتی به موفقیت بیشتر 
تابلوهــای تبلیغاتــی منجــر شــد و تمرکــز ایــن صنعــت را 
به ســمت جاده ها بــرد. شــبکه بزرگراه هــای بین ایالتی که 
ایالت هــای مختلــف آمریــکا را به یکدیگــر پیونــد می زند، 

معدن طلایی فرصت  نمایش تابلوهای تبلیغاتی شد.
تــا دهــه ۱96۰ محدودیت هایی 
دربــاره اندازه، فاصلــه قرارگیری 
و طراحــی تابلوهــای تبلیغاتــی 
وجــود نداشــت، امــا وضعیــت 
در ســال ۱96۵ بــر پایــه قانــون 
زیباسازی بزرگراه ها تغییر کرد. 
این قانــون تابلوهــای تبلیغاتی 
را به مناطــق تجــاری و صنعتی 
محــدود کــرد و ایالت هــا را بــه 
تعییــن انــدازه، نــور و فاصلــه 
استاندارد واداشت. در حالی که 
برخی در صنعت تبلیغات این 
کار را به معنای پایــان تابلوهای 
تبلیغاتی می دانستند، اما طرح های تابلوهای تبلیغاتی خود 

را با مقررات جدید سازگار کردند.
شــیوه های آمریکایــی تبلیغــات ماننــد تابلوهــای بــزرگ 
تبلیغاتــی در طــول دوره مدرنیســم و دوران پــس از جنگ 
جهانــی دوم در اروپــا رواج یافــت. در دهــه ۱97۰، شــرکت 
British Posters Limited ایجــاد شــد کــه به دنبــال 
پاسداشت منافع صاحبان و کارکنان رسانه بود. اگرچه آنها 
در ســال ۱98۲ به کارشــان پایان دادند، اما موجب هدایت 
برخی کارکنان به سوی خرید تخصصی در این حوزه شدند. 
تبلیغاتــی  تابلوهــای  صنعــت   ۲۰۱۱ ســال  در 
یکصدوبیســتمین ســالگرد تأســیس OAAA را جشــن 
گرفت. تابلوهای تبلیغاتی با روش های خلاقانه و چشم نواز 
بــرای نمایــش کارزارهــای تبلیغاتــی در سراســر جهــان به 
پیشــرفت خود ادامه داده و امروز تابلوهــای تبلیغاتی 66 
درصد از بازار تبلیغات »خارج از خانه« را شکل می دهد و 
با تبلیغات پویاتر و تابلوهای تبلیغاتی دیجیتال پیشرفت 

کرده و با زمان سازگار شده است. 

 نمایشگاه سال 1889 
پاریس نخستین تابلوی 
تبلیغاتی 24صفحه ای 

را معرفی کرد که به 
قالب استانداردی برای 
تابلوهای تبلیغاتی در 

همه جا تبدیل شد
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میلیون ها خط کد نوشته ام!

INTERVIEWگفت و گو

 وضعیت آی تــی ایــران در حال 
حاضر به چه شکل است؟ 

به نظرم در سرازیری قرار داریم. نه به این خاطر که 
حاکمیت حمایت نمی کند، بلکه به این خاطر که 
حاکمیت در حال حرکت به سمت انحصار است. 
به جــای اینکــه از ایــن طیف وســیع شــرکت های 
نرم افــزاری حمایت کنــد و به فکر ایجاد و توســعه 
زیرســاخت ها باشــد، بــه ایــن ســمت مــی رود که 
تعداد محدودی شرکت بزرگ داشته باشد و کارها 
را بــه همان هــا بســپارد. نــگاه حاکمیت بــه آی تی 
نگاه انکوباتوری نیســت، در حالی که باید چنین 
باشد. حدود ۲۰ ســال پیش در کیش بودم و یکی 
از دوســتانم به من گفت به دنبال کسی می گردد 
که ســه میلیارد تومــان بــه او بدهد تا یک اســکله 
تفریحی در کیش بســازد. گفتم بــرای چه؟ گفت 
من حاضرم این ســه میلیــارد را وام کم بهره بدهم 
یا حتی بلاعــوض. چــون من تــا حــالا ۱۰ درصد از 
زمین های کیش را متری ۲۰۰ هزار تومان فروخته ام 
و اگر این درست بشود، 9۰ درصد بقیه را می توانم 
متــری 3۰۰ هــزار تومــان بفروشــم. نــگاه دولت به 
صنعــت آی تی بایــد این شــکلی باشــد. هرچقدر 
به صنعــت آی تی نگاه اســکله تفریحــی کیش را 
داشته باشیم، سودش را به شکل چندین برابری 
جای دیگــری می بریــم. می توانیم دفاع ســایبری 
خــود را تقویت کنیــم. وزارت اطلاعــات نمی تواند 
مثلاً ۱۰۰ متخصص استخدام کند تا سطح امنیت 
سایبری را بالا ببرد. سطح امنیت سایبری کشور 
به سطح آی تی همان کشــور ربط دارد، نه فقط به 
سطح آی تی سیســتم اطلاعاتی و امنیتی اش. در 
نتیجــه اگر در ســطح ملی ۱۰۰ هــزار نفر را داشــته 
باشیم که متخصص امنیت باشند و هزار نفرشان 
در ســازمان های دولتی فعالیت کننــد، می توانیم 
بگوییم از حیــث امنیتی در ســطح معقولــی قرار 

داریم. 

 از دهه ۷0 موضوع شرکت ها را 
رها کردیم. چه اتفاقی برای آنها افتاد؟

در دهه 7۰ شرکت ها در حال شکل گیری بودند. از 
دوره آقای احمدی نژاد کمی این موضوع رها شد و 
از دهه 9۰ شرکت هایی ایجاد شدند که بازار داخلی 
خــود را داشــتند. من یــک نکتــه را هــم بگویم که 
سهم بازار نرم افزار کشور می تواند بیش از ۱۰ برابر 
وضع موجود باشــد. در نتیجه اگر مرزها باز شود 
و ما عضو ســازمان تجارت جهانی شــویم و بدون 
هیــچ محدودیــت و تحریمی شــرکت هایی مانند 
مایکروسافت بتوانند به ایران بیایند، ایران از نظر 
آنها یک بازار بکر خریدار است. یعنی ما از طرفی 
مزیت نسبی روی نیروی کار داریم که الان ضعیف 
شــده و از طرفی هم بازاری داخل ایران وجود دارد 
که فقط ۱۰ درصــدش بین شــرکت های نرم افزاری 
می چرخــد و 9۰ درصــدش درســت از فنــاوری 
اطلاعــات اســتفاده نمی کند. خطر این اســت که 
ما این ته مانده شــرکت های نرم افــزاری که همگی 

دارنــد به شــدت کوچــک می شــوند و مهاجــرت 
می کنند، ضعیف و ضعیف تر کنیم. بعد یکدفعه 
در زمانــی بالاخره عضو WTO می شــویم و مرزها 
چه بخواهیم و چه نخواهیم باز می شود. اگر آماده 
نباشــیم، کشــور را دودســتی تقدیم کمپانی های 
خارجی خواهیم کرد. اتفاقی که اخیراً رخ داده این 
است که آن شــتاب روبه جلوی خیلی خوبی که با 
حضور استارتاپ ها و توسعه شرکت های نرم افزاری 
در کشور شکل گرفته بود، با بحران مهاجرت نیروی 
کار مواجه شــده و ایــن بزرگ ترین تهدید اســت. 
بزرگ ترین فرصت مان هم داشــتن افرادی اســت 
که می توانند تلنت شوند و ما بلد نیستیم این کار 

را بکنیم یا برایش برنامه ای نداریم. 
در حــال حاضر با تهدید مهاجرت شــرکت ها نیز 
مواجه هستیم. از امارات برای یکی از دوستان من 
نامه آمده بود که ما شرکت شما را می شناسیم که 
در حوزه هوشمندسازی کشــاورزی کار می کنید و 
از برنامه هایتان خبر داریم، خودت و ۱۰ پرسنلت 
به اینجا بیایید و ما همه امکانات اقامتی را برایتان 
فراهم می کنیم. وقتی امارات می گوید می خواهم 
در زمینه هوش مصنوعی یک ساله صد هزار نیرو 
وارد کنم، از کجا می خواهد این کار را انجام دهد؟ 

تعدادی را قطعاً از ایران می گیرد. 

 افراد اثرگــذار در تاریخ صنعت 
نرم افزار را چه کسانی می دانید؟

اسم بردن دشــوار اســت، زیرا بســیاری از اسم ها 
را ممکن اســت فراموش کرده بودم، ولی به شکل 
کلی می توانم نمونه هایی را نــام ببرم. فکر می کنم 
یکی از اصلی ترین اثرگــذاران، حتی پیش از دکتر 
انواری، مســئولان دهه ۴۰ بودند که عقلانیتی در 
آنهــا وجود داشــته کــه آی تــی را به عنوان ســکوی 
توســعه می دانســتند. به خصــوص مســئولان 
ســازمان برنامه. ریشــه همــه برنامه ها آنجــا بوده 
اســت. کســی کــه عجیب اســت هنــوز بســیاری 
اســمش را نمی داننــد، دکتــر انــواری اســت. او 
اثرگذاری آکادمیک داشــت. اولین نسلی که وارد 
بازار آی تی شــدند که تعدادشــان هــم خیلی زیاد 
اســت و حداقــل ۴۰۰، ۵۰۰ نفــری می شــوند هــم 
بســیار اثرگذار بودند. متأســفانه خیلی هایشــان 
ایران نیستند یا بعضاً از دنیا رفته اند. از این نسل 
می توان به عنوان نســل طلایی قدیمی نــام برد. از 
اولین جاهایی که در کشور کار علمی زیرساختی 
کرد نیز انجمن انفورماتیک ایران بود. دکتر مشایخ 
چندین دوره اســت کــه رئیس این انجمن اســت 
و بچه نــدارد و بچه اش انجمــن انفورماتیک ایران 
است. تمام مقاله ها را ویراستاری می کند و گزارش 
کامپیوتر مرتب چاپ می شود که یکی از مجلات 
معتبر این حوزه است. کمی جلوتر بیاییم، اولین 
اقدام را آقای جهانگرد انجام داد. البته می توانیم 
از رؤســای شــورای عالــی انفورماتیک مثــل دکتر 
ســپهری و امثالهم هم یاد کنیم کــه در آن دوره ها 

حضور داشتند.
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خدا رحمت کند منوچهر نوذری را؛ وسط میدان «مسابقه هفته» جولان می داد و سؤال های 
سخت سخت می پرسید، اما سخت ترین سؤالش این بود: «از کی بپرسم؟» 

نصایح بدیع الزمان جبلی

مقدار آفتاب ندانند 
مردمان 

بدیع الزمان عبدالواسع بن عبدالجامع 
جبلــی غرجســتانی یکــی از شــاعران 
نامــدار پارســی گوی قرن ششــم هجری 
اســت. وی در غرجســتان کــه ولایتــی 
در افغانســتان و در شــرق هرات اســت، 
چشــم بــه جهــان گشــود. عبدالواســع 
تربیت یافتــه  غرجســتانی  جبلــی 
حوزه های دینی است و بر علوم تفسیر، 
فقــه، کلام و حدیــث و شــعر فارســی و 
عربــی چیرگــی داشــته اســت. جبلی از 
پیشــروان تغییــر ســبک خراســانی بــه 
عراقی بوده اســت. عبدالواسع در سال 
۵۵۵ هجــری قمــری درگذشــت. جبلــی 
از بنیان گذاران ســبک نو شــعر فارســی 
در زمــان خــود اســت و عوفــی القــاب و 
عناوینی برای او می آورد که گویای مقام 
و جایگاه علمی و ادبی اوســت از جمله: 
الامام الهمــام بدیع الزمــان تاج الافاضل 

عبدالواسع جبلی.

جبلی در یکی از سروده هایش می گوید: 
با جاهلان اگرچه به صورت برابرم

فرقی بود هرآینه آخر میان ما
بر همت من است سخن های من دلیل
بر نسبت من است سخن های من گوا
هرگز ندیده و نشنیده ست کس ز من

کردار ناستوده و گفتار ناسزا
در پای جاهلان نپراکنده ام گهر

وز دست سفلگان نپذیرفته ام عطا
ویــن فخــر بــس مــرا کــه ندیده ســت 

هیچ کس
در نثر من مذمت و در نظم من هجا

وآن را که او به صحبت من سر درآورد
جویم به دل محبت و گویم به جان ثنا

اهل هری کنون نشناسند قدر من
تا رحلتی نباشد ازین جایگه مرا

مقدار آفتاب ندانند مردمان
تا نور او نگردد از آسمان جدا

آن گاه قدر او بشناسند بر یقین
کاید شب و پدید شود بر فلک سها

HINT نکته

گرفتی تو جواز بودن «از کی؟»

١
یکی زمانی گفته بــود: »لرزانک اگر قوت داشــت، خودش را 
نگه می داشــت.« حالا تا شما درگیر این هستید که متوجه 
بشوید »لرزانک« چه هست، خدمت شما عرض می کنم که 
موقع خرید بیمه برای خودرو یا خانه یا هر جای دیگرتان به 
این توجه کنید که این بنده خدایی که دارد بیمه می فروشد، 
اصــولاً خــودش خــودش را بیمه کــرده اســت؟ اصــلاً معلوم 
هســت که یک هفته بعد همه جایــش پلمب یــا لغو مجوز 

نشود؟ به هر حال صحبت یکی دو سالی زندگی است...

٢
خدا رحمت کند منوچهر نوذری را. وسط میدان »مسابقه 
هفتــه« جــولان مــی داد و ســؤال های سخت ســخت 
می پرســید، امــا ســخت ترین ســؤالش ایــن بــود: »از کــی 
بپرســم؟« مــا ایرانی هــا ذاتــاً بــا حجــب و حیاییــم و یــک 
رودربایســتی خاصــی بــا کســی کــه بــا او چشم درچشــم 
می شویم داریم. برای همین بود که وقتی نوذری می پرسید 
»از کی بپرسم؟« می شد دانه های عرق را از پشت شیشه 
تلویزیون چهارده اینچ سیاه ســفید شــهاب، روی پیشانی 

شرکت کننده مسابقه دید.

٣
می بینید کــه این مشــکل »از کی« ســابقه دیرینه دارد و 

از خیلی وقت پیش یقه ما ایرانی ها را گرفته است. حتی 
آن وقت هــا وقتــی می خواســتیم برویــم ســر کوچــه و یک 
دبه ماســت بخریم )بله دوســتان، یک موقعی وســع مان 
می رســید و ماســت را دبــه ای می خریدیــم( بلــه داشــتم 
می گفتم، وقتــی برای خرید ماســت می زدیــم توی کوچه 

و نگاه مان به دو تــا بقاّلی کــه آن موقع ها هنوز 
بقال هــا ســوپری نشــده بودنــد و از بخــت بــد 
مغازه شــان روبــه روی هــم بــود و اتفاقــاً از ســر 
بیــکاری مشــتری های احتمالــی را هــم رصــد 
می کردند، می افتاد، رویمان نمی شد یکی شان 
را انتخــاب کنیــم و آن یکــی را ناراحــت کنیــم. 
این طــور مواقــع معمــولاً بی خیال نفــس اماّره 

می شدیم و اصلاً ماست نمی خریدیم.

۴
قدیم ها یکی از چالش های ما موقع بیمه خریدن همین بود 
و چشم توی چشم مسئول فروش بیمه نمی دانستیم کدام 
شــرکت بیمه را انتخاب کنیم. تا اینکه گروهی پیدا شدند 
و مشکل را حل کردند. آنها بدون اینکه توی چشم های ما 
نگاه کنند و ما را شــرمنده کننــد، آزادمان می گذاشــتند تا 

خودمان بگوییم می خواهیم »از کی« بیمه بخریم.

۵
دقیقاً همان ها لغو مجوز شدند!

۶
بله خب، درست اســت که این دوســتان یک مشکل ما را 
حل کــرده بودند، اما دلیل نمی شــد که بــرای عزیزان دیگر 
مشکل ایجاد کنند. همان طور که قبلاً گفته بودیم همه باید 
بدانند کــه کت تن کیســت، حــالا می خواهد 
بلبل باشد، دیجی کالا باشد یا از کی. اصلاً هر 
کی! سیستم که هرکی هرکی نیست؛ حساب 
دارد، کتــاب دارد. حالا مــا تازه اصــلاً حرفی از 
بعضی دوســتان که روی طاقچه نشســته اند 
نمی زنیم. آنها را »ناشــران پرفــروش« زده اند. 
بله خب، وقتی که عزیزان موقع عکس گرفتن 
مشغول جیک جیکِ مستان شــان هستند، 
یاد زمستان هم باشند که یکهو ممکن است 
تعــدادی ناشــر کــه هرچــه را چــاپ می کننــد 

مشتری مثل برگ زر می برد، از باغ شان قهر کنند. 
در ضمن خواهش می کنم زیر لب غر نزنید و نگویید »کدام 
مشــتری؟« چه فرقــی می کند؟ مهم این اســت کــه هرچه 

دارند فروش می کند. کجا و به چه کسی تفاوتی ندارد که.

٧
ندارد فرق اصلاً هر که هستی

برای کار و بارت، حال هرچی...
چه روی طاقچه، چه زیر قالی

گرفتی تو جواز بودن »از کی؟«

شب نوشته های یک بچه نوآور! (۹۰)

بی حرکت
یک زمان که دنیا مانند امروز نبود و آن گونه که بسیاری 
از ســالمندان می گوینــد خرابــی و فســاد و دزدی و 
ناامنــی این قــدر نبــود، پلیس هــا حتــی تــوی فیلم هم 
جور دیگــری بودند. چه در فیلم هــای خارجی و چه در 
ســاخته های داخلــی از گــزاره »بی حرکت« 
بســیار اســتفاده می کردند. پلیــس که وارد 
صحنه می شــد، بــا صــدای رســا می گفت: 
»بی حرکــت« و اینجــا بــود کــه خلافــکاران 
لخَتی از حرکــت بازمی ایســتادند و آنگاه یا 
دســتگیر می شــدند یا جنگ و گریزی آغاز 
می شــد که همواره به زیان خلافــکاران بود. 
ولــی این روزها فرمــان »بی حرکــت« نه تنها 
از سوی پلیس، بلکه از خیلی جاهای دیگر 
شرف صدور می یابد و پس از آن هم روشن 
نیست چه کسی می خورد. آیا پلیس خودش می زند 
یا خطاکاران خودشان می خورند؟ آن که می زند درست 

می گوید یا آن که می خورد نباید می خورده؟ آن که زده 
کم زده یا آن که خــورده کمتر از حقش خــورده؟ آن که 
زده می توانســته نزند یا آن که خورده باید می خورده؟ 
آن کــه زده بزن بهادر بــوده یا آن کــه خــورده اراذل؟ آن 
که زده گفته »بی حرکت« و چون »بی حرکت« نشــده 
زده یــا آنکه خــورده چــون حرکت نکــرده خــورده؟ ولی 
انــگار در ایــن زد و خوردها خیلی هــا که نــه زده اند و نه 
خورده اند، خیلی خورده اند و اگر هم کسی پیش از زدن 
به آنها »بی حرکت« گفته یا نگفته حالا که خورده اند 
»بی حرکــت« شــده اند؛ درســت ماننــد ماجــرای ایــن 
روزهای کسب وکار ما و بچه های گروه که نزده ایم، ولی 

همه حال و روز خورده ها را داریم.
حالا نه اینکه چیزی خورده ایم که باید با کتک خوردن 
یا گونه دیگری از خوردن تنبیه شویم، شکر زیادی هم 
نخورده ایم که باید تودهنی محکمی بخوریم، بشــکه 
نفت و دکل و سکه و ارز مردم را هم نخورده ایم که اگر 
خورده بودیم شــاید از جاهــای دیگــری نمی خوردیم و 
تمام می شــد می رفت؛ اما حتماً یک چیزی خورده ایم 
که خودمان خبر نداریم، ولی عکس های حساب های 
کاربــری بچه هــا و وابســتگان درجــه چنــد آنهــا تــوی 

چشــم برخی خورده و گفته انــد اینها هرچــه خورده و 
نخورده انــد یک طرف، ولی روشــن اســت کــه تودهنی 
نخورده اند. باید تودهنی بخورند شاید دیگر... زیادی 
نخورنــد و بنشــینند نــان و ماست شــان را بخورند و... 

بخورند تا لازم نباشد... بخورند.
به هر حال من باز هم پیــش کامیار کــم آوردم. این بار 
ســامان و ســمیرا و فریبا و محمد و مهدی هــم بودند. 
انگار همه آمده بودند بزنند و قرار بود من که... زیادی 
نخورده بودم، کتک بخورم. فهمیــدم یکی که خودش 
نیامــده امــا صدایش می آمــده یــک »بی حرکــت« به 
کســب وکار مــا زده و حــالا بچه هــا کــه خودشــان هــم 
نمی داننــد چــرا خورده انــد، آمده انــد تــا مــن غریــب 
شهرســتانی را بزنند. و این گونه بود که من از همه سو 
خوردم، چون تنها... زیادی که خورده ام این اســت که 
به چنــد نفر شــیر پاک خــورده گفتــه ام بیایید دســت 
به دســت هم بدهیم تا توی یک زمینــه ای کار کنیم تا 
نان خودمان را توی خاک خودمان بخوریم. می گویند 
کسی با سر نپوشــیده اش به محل کســب وکار ما سر 
زده، یکی دیگر پافشاری می کند باید چوبی زد تا دیگر 

از این ...ها نخورند؛ پس ما »بی حرکت«.
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